
آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
 با ارزیابی کیفی به شماره مجوز 1402.4888   

روابط عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه لرستان

مناقصهگزار: شركت ملي پخش فراورده هاي نفتي منطقه لرستان 
موضوعمناقصه: احداث آسفالت جاده حراستي انبار نفت خرم آباد 

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه لرستان در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی)فشرده( مناقصه فوق را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرسsetadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 

امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند تاریخ انتشار مناقصه در سامانه روز سه شنبه تاریخ 1402/06/28 می باشد. 
شرایطمتقاضیانشرکتدرمناقصه:

1.دارا بودن و ارائه گواهینامه تائید صلاحیت و دارا بودن حداقل رتبه 5 در رشته راه وابنیه
2.ارائه گواهینامه تائید صلاحیت ایمني پیمانكاران از اداره كل تعاون كار و رفاه اجتماعي معتبر

5.احراز امتیاز قابل قبول در ارزیابي كیفي حداقل امتیاز 60  از 100
6. ارائه اصل گواهی محضری شخص یا اشخاص طبق تغییرات اسناد تعهدآور

اطلاعاتتماس:جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه با آقای نادر بهاروند به شماره تماس 09163679618 هماهنگ نمایند.
اطلاعاتتماسدفاترثبتنامسایراستانها: در سامانه setadiran.ir بخش ثبت نام / پروفایل تامین کننده / مناقصه گر موجود است.

انبارنفتشهیدكیارششرکتملیپخشفرآوردههاینفتیمنطقهلرستانمحلاجرایمناقصه

62،532،621،482)شصتودومیلیاردوپانصدوسيودومیلیونوششصدوبیستویكهزاروچهارصدوهشتادودو(ریالمبلغبرآورد

ارائهضمانتنامههايبانكيمعتبر)مطابقاییننامهتضمینمعاملاتدولتيمصوب94/9/22(یاارائهرسیدوجهمبنيبرواریزمبلغنوعتضمینومبلغشرکتدرمناقصه
3،127،000،000)سهمیلیاردویكصدوبیستوهفتمیلیون(ریالبهحسابجامبانكملتبهشماره92000351/88باكدشناسه35161

بهنامشركتمليپخشفراوردههاينفتيمنطقهلرستان

سهشنبه:1402/07/04تاساعت19مهلتزمانیدریافتاسنادمناقصهازسایت

ساعتوتاریخجلسهتوضیحوتشریحاسناد
مناقصه)جلسهتوجیهي(

ومحلبازدید

یكشنبه:1402/07/09ساعت10صبحاستانلرستان،خرمآباد،خیابانشریعتي)جنبادارهپست(،
شركتپخشفرآوردههاينفتيمنطقهلرستان.

آخرینمهلتپرسشدرخصوصابهاماتاسنادمناقصهتاقبلازجلسهتوجیهيقابلپذیرشمیباشد

چهارشنبه:1402/07/19تاساعت13مهلتزمانیارسالپیشنهادها

بازگشایياسنادكیفي:چهارشنبه1402/07/19ساعت14بازگشایياسنادمالي:چهارشنبه1402/07/26ساعت8صبحزمانبازگشاییپاکتها

چاپاول:سه شنبه 1402/06/28                         چاپدوم: چهارشنبه : 1402/06/29
 شایان ذكر است بازگشایي پاكات با هر تعداد مناقصه گر میسر خواهد بود .

http://monaghese.niopdc.ir             http://iets.mporg.ir            http://setadiran.ir :آدرسسایت
www.shana.ir )روابط عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه لرستان شبكه اطلاع رساني نفت و انرژي )شانا

نوبتاول

شركت ملي پخش فراورده هاي نفتي 
شناسه آگهی : 1568025منطقه لرستان

»انسدادچاههایغیرمجاز،کاهشمنصوباتچاههایمجازدارایاضافهبرداشتوجمعآوریموتورپمپهایغیرمجاز)درمحدودهشهرستانهایکرج،فردیسواشتهارد(«

آگهی فراخوان جهت برگزاری تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای

برگزاری  فراخوان جهت  دارد  نظر  در  البرز  ای منطقه شرکتآب
تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی« انسداد چاههای 
غیرمجاز، کاهش منصوبات چاههای مجاز دارای اضافه برداشت و جمعآوری 
موتورپمپهای غیرمجاز )در محدوده شهرستانهای کرج، فردیس و اشتهارد( 
» را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل 
برگزاری فراخوان شامل دریافت و تحویل اسناد مناقصه از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد.لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد 
همزمان با درج آگهی مناقصه در روزنامه می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه 

و برنامه زمانبندی فرایند ارجاع کار از طریق سامانه قابل دریافت می باشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار: کرج- مهرشهر- بلوار امام خمینی)ره(-
روبروی مصلی- خیابان بوستان- شرکت سهامی آب منطقه ای البرز- کد 

پستی 3186717598-تلفن310-320- 02633342300
اطلاعاتتماسسامانهجهتانجاممراحلعضویتدرسامانه:مرکز 

تماس 27313131، 021 دفتر ثبت نام:88969737 و 85193768 -021
تاریخانتشارنوبتاول:1402/06/28 تاریخانتشارنوبتدوم:1402/06/29

نوبتاول

شرکت آب منطقه ای البرز

شناسه آگهی: 1569828
شركت آب منطقه اي  البرز

آگهي تجدید مناقصه عمومي
 به شماره 2002005769000063 نوبت سوم

شهرداريهشتگرددر نظر دارد به استناد بودجه مصوب سال 1402 نسبت به برگزاري و انجام تشریفات قانونی مناقصه 
عمومی پروژه جدولگذاری و بازسازی جداول معابر اصلی  و ضلع شمالی و جنوبی شهر، از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 

دولت به شرح ذیل اقدام نماید.
نامونشانیمناقصهگزار:شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد – بلوار آیت اله خامنه اي  - سایت اداری – 

ساختمان اداری شهرداری 
نشانیمحلاجرایپروژه:معابر اصلی و ضلع شمالی و جنوبی شهر 

موضوعمناقصه:پروژه جدولگذاری و بازسازی جداول معابر اصلی  و ضلع شمالی و جنوبی شهر
مبلغمناقصه: 18/349/000/000 )به حروف هیجده میلیارد و سیصد و چهل و نه میلیون ریال(

سپردهشرکتدرمناقصه: مبلغ917/450/000 )به حروف نهصد و هفده میلیون و چهارصد و پنجاه هزار ریال( می 
باشد که می بایست به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ 5% که از تاریخ درج آخرین آگهی 
مناقصه دارای حداقل 90 روز اعتبار و قابل تمدید باشد و یا واریز فیش نقدی به حساب 0105612974005 بانک ملی 

شعبه شهرداری هشتگرد کد شعبه 2658.
متقاضیان می بایست دارای حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری از سازمان مدیریت و برنامه ریزی باشند.

مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ 1402/07/01 لغایت 1402/07/09 از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت اقدام نمایند.

مدت اعتبار پیشنهادها)موضوع بند »ی« ماده »2« و بند »الف« ماده »21« قانون( می بایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت 
ها به مدت یک ماه اعتبار داشته باشد.

مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات می بایست از تاریخ 1402/07/09 لغایت 1402/07/20  از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت اقدام نمایند.

هزینه چاپ آگهی بعهده برنده مناقصه است.1402/06/26
نوبتانتشاراول: 28 / 6/  1402 نوبتانتشاردوم: 1 / 7 / 1402

پیام رئیسی - شهـردار هشتگـرد

شرط تحقق تورم ۳۰ درصدی تا پایان سال

علت افزایش تورم ماهانه مردادماه چه بود؟
با آزاد سازی 6  میلیارد  دلار منابع بلوکه  شده ایران انجام گرفت

خ دلار در بازار آزاد آغاز ریزش نر

صفحه 8

ما را دنبال کنیدسه شنبه      28 شهریور 1402     سال هشتم     شماره 1413      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

 رئیسی وارد نیویورک شد
وابط در دستور کار  تبیین حقایق و تقویت ر

رئیس سازمان امور مالیاتی ابلاغ کرد
جزئیات و شرایط معافیت  و تخفیف مالیاتی 

فرزند سوم

هاشمی وزیر ورزش و جوانان شد

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 5

صفحه 4

زنان و برقراری صلح در جامعه
زهرا میرزائی  برای برقراری صلــح و آرامش در جامعه، توجــه به این نکته 
بســیار ضروری اســت که زنان نیمی از جامعه هســتند و نیز بر نیمی دیگر از 
جامعه تاثیر ویژه دارند. زنان به دلیل ویژگی های عاطفی خود بیشتر از مردان 

خواهان صلح بوده و از خشونت نیز آسیب دیگری دریافت می کنند.

یادداشت

نگاهی به سریال عشق کوفی
در رگ ها جریان داری ای عشق

ندا حسنی  داستان مجموعه عشــق کوفی از همان ابتدا با علاقه ای که میان 
دختری از قبیله شر به پســری از قبیله خیر بوجود می آید، مخاطب را کنجکاو 

می کند و او را وا می دارد تا قسمت های بعدی را دنبال کند. 

دیدگاه

و ایمیدر

رئیس هیات عامل ســازمان توســعه  و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنــی ایران )ایمیــدرو(، با 
بیان اینکه یکــی از راهبردهــای وزارت صمت 
و ایمیــدرو، حمایــت از تولیدِ صــادرات محور 
اســت، تاکید کرد که در این راستا خود را مکلف 
می دانیــم رفع چالش هــای فولادســازان را از 

طریق سطوح بالای دولت پیگیری کنیم.  
 محمدرضا موثقی نیا در نشســت هم اندیشــی 
با اعضای هیات مدیره انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، ضمن اشــاره به اینکــه ایمیدرو و 
انجمــن تولیدکنندگان فولاد ایــران در جهت 
توســعه صنعت فــولاد کشــور همــکاری در 
حوزه های مختلف را دنبال می کنند، اظهار کرد: 

با توجه به اینکه تصمیم گیری و تصمیم ســازی 
در صنعت فولاد طی یک فرآیند دنبال می شود 
و همچنین شــرایط بین المللی در آن تاثیرگذار 
است؛ رســیدن به نتیجه زمان بر و حتی باعث از 
دســت رفتن برخی فرصت ها شده است.رئیس 
هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه این ســازمان 
و وزارت صمت با توجه به این شــرایط آمادگی 
دارند تا چالش های این صنعت را برطرف کنند، 
خاطرنشــان کرد: راهبرد وزیر صنعت، معدن و 
تجارت تولید صادرات محور اســت که پایبند به 
آن هستیم و در جهت تحقق این مهم؛ به عنوان 
یک سازمان توسعه ای حمایت های لازم را از این 
بخش خواهیم داشت.وی تصریح کرد: ایمیدرو به 

منظور رفع این چالش ها؛ آمادگی دارد تا مســائل 
را در ســطوح بالای دولت سیزدهم دنبال کند و به 
زودی این جلسات تشــکیل خواهد شد.گفتنی 
اســت که در ادامه این جلســه، بهرام ســبحانی 
)رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران(، امین 
ابراهیمی )مدیرعامل فولاد خوزســتان(، محمد 
آقاجانلو )مدیر عامل شــرکت ملــی فولاد ایران( 
و اعضــای هیات مدیــره انجمن فــولاد، به بیان 
مشــکلات این صنعت پرداختند.مســائل ارزی، 
تنظیم بازار، تامین انــرژی، قطعی برق و عوارض 
صادراتی از جمله مواردی بود که در این جلسه به 
عنوان مهمترین چالش های صنعت فولاد کشور 

معرفی و به بحث گذاشته شد.

خود را ملزم به رفع چالش های فولادسازان می دانیم



سرلشکر باقری: 

تمامیت ارضی ایران در دفاع مقدس تثبیت شد

وابط در دستور کار رئیسی وارد نیویورک شد؛ تبیین حقایق و تقویت ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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هاشمی وزیر ورزش و جوانان شد
 نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به »کیومرث هاشــمی« برای 

تصدی وزارت ورزش و جوانان رای اعتماد دادند.
 در جلسه علنی روز دوشنبه ۲۷شــهریورماه مجلس شورای اسلامی، 
بررسی رأی اعتماد به وزیر پیشــنهادی ورزش و جوانان در دستور کار 

صحن علنی مجلس قرار گرفت .
»کیومرث هاشــمی « با  ۱۶۷ رای موافــق، ۵۷ رأی مخالف، ۱۲ رأی 
ممتنع،  یک رأی باطلــه، از مجموع ۲۳۷ نماینــده حاضر رأی اعتماد 

گرفت و به عنوان وزیر ورزش و جوانان انتخاب شد.
 معاون پارلمانی رئیس جمهور )۲۰ شــهریورماه( از ارسال نامه آیت الله 
رئیســی به رئیس مجلس شورای اســلامی مبنی بر معرفی »کیومرث 

هاشمی« به عنوان وزیر پیشنهادی ورزش و جوانان خبر داد.
از جمله ســوابق هاشــمی در حوزه ورزش می توان به »معاون ورزش 
قهرمانی و حرفه ای ســازمان تربیت بدنی«، »معــاون تربیت بدنی و 
ســلامت وزارت آموزش و پرورش«، »سرپرست فدراسیون فوتبال«،» 
رئیس کمیته ملی المپیک جمهوری اســلامی ایــران«، »عضو هیئت 
رئیسه شورای المپیک آسیا« ،» نائب رئیس فدراسیون فوتبال مدارس 
آسیا«، » نماینده ورزشی جمهوری اسلامی ایران در یونسکو«، » رئیس 
امور مجامع فدراســیون های ورزشــی کشــور« و همچنین مدیر کل 

تربیت بدنی در دو استان همدان و یزد اشاره کرد.
در نامه آیت الله رئیســی به آقــای قالیباف همچنین علاوه بر ســوابق 
اجرایی و مدیریتی، برنامه های وزیر پیشــنهادی نیــز در ۸ فصل ارائه 
شده که شامل » ســاماندهی امور جوانان«، » توسعه ورزش همگانی«، 
»حمایت و تقویت ورزش تربیتی«، » توسعه و ارتقای ورزش قهرمانی«، 
» ســاماندهی و گســترش ورزش حرفه ای«،  »ترویج فرهنگ، اخلاق 
و معنویــت در ورزش«، » توســعه و تقویت ورزش بانوان« و » توســعه 

متناسب و متوازن زیرساخت های ورزش« است.

حمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان دوم مردادماه اســتعفای خود را 
به رئیس جمهور تقدیم کرد و به دنبال موافقت آیت الله رئیســی با این 
درخواســت به دلیل عوارض ناشــی از ســقوط بالگرد و ضرورت ادامه 
درمان، کیومرث هاشــمی از دهم مردادماه به عنوان سرپرســت این 

وزارتخانه انتخاب شد.

 قائم مقام وزارت خارجه عربستان و سفیر ایران 
وابط دوجانبه را بررسی کردند در ریاض ر

علی رضا عنایتی ســفیر جمهوری اســلامی ایران در ریــاض با علی 
الیوســف قائم مقام وزارت خارجه عربســتان در امور کنســولی دیدار 
و گفت وگو کرد. دو طــرف در این دیدار روابــط دوجانبه و موضوعات 

مشترک مورد علاقه را مورد بحث و بررسی قرار دادند.
جزئیات بیشتری درباره محتوی این دیدار منتشر نشده است.

پیش از این نیز سفیر جمهوری اسلامی ایران در ریاض در دیدار با »ولید 
الخریجی« قائم مقام وزارت خارجه عربســتان سعودی ضمن تسلیم 
پیام ریاست جمهوری اسلامی ایران به پادشاه و ولیعهد عربستان، ابعاد 

مختلف روابط دوجانبه تهران و ریاض را بررسی کرده بود.
در این دیدار ســفیر کشــورمان تاکید کرده بود: دیــدگاه جمهوری 
اســلامی ایران بر اســاس توصیه رییس جمهور و وزارت امور خارجه 
دولت سیزدهم، توسعه مناسبات با عربســتان سعودی است و ایران در 
خصوص توسعه روابط دو جانبه با عربستان سعودی جدیت لازم را دارد.

عنایتی با اشاره به دیدگاه سران دو کشور درباره توسعه مناسبات افزوده 
بود: باید دیدگاه ســران دو کشور در ارتباط با توســعه مناسبات تهران 
و ریاض عملیاتی شــود و در چهارچوب های مختلف سیاسی، امنیتی، 

اقتصادی، بازرگانی، ورزش و جوانان این دیدگاه ها پیاده سازی گردد.
این دیپلمات کشــورمان تصریح کرده بــود: در گفت وگوهای وزرای 
خارجــه و ملاقات با ســران، ابعــاد مختلف همــکاری در بخش های 
دوجانبه، فعال کردن موافقت نامه ها، برقــراری پروازها و تبادل دیدار 
بخش هــای دولتی و خصوصــی مورد توجه واقع شــده اســت که در 
جریان ســفر وزیر امور خارجه کشورمان به عربســتان و دیدار حسین 
امیرعبداللهیان با بن فرحان وزیر خارجه و محمد بن ســلمان ولیعهد 

این کشور مورد تاکید قرار گرفت.
در جریان این دیــدار ولید الخریجــی  قائم مقــام وزارت امور خارجه 
عربستان سعودی نیز بر دیدگاه این کشور در توسعه و ترفیع مناسبات 
فی مابین تاکید کرده و گفته بود: عربستان در چهارچوب توسعه روابط 
با ایران حرکت می کند و دیدگاه های مشترکی در خصوص فعال سازی 

مناسبات بین دو کشور وجود دارد.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:
وزی های دولت در سیاست خارجی   پیر

با بهره گیری از خط مشی قانون اساسی 
چشمگیر است

نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس با بیان 
اینکه آمریکا مجبور است شروط ایران را بپذیرد، گفت: دولت سیزدهم 
با بهره گیری از خط مشی های مبتنی بر قانون اساسی که رهبر انقلاب 

تعیین می کنند به پیروزی های قابل توجهی دست پیدا کرده است.
عباس مقتدایی خوراســگانی، درباره تبادل زندانیان ایــران و آمریکا 
تصریح کرد: آمریکا مجبور است شروط ایران را بپذیرد زیرا ایران متکی 
به درون اســت و تجربه کار با آمریکا را در طول ســال های گذشته که 

مبتنی بر نقض پیمان آمریکا بوده، به دست آورده است.
وی با بیان اینکه دولت ســیزدهم از تجربیات دولت هــای قبلی بهره 
گرفته است، خاطرنشان کرد: به آمریکایی ها گفته ایم اول آنها زندانیان 
ایرانی را آزاد کنند پس از آن ایران اقدام خواهــد کرد، این نقطه اتکای 
کشــوری اســت که می تواند مدعی ابر قدرتی در جهان را اینگونه سر 

جای خود بنشاند.
نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی با تاکید بر آنکه 
پیروزی های حوزه سیاســت خارجی دولت سیزدهم چشمگیر است، 
اظهار کرد: آیت الله رئیسی و تیم سیاســت خارجی دولت سیزدهم به 
لحاظ بهره گیری از خط مشــی های مبتنی بر قانون اساســی که رهبر 
انقلاب آنها را تعیین می کنند توانســته به پیــروزی های قابل توجهی 
دست پیدا کند.سخنگوی وزارت امور خارجه امروز در نشست هفتگی 
خود با خبرنگاران در خصوص تبــادل زندانیان میان ایــران و آمریکا 
گفت: روند اجرای توافق میان دو طرف در دو موضوع رفع انســداد مالی 
دارایی های ایران در کره جنوبی و تبادل زندانیان گام به گام و با سرعت 
مطلوبی پیش رفته و امید است که امروز شاهد وصول دارایی های خود 
از کره جنوبی باشــیم.وی گفت: بر همین اساس است که در همین روز 
تبادل زندانیان هم انجام می شود و ۵ زندانی شــهروند ایرانی از زندان 

های آمریکا آزاد می شوند

تریبون

دســتیار و مشــاور عالی فرمانده معظم کل قوا گفت: 
فرهنگ دفاع مقدس توانســت جبهــه مقاومت را در 
مقابل ائتلاف متجاوز آمریکایی-صهیونیستی تشکیل 

داده و شکست شان دهد.
 سرلشکر ســید یحیی صفوی دســتیار و مشاور عالی 
فرمانده کل قوا در حاشــیه همایــش تخصصی دفاع 
مقدس و تأثیــرات آن بر امنیت ایــران و منطقه غرب 
آســیا، در جمع خبرنگاران گفت: پس از گذشــت ۳۴ 
ســال از پایان جنــگ این همایش تخصصی توســط 
پژوهشگاه علوم و معارف دفاع مقدس شهید سلیمانی 

برگزار می شود.
وی افــزود: ایــن همایــش علمی تخصصی اســت و 
پیشکسوتان دفاع مقدس، اســاتید و صاحب نظران در 
حوزه دفاعی، امنیت ملی و منطقــه ای مطالب خود را 

ارائه می دهند.
دســتیار و مشــاور عالی فرمانــده کل قوا با 
بیان اینکه دو رخــداد عظیم پیروزی انقلاب 
اســلامی و پیروزی دفاع مقدس به رهبری 
حضرت امام )ره( تغییر و تحولاتی در مبنای 
دفاع و امنیت بــه وجــود آورد، تاکید کرد: 
پس از ســال های دفاع مقدس با رهبری امام 

خامنه ای و الگوگیری از دفــاع مقدس، جبهه مقاومت 
تشکیل و سپس تقویت شد.

وی ادامــه داد: بعــد از عملیات فتح خرمشــهر، رژیم 
صهیونیســتی به جنوب لبنان حمله کرد و گروهی از 
ایران به عنوان مستشــاران و یک یا دو واحد نظامی به 
درخواســت دولت ســوریه به کمک لبنان رفت؛ البته 
بعد از آن حضرت امــام )ره( فرمودند که آن یگان های 

نظامی برگردند.
سرلشکر صفوی در پاسخ به سوالی درباره 
چگونگی تأثیر دفاع مقدس بر شکل گیری 
مقاومت اســلامی در لبنــان، گروه های 
فلسطینی و شــکل گیری جهاد اسلامی و 
تقویت جنبش حمــاس، بیان کرد: تا قبل 
از پیروی انقلاب اسلامی، ایدئولوژی های 
خاصی بر گروه های فلســطینی حاکم بود؛ اما پس 
از پیروزی انقلاب اســلامی و در طول دفاع مقدس، 
گروه جهاد اســلامی با یک انگیزه و دید اسلامی و 
در جهت مبارزه برای آزادی قدس شــریف به وجود 

آمد.
وی افزود: دفــاع مقدس به گروه های فلســطینی این 
امید را داد کــه می توانند بر رژیم تا بن دندان مســلح 

صهیونیســتی غلبه کنند و این کار عملًا در جنگ های 
۳۳ روزه و ۵۵ روزه و پاســخ بــه حمــلات نظامی که 
صهیوســت ها به نوار غــزه و کرانه باختری داشــتند، 

صورت گرفت.
دستیار و مشــاور عالی فرمانده کل قوا، تصریح کرد: 
فرهنگ دفاع مقدس توانســت جبهــه مقاومت را در 
مقابــل ائتلاف متجــاوز آمریکایی-صهیونیســتی و 
برخی کشورهای عربی که همراه آمریکا بودند، شکل 
دهد تا در مقابل آن ها ایســتادگی کند و شکست شان 

دهد.
وی در پایان گفت: بزرگترین دستاورد دفاع مقدس در 
غرب آسیا شکل گیری جبهه مقاومت و برقراری امنیت 
با همراهی دیگر کشــورها و مقابله بــا تهدیدات برای 

رسیدن به صلح مشترک است.

مشاور

خریدار  رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
با بیان اینکــه تمامیت ارضی کشــور ما در 
دفاع مقدس کاملا تثبیت شــد، گفت: برای 
قرن ها کســی نمی تواند به راحتی درمورد 
جدا کــردن حتی بخش کوچکــی از ایران 

تصمیم گیری کند.
سرلشکر پاســدار محمد باقری در همایش 
»دفاع مقــدس و تاثیر آن بــر امنیت ملی 
ایران و منطقه غرب آســیا« اظهار داشت: 
ملت ایران با رهبری امام راحــل و به یاری 
خداوند متعال با جهاد، ایثار، ایســتادگی، 
اتکا به خود، ابتکار و خلاقیت توانســت ورق 
را برگرداند و دفاع مقدس شــکلی درست 

برخلاف آن تصور پیدا کرد.
وی افزود: ۸ ســال ملت ایــران و نیروهای 
مســلح ما ایســتادند، جنگیدنــد و نهایتاً 
پیــروز از این میــدان درآمدنــد. امروز که 
به گذشــته نگاه می کنیم او که به ما حمله 

کرد چه سرنوشتی و چه وضعیتی پیدا کرد، 
حامیان او که امروز معترف به پشــتیبانی ها 
از او هستند چه وضعیتی دارند و اینک ملت 
مظلوم ایران که ایســتاد، به خداوند و توان 
خود اتکا کرد و جنگید، مقاومت و ایثار کرد 
چه وضعیتی دارد و چگونه با ســربلندی و 

اقتدار مسیر خود را پیش می برد.
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح بیان کرد: 
این تغییر روند و تاریخ ســازی جدیدی که 
اتفاق افتاد تصویری را کــه از ایران در ذهن 
دنیا بود کاملًا تغییر داد شــاید برای قرن ها 
یک ملت باید صبر کند تــا چنین اتفاقی در 

آن سرزمین صورت بگیرد.
سرلشکر باقری عنوان کرد: شما یک روندی 
در منحنی ترســیم کنید و ببینید که یک 
ملت طی چند صد ســال سیر قهقرایی طی 
می کند بیش از نیمی از ســرزمینش را در 
جنگ ها از دســت داده است همواره تصرف 

شده و مورد تجاوز قرار گرفته و ناگهان اتفاق 
جدیدی به نام انقلاب در آن صورت گرفته و 
جنگ بزرگی که بر او تحمیل شده برخلاف 
همه محاسبات ظاهری و دنیایی با پیروزی 

این ملت خاتمه پیدا کرده است.
وی ادامه داد: خاکی از دســت نرفته است و 
سربلندی بیشتر شــده و این منحنی کاملًا 
برعکس شده اســت چندین قرن باید صبر 
کرد تا چنین اتفاقی در یک کشــور صورت 
بگیرد. لذا دفاع مقدس یک مبدا تاریخ ساز 
برای ملت ایران اســت، تاریــخ ملت ایران 
قبل از دفاع مقدس و انقلاب اسلامی شکل 
دیگری دارد و بعد از آن شــکل تحول یافته 

جدیدی پیدا کرده است.
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح گفت: این 
وظیفه ما بازماندگان جنگ اســت که این 
واقعیت را در ایــن گونه همایش های علمی 
و شــکل های دیگر هنری بــرای جوانان و 
نســل های جدید تبیین کنیم تا بدانند چه 
اتفاقی افتــاده و چه ذخیــره ای در اختیار 
دارند تا بتوانند با مشــکلات امــروز و فردا 
که نســبت به مشــکلات دهه اول انقلاب 
اسلامی مشکلات نســبتاً کوچکتری است 
بر مشکلاتشــان غلبه کنند و امور کشور را 

با اقتدار پیش ببرند.
سرلشــکر باقری عنوان کرد: در حوزه های 
علمیه  درخصوص تمام احــکام فردی کار 
گســترده ای صورت گرفته بود اما در مورد 
مکتــب دفاعی اســلام، جهاد در اســلام و 
احکام آن کار نشده بود. دفاع مقدس باعث 
شــد با رهبری امام راحل و راهنمایی های 
ایشــان و علمای بزرگوار، حوزه های علمیه 

وارد احکام جهاد در اسلام شوند.
وی خاطرنشــان کــرد: امروز بســیاری از 
علمای بزرگ و دروس خارج به مساله جهاد 
و دفــاع پرداخته اند و ذخیره های بســیار 
ارزشمندی وجود دارد که یک مسلمان اگر 
مورد تهاجــم گرفت در دفــاع چه احکامی 
دارد بخش بزرگی از احکام اســلامی در این 

ایام تدوین و تدریس شده است.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح اظهار 
کرد: تمامیت ارضی کشــور ما تثبیت شد، 
دیگر به این راحتی کســی هوس نمی کند 
که دســت اندازی کند و بخواهد بخشی از 
این کشــور را مورد تعرض قــرار بدهد و یا 
تصرف کند. تمامیت ارضی کشور ما کاملًا 
در دفاع مقدس تثبیت شد و برای دهه ها و 
قرن ها کســی نمی تواند به راحتی درباره 
جدا کردن بخشــی از ایران تصمیم گیری 

کند.
سرلشــکر باقری تصریح کرد: ارتش ما آب 
دیده شد، تجربه کســب کرد، ارتش پایان 
جنگ با ارتش قبل از جنگ زمین تا آسمان 
تفاوت می کرد. ارتش مــا در ابتدای جنگ 
آموزش دیده بود، ســلاح را می شــناخت و 
تاکتیک هایی بلد بود اما ســطح عملیاتی و 
راهبردی جنگ را تجربه نکرده بود و اینها در 
جنگ تجربه شــد، روش طرح ریزی و انجام 
عملیات و همــه آنچه کــه در اصول جنگ 
خوانده بودیــم و خوانده بودنــد در جنگ 
برایشــان دقیقاً روشن شــد و این تجربه، 

دستاوردی بود که برای ارتش حاصل شد.
وی ادامه داد: سپاه ســازمان کوچکی بود، 
هیچ گونــه جنبه نظامی و دفاعی نداشــت 

سپاه هم رشــد کمی  کرد و هم وارد صحنه 
نظامی شد و در پایان جنگ سپاه پاسداران 
دارای سازمان رزمی گســترده ای به همراه 
بسیجیان بود که تعیین کنندگی در جنگ 
داشــت و نیروهای مســلح در همــه ابعاد 

خوداتکا و خودکافی شدند.
سرلشــکر باقری گفت: امروز این همه بلوا 
می کنند که از ایران ســلاح فرســتاده می 
شود، محور مقاومت، حزب الله و رزمندگان 
فلســطینی دیگــر نیازی بــه مــا ندارند، 
خودشــان تســلیحات مورد نیــاز خود را 
تولید می کنند. دریایــی از توانمندی آنجا 
وجود دارد و کارشــان پیش می رود، اینها از 

دستاوردهای دفاع مقدس است.
وی بیان کرد: در امــروز و آینــده با انواع 
نبردها مواجه هســتیم و انواع تهدیدها را 
داریم اما در هیچ  یک از آنها، در طرح ریزی 
و اجــرای عملیــات هــا و تدویــن متون 
آموزشی و تربیت اســاتید و دانشجویان و 
همرزمانمان نیازی به بیگانگان نداریم که 
این توانمنــدی و اعتماد به نفــس از دفاع 

مقدس آغاز شد.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح تصریح 
کــرد: در دنیا همه کشــورها مقلــد ۴ الی 
۵ کشــور هســتند و جــزوات را می آورند 
و حداکثــر ترجمــه می کنند و اســاتید را 
می آورنــد و آمــوزش می دهنــد و همان 
حرف هــا را برای دانشــجویان بعدی تکرار 
می کنند. این در حالی است که در کلاس ها 
و دانشــگاه های نظامی ما حــرف بیگانگان 
تدریس نمی شــود، تفکر و تدبیر خودمان 

است که تدریس می شود.

سرلشکر صفوی در جمع خبرنگاران:تشکیل جبهه مقاومت بزرگترین دستاورد دفاع مقدس است

خریدار   ســید ابراهیم رئیســی، رئیس 
جمهوری اســلامی ایران، بــرای حضور در 
هفتاد و هشــتمین مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد در صــدر یک هیــات عالیرتبه 
سیاســی وارد فــرودگاه جــان اف کندی 

نیویورک شد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی به منظور 
شرکت در هفتاد و هشتمین مجمع عمومی 
سازمان ملل صبح دوشــنبه به وقت محلی 
وارد فرودگاه جان اف کندی نیویورک شد و 
مورد استقبال محمد سعید ایروانی سفیر و 
نماینده دائم ایران در سازمان ملل و جمعی 
از دیپلمات های جمهوری اســلامی ایران 

قرار گرفت.
رئیــس جمهوری ایــران بامداد دوشــنبه 
۲۷ شــهریور به وقت تهران با بدرقه حجت 
الاســلام قمی نماینده مقام معظم رهبری، 
محمد مخبــر معاون اول رئیــس جمهور و 
جمعی از وزیران و اعضــای هیات دولت در 
صدر یک هیات سیاسی عازم نیویورک شد 
تا برای دومین بار در مجمع عمومی سالانه 

سازمان ملل شرکت کند.
رئیس جمهوری پیش از ســفر به نیویورک 
روز یکشــنبه با حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبــر معظــم انقلاب اســلامی دیــدار و 
گفت وگــو کــرد. در ایــن دیــدار، رئیس 
جمهــوری گزارشــی از برنامه ســفر خود 
ارائه کــرد و رهبر انقلاب هــم توصیه های 
لازم را بیان و برای رئیس جمهوری آرزوی 

موفقیت کردند.
رئیــس جمهــوری پیــش از عزیمــت به 
نیویورک گفــت: یکی از ارکان سیاســت 
جمهوری اســلامی تعامل با کشــورهای 
جهان و سازمان های منطقه ای و فرامنطقه 
ای و بین المللی اســت. ایران عضو سازمان 
ملل اســت و انتظار دارد که این ســازمان 
نقش تعییــن کننده در توســعه و امنیت و 

صلح و عدالت جهانی ایفا کند. تصمیم های 
ســازمان ملل به دور از هرگونه تبعیض و بی 
عدالتی و بدون تاثیــر پذیری از قدرت های 

بزرگ باشد.
رئیسی افزود: مقابله با امپراتوری رسانه ای 
دشمن در دســتورکار اســت و در این سفر 
زبان گویای مردم ایران بــرای بیان حقایق 
به دولت ها و ملت هــا خواهم بــود. روابط 
دوجانبه در این ســفر تقویت خواهد شد و 
با روســای کشــورهایی که برای حضور در 
مجمع عمومی شــرکت کرده انــد دیدار و 

نشست های دو جانبه خواهیم داشت.
رئیس جمهور خاطرنشــان کــرد: در این 
سفر نشســتی با اصحاب رسانه برای تبیین 
مواضع جمهوری اسلامی خواهیم داشت تا 
پاسخگوی سوال های احتمالی خبرنگاران 
باشیم و نشستی هم با سیاستمداران برگزار 

خواهیم کرد.
وی تاکید کــرد: امیــدوارم این ســفر در 
جهت انجــام ماموریتی که مــردم به عهده 
دولت گذاشــته اثر بخش باشد و دیدگاه ها 
و منویات رهبر معظــم انقلاب را جامه عمل 
بپوشانیم و نظرات جمهوری اسلامی ایران 

را تبیین کنیم.
ســخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل، 
دیدار با برخی از سران کشورها و سخنرانی 
در جمع ایرانیان مقیم، از جمله برنامه های 

رئیسی در این سفر خواهد بود.
رئیس جمهوری همچنین در نشست هایی 
با گروه ها و افراد مرجع سیاسی، اجتماعی، 
مذهبی و رســانه ای در آمریکا به تشــریح 
مواضع جمهوری اســلامی ایــران خواهد 

پرداخت و به سوالات آنان پاسخ خواهد داد.
نشســت های ســالانه مجمــع عمومــی 

به عنوان مهم تریــن رویــداد بین المللی، 
فرصت مناســبی برای رایزنی های سیاسی 
بین المللــی اســت کــه به دلیــل حضور 
اکثر مقامــات بلندپایه کشــورهای جهان 
گفت وگوهــای دوجانبــه را نیــز فراهم 

می کند.
آنتونیــو گوتــرش دبیرکل ســازمان ملل 
۲۲ شهریور ماه در آســتانه برگزاری هفتاد 
و هشــتمین مجمع عمومی ســازمان ملل 
متحد در جمــع خبرنــگاران در نیویورک 
خطاب به رهبران جهان گفت: درخواســت 
من از رهبران جهان روشــن است، اکنون 
زمانی بــرای موضع گیری نیســت. اکنون 
زمان بی تفاوتــی یا عدم تصمیم نیســت. 
اکنون، زمانی برای گرد هم آمدن به منظور 
پیدا کردن راه حــل های واقعــی و عملی 
است. زمان ســازش و مصالحه برای فردای 

بهتر است. سیاســت، دیپلماسی و رهبری 
موثر، مصالحه و سازش است.

گوترش تاکید کرد: جهان به اقدام نیاز دارد. 
ما در زمانی گرد هم خواهیم آمد که بشریت 
با چالش های بزرگی روبرو است. این چالش 
ها شــامل بدتر شــدن وضعیت اضطراری 
آب وهوا گرفته تا تشدید درگیری ها، بحران 
جهانی هزینه های زندگــی، نابرابری های 
فزاینده و اختلالات فن آوری چشمگیر می 

شوند.
وی تصریح کــرد: با این حــال، در مواجهه 
با همه اینهــا و مــوارد دیگــر، اختلافات 
ژئوپلیتیکی ظرفیت ما را برای پاسخگویی 
تضعیف می کند. دنیای چند قطبی در حال 
ظهور اســت. چند قطبی شــدن می تواند 
عاملی برای تعادل باشــد اما همچنین می 
تواند منجر به تشدید تنش ها، پراکندگی و 

بدتر شدن آن شود.
دبیرکل سازمان ملل اضافه کرد: برای گرد 
هم آوردن جهان چندقطبــی، به نهادهای 
چندجانبه اصلاح شــده و قــوی نیاز داریم 
که در منشور ســازمان ملل متحد و قوانین 
بین الملل تثبیت شــده باشــند. نهادهای 
چندجانبه امروزی که پس از جنگ جهانی 
دوم ایجاد شدند، قدرت و پویایی اقتصادی 

آن زمان را نشان می دهند.
اظهارات دبیرکل ســازمان ملــل در حالی 
اســت که گفته می شود ســران و رهبران 
برخــی کشــورها از جمله چین، روســیه، 
فرانســه و حتی انگلیس در مجمع عمومی 

سازمان ملل حضور نخواهند یافت.
غیبت این دســته از رهبران و سران جهان 
نشــان می دهد که اصلاحات در ســاختار 
ســازمان ملل متحد که بــه نظامی تحت 
سلطه غرب متهم است در دنیایی که امروز 
راه چندقطبی شدن را در پیش گرفته است، 

بیش از پیش ضروری است.

رییس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی با تاکید بر بومی ســازی قطعات و محصولات 
صنعت فولاد، گفت: باید از ظرفیت شرکت های دانش 

بنیان در این مسیر بهره برداری شود.

عــزت الله اکبری تالارپشــتی در نخســتین همایش 
تخصصی تاب آوری در صنعت فولاد اظهار داشــت: با 
دانش و دست ســازندگان داخلی محصولات خوبی در 
کشور تولید شده اســت، ما در مجلس شورای اسلامی 

نیز در کنار صنعتگران و تولیدکنندگان هستیم.
وی با اشــاره به بحث انرژی و گاز، گفــت: صنعت نیاز 
به انرژی دارد، بر این اســاس صنعتگران نباید معطل 
بمانند، بلکه باید ســرمایه گذاری کنند و هر چقدر در 

این راه سرمایه گذاری کنید به شما باز می گردد.وی با 
بیان اینکه در بخش اکتشافات باید از بخش خصوصی 
کمک جدی گرفت، گفت: باید ســازوکار دقیقی ایجاد 

کرد و سرمایه گذاری همراه با دانش انجام شود.

استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در بومی سازی صنعت فولاد



شرط تحقق تورم ۳۰ درصدی تا پایان سال

علت افزایش تورم ماهانه مردادماه چه بود؟ 

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      28 شهریور 14۰2    شماره 141۳

در پی آزادسازی منابع ارزی ایران عنوان شد
علامت های مثبت ثبات ارزی در سال جاری

یک اقتصاددان اعلام کرد که آزادســازی منابع ارزی ایــران که اخیرا 
شاهد آن هستیم و از این به بعد نیز ادامه خواهد داشت در کنار افزایش 
صادرات نفت و غیره علامت های مثبتی برای ثبات ارزی در سال جاری 

است.
وحید شــقاقی شــهری، اظهار کرد: بر اســاس اطلاعات موجود ایران 
حدود ۲۴ تا ۲۵ میلیارد دلار منابع ارزی بلوکه شــده در کشورهایی از 
جمله کره جنوبی، ژاپن، عراق و غیره دارد و در شــرایط کنونی و بعد از 
سال ها رایزنی و مذاکره، هفت میلیارد دلار معروف بلوکه شده ایران در 
کره جنوبی آزاد شد. البته بخشــی از آن به دلیل کاهش ارزش پول کره 

جنوبی از بین رفت.
وی با بیان اینکه ۶ میلیارد دلار با مجوز وزارت خزانه داری آمریکا برای 
خرید محصولات غیر تحریمی در اختیار ایران قرار گرفته است، افزود: 
درباره میزان اثرگذاری این منابع ارزی آزاد شــده باید گفت که اگر این 
اتفاق نمی افتاد ایران برای خرید محصولات غیــر تحریمی مانند مواد 
غذایی و دارو باید از منابع ارزی در اختیار خود هزینه می کرد که هزینه 
وارداتی کشورمان حدود ۴۵ تا ۵۰ میلیارد دلار اســت. اما با این اتفاق 
۶ میلیارد دلار از هزینه وارداتی ایران از این طریق تامین شــده و دست 
بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز از طریــق منابع در اختیارش بازتر 

خواهد شد.
این اقتصاددان ادامه داد: موضــوع مهمتر در این میان این اســت که 
این علامت را به اقتصاد کشــور می دهد که تیم دیپلماســی اقتصادی 
تلاش خود را می کند کــه باقیمانده منابع ارزی ایــران را نیز آزاد کند 
و این توانایــی در تیم اقتصادی وجود دارد. نتیجــه این علامت کاهش 

انتظارات تورمی است.
شــقاقی گفت: در شــرایطی که تیم اقتصادی در حــال مذاکره برای 
آزادسازی سایر منابع ارزی بلوکه شده است و این منابع ارزی ۶ میلیارد 
دلاری نیز آزاد شده اســت به جامعه این علامت را می دهد که در کوتاه 
مدت انتظارات تورمی کنترل خواهد شــد و در ثبــات ارزی اثر مثبتی 

خواهد داشت.
وی اعلام کــرد: البته در کنار ایــن علامت های مثبت بــرای بازار ارز و 
ثبات آن در سال جاری، افزایش صادرات نفت از حدود ۳۰۰ هزار بشکه 
در روز در اوج تحریم هــای آمریکا در زمان ریاســت جمهوری ترامپ 
به یک میلیون و ۵۰۰ هزار بشــکه، افزایش قیمت نفــت، بهبود روابط 
دیپلماتیک با جهان عرب به ویژه عربستان ســعودی و غیره به کاهش 
انتظارات تورمی در جامعه و ثبات بازار ارز در سال جاری کمک خواهد 
کرد، اما دولت باید برای سال آینده تصمیمات سختی بگیرد و اقدامات 
دیگری را برای کنترل تورم و بهبود وضعیت اقتصادی و معیشت مردم 

در دستور کار قرار دهد.

رئیس سازمان امور مالیاتی ابلاغ کرد
جزئیات و شرایط معافیت  و تخفیف مالیاتی 

فرزند سوم
جزئیات و شــرایط معافیت هــای مالیاتی قانون حمایــت از خانواده و 

جوانی جمعیت و قانون بودجه امسال ابلاغ شد.
 بنا بر اعلام ســازمان امور مالیاتی، سید محمد هادی سبحانیان، رئیس 
سازمان امور مالیاتی در بخشنامه ای به تبیین ماده ۱۸ قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت و بند )ص( تبصره شــش قانون بودجه سال 

۱۴۰۲ کل کشور پرداخت.

در نامه ابلاغی از ســوی رئیــس ســازمان مالیاتی آمده اســت: پیرو 
بخشــنامه ۲۷ اردیبهشــت ۱۴۰۲ در خصوص ابلاغ مقررات مربوط 
به احکام بند )و( تبصــره ۱۲ و بند )ص( تبصره ۶ قانون بودجه ســال 
۱۴۰۲ کل کشور و نظر به سوالات و ابهامات مطرح شده راجع به بند ۹ 

بخشنامه مذکور، به اطلاع می رساند.
۱- طبق مفاد تبصره بند )ت( مــاده ۱ قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت )مصوب ۲۴ مهر ۱۴۰۰(، استفاده از معافیت مالیاتی موضوع 
ماده ۱۸ قانون مذکور، مشروط به آن اســت که نرخ باروری شهرستان 

محل زادگاه پدر یا فرزند، بالای ۲.۵ نباشد.
۲- با توجه بــه حکم صدر ماده ۱۸ قانون یاد شــده، پــدر و مادر هر دو 
به صورت همزمان در صورت احراز ســایر شــرایط، امکان استفاده از 

معافیت مالیاتی موضوع ماده ۱۸ قانون یاد شده را دارا هستند.
۳- اشــخاص مشــمول ماده ۱۸ قانون فوق، با رعایت ســایر قوانین و 
مقررات مربوط، برای هر یک از فرزندان ســوم و هر تعداد فرزند متولد 
شده بعد از فرزند سوم )با رعایت شرط تاریخ تولد از اول آبان ۱۴۰۰ و به 
بعد(، بدون اعمال محدودیت در خصوص تعداد فرزندان، به مدت ســه 
سال به شــرط تصویب در قوانین بودجه ســنواتی می توانند از تخفیف 

مالیاتی موصوف، استفاده کنند.

رئیس انجمن فولاد:
 ایران با تولید 32 میلیون تن فولاد، در بین

 ١٠ کشور برتر جهان است
 رئیــس انجمن فولاد با بیــان اینکه به یکی از بزرگترین کشــورهای 
تولیدکننده فولاد تبدیل شــده ایم، گفت: ایران بــا تولید حدود ۳۲ 

میلیون تن فولاد توانسته در بین ۱۰ کشور برتر جهان قرار گیرد.
بهرام سبحانی روز دوشنبه در نخســتین همایش تخصصی تاب آوری 
در صنعت فولاد اظهار داشــت: ســال ۱۳۸۵ تولید فولاد ۹ میلیون و 
مصرف ۲۵ میلیون تن بود و در این عرصه واردکننده فولاد بودیم اکنون 
پس از اصلاح قوانین و راهبرد تحولی و بــا بهره مندی از ظرفیت بخش 
خصوصی به یکی از بزرگترین کشورهای تولیدکننده در جهان تبدیل 

شده ایم.
وی عنوان کرد: بورس کالا محلی اســت تا قیمت محصولات بر اساس 
عرضه و تقاضا در آن مشخص شــود، اما گاهی با برخی تصمیمات نظیر 

قیمتگذاری دستوری، حاشیه سود تولیدکنندگان کاهش می یابد.
رئیس انجمن فولاد با بیان اینکه دماســنج صنعت فــولاد، تابلو بورس 

است، گفت: یک تصمیم اشتباه ناگهانی، تابلو بورس قرمز می شود.
وی خاطرنشــان کرد: صنعت فــولاد پنج درصد گار کشــور را مصرف 
می کند که گاهی با ایجاد محدودیت در مصــرف گاز و برق این صنعت 

دچار مشکل می شود.
ســبحانی با اشــاره به برگزاری این همایش گفت: در بحث تاب آوری 
صنعت فولاد باید به مدیریــت تصمیمات حاکمیتــی )تامین انرژی، 
بانک مرکزی، عدم دخالت در بــورس( و عملکرد و همکاری بنگاه های 

تولیدی پرداخت.
رئیس انجمــن فولاد عنــوان کرد: در ایــن همایش از نقطــه نظرات 

کارشناسان بهره خواهیم برد.

بازار

 وزیر صنعت، معدن و تجارت از ارائه فهرســت ۱۳ ابر 
پروژه پیشران طی روزهای آینده خبر داد و اعلام کرد: 
شــرکت های دانش بنیان می توانند در این ابر پروژه ها 

به صورت انفرادی یا همکاری تیمی فعالیت کنند.
به گــزارش وزارت صنعت، معدن و تجــارت، »عباس 
علی آبــادی« در نشســت با اعضــای انجمــن ملی 
شــرکت های دانش بنیان، افــزود: مقصودمان خلق 
و نوآوری است، زیرا از مســیر علم و دانش می توان به 

دستاوردهای بزرگ دست یافت.
وی بر حمایت کامل از شــرکت های دانش بنیان تاکید 
کرد و ادامه داد: هیچگونه بن بســتی در مســیر وجود 
ندارد و در صورت رســیدن به درب های بسته، باید راه 

جدیدی را پیدا کرد.

وزیر صمت با تاکید بر اینکــه قیمت ارز باید 
واقعی باشد، خاطرنشان کرد: باید راه را برای 
شــرکت های دانش بنیان ها باز کنیم اما راه  
دانش بنیــان بودن را؛ یعنی از شــرکت های 
دانش بنیانــی که راه جدیــدی را پیدا کرده 
و برای مســاله ای که هیچکــس نمی تواند 
آن را حل کند، راه حل مناســبی پیدا کنند، 

حمایت کرد.
علی آبادی با بیان اینکه ارزش افزوده در دانش اســت، 
گفت: با تغییــر و ایجــاد ارزش افزوده در مــواد اولیه 
می توان آن هــا را با ارزش مالی بیشــتری به بازارهای 

داخلی و بین المللی عرضه کرد.
در بخش دیگری از این نشست »علی بابایی« مدیرکل 

دفتــر فــن آوری و نــوآوری وزارت صمت، 
با اشــاره به اهمیت تشــکیل تشــکل برای 
شــرکت های بزرگ های تک گفــت: طبق 
اساسنامه تشــکیل انجمن ملی شرکت های 
دانش بنیان، شــرکت هایی که چهار ویژگی 
جدی )۱۰۰ درصد خصوصی باشند، دارای 
پروانه بهره برداری از وزارت صمت باشــند، 
دانش بنیــان تولیدی نــوع یک بــوده و در نهایت حد 
فروش سالیانه مشخص داشته باشــند( را دارا باشند، 

می توانستند وارد این انجمن شوند.
وی با بیان اینکه کمتر از ۷۰ شــرکت چنین شرایطی 
داشتند و در نهایت ۳۱ شرکت عضو این انجمن شدند، 
در ادامه ســه هدف اصلی تشــکیل این انجمن را برای 

حاضران در این نشست مطرح کرد.
کــه  نشســت  ایــن  در  اســت،  گفتنــی 
»سیدمحمدموســوی« معاون صنایع ماشــین آلات 
و تجهیــزات، »علی بابایی« مدیــرکل دفتر فن آوری 
و نــوآوری و »عبدالناصر آزادبخــت« مدیرکل دفتر 
صنایــع تجهیزات پزشــکی و آزمایشــگاهی وزارت 
صمت هم حضــور داشــتند، اعضــای انجمن ملی 
شــرکت های دانش بنیان هم مشکلات و دغدغه های 
خود را در حوزه تولید و صــادرات محصولات در این 

حوزه را مطرح کردند.
در نهایت وزیر صمت از آنها خواســت تا مسائل مطرح 
شده در این نشســت را به صورت مکتوب ارائه کنند تا 

برای بررسی و رفع آنها اقدامات عملی تری انجام شود.

وزیر

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  تورم 
در مرداد ماه افزایشــی بود امــا در مجموع 
طبق آخرین داده هــای مرکز آمار نرخ تورم 
نقطه به نقطه تولیدکننده۴۲.۴ درصد بوده 
که در مقایســه با تــورم نقطه به نقطه فصل 

قبل ۴.۴ واحد درصد کاهش یافته است.
 بعد از روند کاهشــی تــورم ماهانه در ۴ ماه 
ابتدایی ســال جــاری، این شــاخص در 
مردادمــاه ۰.۴ درصد نســبت بــه تیرماه 
افزایــش داشــت. همین مســئله موجب 
پیش بینی عجیب و غیرکارشناســی اتاق 
بازرگانی در مــورد عدد شــاخص تورم در 

پایان سال شده است.
اتاق بازرگانی در گزارش اخیر خود با عنوان 
»تورم مــرداد ۱۴۰۲« اعلام کرده اســت؛ 
باتوجه به افزایش تورم ماهانه در مردادماه، 
پیش بینی می شــود هدف گــذاری بانک 
مرکزی بــرای تورم ۳۰ درصــدی در پایان 

سال محقق نشود.
اما بررســی شــاخص ها و عوامــل اثرگذار 
بر تــورم نشــان می دهد، ایــن پیش بینی 
کارشناسی نبوده و صرفاً آثار مخربی مانند 
افزایش انتظارات تورمی را به دنبال داشته 

است.

مسکن و برق، عامل افزایش تورم 
ماهانه مرداد

گفتنی اســت، روند تورم ماهانــه از ابتدای 
سال ۱۴۰۲، همواره کاهشــی بوده و تغییر 
روند تــورم ماهانه مــرداد به خاطر افزایش 
قیمت ها در حوزه مســکن بــه دلیل فصل 
جابه جایی و در حوزه انرژی به دلیل افزایش 
مصرف برق بوده اســت؛ بنابراین باتوجه به 
اثر متغیرهای فصلی بــر تورم ماهانه مرداد، 
انتظار می رود در ماه های آتی روند کاهشی 

تورم ادامه یابد.

ثبات نرخ ارز، علت اصلی کاهش 
انتظارات تورمی در ماه های اخیر

علاوه بر متغیرهای فصلی، بررســی عوامل 
مهم اثرگذار بر شــاخص تــورم، حکایت از 
برقراری آرامش نســبی در شاخص قیمت 
مصرف کننده کالاهــا و خدمات دارد؛ ثبات 
نــرخ ارز در ماه هــای گذشــته، انتظارات 

تورمی کــه نقش قابل توجهــی در افزایش 
تورم دارد را نیز کاهش داده است.

گفتنی است، آزادســازی منابع ارزی بلوکه 
شــده ایران، کاهش تنش های بین المللی، 
افزایــش صــادرات، افزایش فــروش نفت 
و درآمدهــای حاصل از آن، کاهش رشــد 
نقدینگــی و عضویــت در معاهده هــای 
بین المللی، همگی بیانگــر بهبود وضعیت 
اقتصاد کشور است که دســتیابی به هدف 
تورم ۳۰ درصدی در پایان ســال را ممکن 

می سازد.
در همیــن رابطه تیمــور رحمانــی عضو 
هیئت علمی دانشــکده اقتصاد دانشــگاه 
تهران با اشــاره به طبیعی بــودن افزایش 
تورم ماهانــه در مرداد گفت: اگــر از منظر 
شهروندان و فعالان اقتصادی به موضوع نگاه 
کنیم، فعلًا آنچه را که به شکل افزایش نرخ 
تورم ماهانه و نقطه به نقطه رخ داده اســت، 
نمی توان خیلی غیرعادی و نگران کننده در 

نظر گرفت.
وی ادامه داد: طبیعی است که در طول سال، 
متأثر از شــوک های طرف عرضه و تقاضای 
کل اقتصاد و همچنین شــوک های وارده به 
بازار برخی کالاها و خدمات )به ویژه کالاها و 

خدماتی که وزن بالایی در شاخص قیمتی 
مصرف کننــده دارند(، نرخ تــورم می تواند 

دچار افزایش یا کاهش شود.
رحمانی توضیح داد: آنچه از بازار دارایی ها 
مشــاهده می شــود، به همراه تداوم روند 
نزولی رشــد نقدینگی و توقف سیّال شدن 
حجــم نقدینگی در طول ماه هــای اخیر، 
همگی دلالت بر تثبیت نســبی انتظارات 
تورمی دارد و در نتیجــه می توان افزایش 
نرخ تورم ماهانــه و نقطه به نقطــه مرداد 
را عمدتاً افزایشــی ناشــی از وارد شــدن 
شــوک به برخی اجزای شــاخص قیمت 
و همچنیــن وقفه ظاهر شــدن تــورم در 
بخشی از اجزای شاخص قیمت دانست تا 
افزایشــی عمومی در تورم مجموع کالاها 
و خدمــات. بااین حــال، سیاســت گذار 
همچنان باید احتیاط را حفــظ کرده و از 
اقدامات انقباضــی در مورد نرخ ســود و 
رشــد نقدینگی عدول نکند و از اقدامات 
زمینه ســاز تحریک و شــوک در بازار ارز 

پرهیز کند.
بر اســاس آنچه گفته شــد، تمــام عوامل 
اقتصادی و سیاســی در ماه های گذشته، 
بیانگــر تداوم ثبــات نســبی ارز و آرامش 

بازارهــا اســت و خبری از شــوک تورمی 
نیســت. بااین وجود معاونت اقتصادی اتاق 
بازرگانی پیش بینی افزایش تورم ماهانه تا 
پایان سال را دارد. باتوجه به اینکه افزایش 
تورم در کشــور تنها به ســود ثروتمندان 
اســت، آیا اتاق بازرگانی در تلاش اســت 
علی رغم بهبود شرایط، بر انتظارات تورمی 
دامــن بزند و آرامــش جامعــه را به خطر 

می اندازد؟

 آیا دولت سیاست های تورم زا
 را در دستور کار قرار داده است؟

گفتنی اســت، حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
سال گذشــته که علی رغم ضرورت اجرای 
آن، با شــوک تورمی کم ســابقه ای همراه 
بود، مســیر کنتــرل تورم در ســال جاری 
را بــرای دولت همــوار کرده اســت. البته 
برخی کارشناســان معتقدند اجرای برخی 
سیاست ها نظیر تغییر نرخ تسعیر ارز مبنای 
محاسبه خوراک پتروشیمی ها و همچنین 
قیمت پایــه در بــورس کالا از ۲۸۵۰۰ به 
نــرخ مرکــز مبادلــه، می توانــد بازارها را 
تحریک کنــد و به نوعی نشــانه ای مبنی بر 
پایان سیاســت تثبیت محسوب می شود؛ 

اما برخی مســئولان دولتی بــر این عقیده 
هســتند که در این تصمیم نیز ملاحظات 
مربوط به پیامدهای تورمــی در نظر گرفته 

شده است.
در همین رابطــه، علی روحانــی، معاون 
سیاســت گذاری اقتصــادی وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی می گویــد: افزایش 
نــرخ ارز مبنای محاســبه قیمــت پایه 
محصــولات در بورس کالا، ممکن اســت 
موجــب افزایــش قیمــت بــازار برخی 
محصــولات شــود؛ در مصوبــه اخیر این 
موضوع پیش بینی شد و به منظور کنترل 
این آثار قیمتی، بــرای برخی محصولات 
که اهمیت بالاتری در سبد مصرف کننده 
دارند و امــکان صادرات آن هــا نیز وجود 
ندارد، نرخ ارز مبنای محاسبه قیمت پایه 

تغییر نمی کند.
احســان خانــدوزی، وزیر اقتصــاد نیز در 
پاســخ به این ســوال که آیا تغییــر مبنای 
نرخ محاســبه قیمــت پایه برخــی کالاها 
در بــورس کالا موجب رشــد ۳۰ درصدی 
قیمت محصولات این صنایع می شود، بیان 
کرد: خیر؛ برای دولت مهم بــود این اتفاق 
هیچ تأثیری بــر روی قیمت محصول نهایی 
نگذارد و فرایند مذکور پیامد تورمی نداشته 
باشد، بر همین اساس، نرخ تسعیر محاسبه 
قیمت پایه محصولات مهمی که در ســفره 
مصرف کننــدگان کشــور وجــود دارد، 
همچنان بر مبنای سابق یعنی ارز ۲۸۵۰۰ 

تومانی خواهد بود.
 طبق آخرین داده های مرکز آمار نرخ تورم 
نقطه به نقطــه تولیدکننــده ۴۲.۴ درصد 
بوده که در مقایســه با تــورم نقطه به نقطه 
فصل قبــل ۴.۴ واحد درصــد کاهش یافته 
 )PPI( است. شاخص قیمت تولیدکننده یا
به واســطه اثری که در ابتدای زنجیره تولید 
روی قیمــت کالا و خدمــات می گــذارد 
به عنــوان »تــورم پیشــران« نام گذاری 
می شــود. به بیان دیگر افزایشی که در تورم 
تولیدکننــده رخ می دهد پــس از یک بازه 
زمانی در تورم مصرف کننده در بازارها دیده 
می شــود. همین موضوع نیز نشان می دهد 
پیش بینــی افزایش تــورم در ماه های آتی 

چندان کارشناسی به نظر نمی رسد.

وزهای آینده وژه پیشران در ر پر وزیر صمت خبر داد؛ ارائه فهرست ۱۳ ابر

ذی نفعان وارد نشدن خودرو چه کسانی هستند؟

و چه شد؟  سرنوشت واردات خودر

خریدار  وزیر صمت از رقابتی شــدن بازار 
خودرو سخن می گوید، درحالی که از سال 
۹۷ جلوی واردات خودرو خارجی را گرفته 

و وعده خالی به مردم می دهند.
ابلاغ آیین نامــه واردات خــودرو در حالی 
یک ســالگی خود را پشت ســر گذاشت که 
هنوز حتی یک دســتگاه خودروی خارجی 
به متقاضیان تحویل داده نشده و از طرفی، 
واردات طبــق برنامه ریزی سیاســت گذار 

پیش نرفته است.
اکنــون در ســالگرد ابــلاغ آیین نامــه، 
پرســش هایی دربــاره واردات خــودرو 
برای افکار عمومی ایجاد شــده اســت. چرا 
ورود خودرو به کشــور کُنــد پیش می رود 
و خودروهــای واردشــده تحویــل داده 
نمی شوند؟ چه سرنوشتی درانتظار واردات 

خودرو است؟
»بازار خودرو باید به ســمت رقابتی شدن 

حرکت کنــد؛ زمانی که بــازار انحصاری و 
غیررقابتی می شــود، تعادل بازار هم برهم 
می ریزد«. این بخشــی از گفته های عباس 
علی آبادی، وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
اســت. این ســخنان در حالی توسط وزیر 
صمت بیان شده که از ســال ۱۳۹۷ جلوی 
واردات خودرو گرفته شــده است. با وجود 
تقاضای ســالانه حدود ۱۰۰ هزار دستگاه 
خودرو، حالا با گذشــت پنج ســال از این 
ماجرا تقاضای خودروی خارجی در کشــور 

به بالای ۵۰۰ هزار دستگاه رسیده است.
اوایل اسفند ماه سال گذشته بود که ثبت نام 
خودروهای وارداتی با چند شــرط آغاز شد. 
شــرطی که بیش از همه به چشم می آمد،  
بلوکه کردن ۵۰۰ میلیون تومان در حساب 
وکالتی بود تا متقاضیان واقعی تشــخیص 
داده شوند.مدتب بعد از اینکه ۵۰۰ میلیون 
تومان مردم در حســاب های وکالتی بلوکه 
شــد و خبری از خودروهای وارداتی نبود با 
واکنش مردمی روبرو شــد در نهایت »امید 
قالیباف«، سخنگوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت از آزادسازی حســاب های بلوکه 

شده، خبر داد.
آن زمان وعــده واردات ۲۰۰ هزار خودرو 

خارجی به مردم داده شد. »امید قالیباف« 
درباره واردات خــودرو و نحوه عرضه آن در 
بورس کالا، گفته بــود: »طبق برنامه ریزی 
انجام شــده در۳ ماه باقی مانــده ۱۴۰۱ 
تعداد ۱۰۰ هزار دستگاه و به همین تعداد 
هم در ۳ ماهه اول ســال ۱۴۰۲ خودرو از 
طریــق واردات تامین می شــود«. اما این 
تعداد تغییر کرد و به رقم ۲۰ هزار رســید. 
روح الله عباســپور ســخنگوی کمیسیون 
صنایع و معادن مجلــس از ورود ۲۰ هزار 
خــودروی وارداتی به گمرک کشــور خبر 

داد.
بــار دیگــر تعــداد خودروهــای وارداتی 
دســتخوش تغییر قــرار گرفــت. »مهدی 
ضیغمی«، سرپرســت ســازمان توســعه 
تجارت ایران از ورود ۵ هزار دستگاه خودرو 
به بنادر و گمرکات خبر داد. این روند حتی 
با استیضاح وزیر پیشــین و روی کار آمدن 

وزیر کنونی تغییر نکرد.
در نهایــت از این تعــداد ۵ هــزار خودرو 
وارداتی، اوایل شــهریور ماه ۱۴۰۲ »عباس 
علی آبادی«، وزیر صمــت در محل دائمی 
نمایشــگاه های بین المللی تهــران، پس از 
گذشت ۶ ماه از ثبت نام محصولات وارداتی، 

به طور نمادین، تنها دو خــودرو چانگان به 
مشتری تحویل داد.

در کمتر از ۶ ماه، طــرح واردات خودروهای 
نو، جای خــود را بــه واردات اتومبیل های 
کارکــرده داد. کارشناســان معتقد بودند 
همین هم می تواند روزنه امیدی در صنعت 
خــودرو باشــد. ولــی سرنوشــت واردات 
خودروی خارجی کارکرده مشخص نیست.

موضوع انباشــت تقاضا به دلیل ممنوعیت 
واردات خــودروی خارجــی روی قیمــت 
خودروهای داخلی هم تاثیر گذاشته و بازار 
خودرو را در نوســان فرو برده اســت. حالا 
عبــاس  علی آبادی، وزیر صمــت می گوید: 
»اگر قیمت گذاری به درســتی انجام نشود 
و تولیدکننده به زیان برســد، تولید متوقف 
خواهد شــد«. این در حالی اســت که قول 
واردات آزاد، چندین بار از طرف وزیر صمت 
داده شده اما این وعده تا امروز محقق نشده 

است.
امروزه وضعیت بازار خودرو به جایی رسیده 
که نه خودروساز و قطعه ســاز راضی است 
و نه دولــت و مجلس و نه مــردم. نه واردات 
و توزیــع به درســتی انجام می شــود، و نه 
کیفیــت خودروهای داخلی بــالا می رود. 

همه ناراضی انــد اما باید دید چه کســی یا 
کســانی از ممنوعیــت واردات خودرو نفع 
می برند؟ گویی شــرایط نابه سامان در بازار 
خودرو هرچند برای برخی ناگوار اســت اما 
برخی بازیگران بازار خودرو از این وضعیت 

راضی اند.
به نظر می آید شــرکت هایی کــه در فضای 
انحصــاری و بدون رقابت، مشــغول مونتاژ 
خودرو و تولید قطعه هســتند و با قیمت بالا 
در بازار عرضه می کنند، بیشــترین سود را 

می برند.
با وجود اینکه اغلب مردم و مسئولان کشور 
و حتی وزیــر صمت از آزادســازی واردات 
خودرو و فضای رقابتی سخن می گویند، به 
نظر می رســد که عده ای از ذی نفعان اصلی 
صنعت خودرو در کشــور، با مانع تراشــی 
در مســیر واردات، از عملی شدن این وعده 
جلوگیــری کرده اند. با این حــال، تقاضای 
مردم برای دسترسی به خودرهای باکیفیت 
و ایمن، ایــن روزهــا قابل انکار نیســت و 
دولت، غول هــای خودروســازی داخلی و 
مونتاژکارهــای چینی به عنــوان نهادهای 
مربوط و مسوول، باید پاسخگوی بلاتکلیفی 

بازار خوردو باشند.

 معاون وزیر صنعــت، معدن و تجارت گفــت: یکی از 
راهبردهای وزارت صمت و ایمیدرو حمایت از »تولید 
صادرات محور« و همچنین صنعت فولاد اســت که در 
این راســتا خود را مکلف می دانیم رفــع چالش های 

فولادسازان را از طریق ســطوح بالای دولت پیگیری 
کنیم.محمدرضا موثقی نیا  در نشســت هم اندیشی با 
اعضای هیات مدیــره انجمن تولیدکننــدگان فولاد 
ایــران، افــزود: ایمیــدرو و انجمــن تولیدکنندگان 

فولاد در جهت توســعه صنعت فولاد کشور همکاری 
در حوزه هــای مختلف را دنبال می کننــد.وی با بیان 
اینکــه ایمیــدرو و وزارت صمت با توجه این شــرایط 
آمادگی دارند تــا چالش های این صنعــت را برطرف 

کنند، اعلام کرد: راهبرد وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تولید صادرات محور است که پایبند به آن هستیم و در 
جهت تحقق این مهم، به عنوان یک سازمان توسعه ای 

حمایت های لازم را از این بخش خواهیم داشت.

معاون وزیر صمت:پیگیر رفع چالش های فولادسازان در دولت هستیم
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زنان و برقراری صلح در جامعه
زهرا میرزائی  برای برقراری صلح و آرامــش در جامعه، توجه به این 
نکته بسیار ضروری اســت که زنان نیمی از جامعه هستند و نیز بر نیمی 
دیگر از جامعه تاثیر ویژه دارند. زنــان به دلیل ویژگی های عاطفی خود 
بیشــتر از مردان خواهان صلح بوده و از خشــونت نیز آســیب دیگری 
دریافت می کنند. از ســوی دیگر حضور موثر زنــان در جامعه موجب 
می شود تا صلح و آرامش بهتر برقرار شود. شــاید به دلیل نقش فطری 
و مادرانه زنان، آنان مایل هســتند که تمامی اجــزای اطراف خود را به 
نوعی، تربیت و هدایت کرده و از ناهنجــاری و ناآرامی ممانعت به عمل 

آورند.
درست است که زنان در خشــونت ها و ناآرامی ها قربانیان کمتری در 
شمارش محسوب می شوند اما زنان از کسانی هستند که پس از ناآرامی 
و خشونت در ســطوح مختلف در ابعاد متنوعی دچار آسیب می شوند، 
به طوری که با آســیب به اعضای دیگر خانواده، زنان متحمل خسارت 
های مادی و معنوی شــده و احتمالا مجبور به ایفای نقش مکمل خود 
خواهند بود. پــس قربانیان ناآرامــی حتی اگر خود زنان نباشــند، در 

مرحله بعدی قربانی تبعات خشونت خواهند بود.
از سوی دیگر همانطور که ذکر شد زنان با وجود روحیه عاطفی و جایگاه 
مادرانه، میل به برقراری آرامش در محیــط پیرامونی خود دارند. مثلا 
هوفرل معتقد است که اگر زنان بیشــتر در موقعیت های سیاسی قرار 
گیرند، جهان، صلح بیشــتری را تجربــه خواهد کرد. نیز فرانســیس 
فوکویاما در مقاله ای با عنوان "زنان  و تکامل سیاســت جهانی" در سال 
۱۹۹۸ به  ارائه  یک مبنای تفاوت بیولوژیکی جنسیتی در امور بین الملل 
پرداخت . او  استدلال  کرد که  مردان بیشــتر به  جنگ  تمایل دارند و در 
مقابل  دنیایی که   زنان درآن  به  ســر می برند یا به مدیریت و کنترل آن 
می پردازند، کمتر تهاجمی، پرماجرا، رقابتی و خشونت آمیز است، آنان 

بیشتر به دنبال سازگاری و همکاری هستند.
با توجه به نکاتی که ذکر شــد بنظر می رســد زنان همــان طور که از 
خشونت بیشــتر رنج می برند، پس بیشــتر مایل به برقراری آرامش و 
نظم اجتماعی هســتند. به عبارتی بهتر برای برقرار آرامش در جامعه 
نباید از نقش زنان در کاهش تنش و خشــونت غافل شد. گام اول برای 
ایفای نقش موثر به زنان در کاهش خشــونت و ناآرامی های اجتماعی، 
آموزش زنان اســت تا در تمامی ابعاد زندگی خــود بتوانند، اول خود و 
سپس محیط را به سوی نظم و آرامش پیش برند.از سوی دیگر باید زنان 
را در موقعیت های تصمیم گیر و تصمیم ساز پیرامون برقراری امنیت و 
آرامش در جامعه درگیر کرد. تا کنون با وجود روحیه آرامش طلب زنان، 
آنان نقش کمتری در ســازمان ها و نهادهای تصمیم گیر داشته اند. در 
کنار اینکه زنان باید برای مبارزه با عوامل ناامن کننده امنیت در جامعه 
دانش کســب کنند و در هر موقعیتی که هستند-چه یک مادر خانه دار 
و چه یک مدیر ارشــد- برای برقراری آرامش تلاش کنند باید به تجربه 

زنان و دانش ایشان در موقعیت های خطیر توجه کرد.
گاهی دیده نشدن نیازهای زنان و نیز آســیب های زنان در جامعه می 
تواند خود عاملی برای برهم زدن نظم و امنیت اجتماعی باشد. مثلا اگر 
زنان حس کنند که در جامعه نقشــی ندارند، از حاکمیت بیگانه شده و 
نیازهای خود را در جای دیگری جســتجو خواهند کرد. پس به نظر می 

رسد حاکمیت برای حل این مشکلات باید از خود زنان کمک گیرد.

سقوط شی ناشناس در گرگان
 دیروز صبح بر اثر سقوط یک شی ناشــناس در بلوار استاندارد گرگان، 
صدای مهیبی در شهر شنیده شــد. پیش از ظهر دوشنبه بر اثر سقوط 
یک شیء ناشــناس در بلوار اســتاندارد گرگان، صدای مهیبی در شهر 
شنیده شــد.گزارش های اولیه حکایت از این دارد که در اثر موج انفجار 
سقوط ناشی این شــیء شیشــه منازل اطراف و اتومبیل های واقع در 
اطراف محل حادثه شکسته اســت.فرمانده سپاه نینوا و فرمانده نیروی 

انتظامی گلستان در صحنه حضور پیدا کردند.

رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران خبر داد
وج بیش از ۲۰ ساختمان تهران از لیست  خر

پرخطرها
رئیس کمیته ایمنی شورای اســلامی شهر تهران گفت: ظرف یک یا دو 
هفته آینده، نتایج ارزیابی مناطق ۲۲ گانه و نواحی ۱۲۳گانه شهرداری 
تهــران در رابطه با پیگیری وضعیت ســاختمان های ناایمن از ســوی 

سازمان آتش نشانی اعلام خواهد شد.
 

مهدی بابایی با بیان اینکه بر اســاس مصوبه بهبود خدمات آتش نشانی 
در شورای شهر تهران بررسی وضعیت ساختمان های ناایمن به مناطق 
۲۲ گانه و نواحی ۱۲۳گانه شــهرداری تهران واگذار شده است، اظهار 
کرد: ما در کنار شــهرداری به صورت ویژه پیگیر هســتیم که تشکیل 

پرونده قضایی برای ساختمان های ناایمن صورت بگیرد.
رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شــهر تهران اعلام کرد: ظرف یک 
یا دو هفته آینده سازمان آتش نشــانی اولین ارزیابی خود را از مناطق و 
نواحی در خصوص وضعیت ســاختمان های ناایمن ارائه می دهد و این 
ارزیابی در بررســی عملکرد مدیران نواحی و مناطق مورد استناد قرار 

خواهد گرفت.
وی بــا تأکید بر اینکه بــرآورد ما این اســت که بخش عمــده ای از ۹۳ 
ســاختمان ناایمن تا پایان امســال تعیین تکلیف شــود، خاطرنشان 
کرد: با ایــن وجود می طلبــد که مناطــق و نواحــی، پرونده های این 
ســاختمان ها را از قوه قضاییه پیگیری کنند؛ چراکه تنها ارسال پرونده 
به دســتگاه قضایی کافی نیســت و نمی توان با خیال راحت منتظر بود 
که مدعی العموم، متخلفــان را پای کار بیاورد و لــذا باید مورد پیگیری 
ویژه قــرار بگیرد.بابایــی با بیان اینکه رســیدگی به وضعیــت پرونده 
ســاختمان های ناایمن باید سرعت بیشــتری بگیرد، یادآور شد: اینکه 
ارزیابی مناطــق و نواحی به صورت ۶ ماهه انجام می شــود، به این دلیل 
است که تفاوت بین مدیرانی که به طور ویژه شرایط را پیگیری می کنند 

با مدیرانی که این موضوع از اولویت های آنها نیست، مشخص شود.
عضو کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر 
تهران گفت: فرآیند خروج اســامی ســاختمان های ناایمن از لیســت 
۹۳ فقره پرونده در حال انجام اســت و بیش از ۲۰ ســاختمان در ایام 
اخیر از این لیست خارج شده اند.وی افزود: ســاختمان هایی که ۵۰ تا 
۶۰ درصد ایمنی سازی شده اند، از لیست ساختمان های بحرانی خارج 
می شوند و در دســته بندی های بعدی قرار می گیرند؛ اما ایمنی کامل 
آنها زمانی است که تأییدیه ایمنی را دریافت کنند. پیگیری هایی خوبی 
در این بخش صورت می گیرد؛ البته آنچه دغدغه ماست ساختمان های 
میان خطــر و پرخطر هســتند و بــا توجه بــه پیگیری هــا، در بخش 

ساختمان های بسیار پرخطر دغدغه چندانی وجود ندارد.

یادداشت

دیوار

مدیرکل بازرســی و پاسخگویی به شــکایات وزارت 
علوم فرایند قانونی رســیدگی به شکایات و اعتراضات 
اعضای هیات علمی را تشــریح و آخرین آمار اساتیدی 

که شکایت خود را ثبت کرده اند اعلام کرد.

حامد کرمی با اشــاره به فرایند قانونی رســیدگی به 
شــکایات و اعتراضات اعضــای هیــأت علمی گفت: 
تصمیم گیری درباره هر گونه اقدام استخدامی، اعم از 
تبدیل وضعیت و ارتقا اســاتید با هیأت جذب اعضای 

هیأت علمی دانشگاه است و اســاتید می توانند از رأی 
هیأت جذب دانشــگاه از جمله قطع همکاری به هیأت 

مرکزی جذب وزارت علوم شکایت کنند.
وی ادامه داد: در نهایت همچنین از رأی هیأت مرکزی 

جذب وزارت علوم نیز می تواننــد به هیأت عالی جذب 
شورای عالی انقلاب فرهنگی شکایت کنند. این مسیر 
برای رسیدگی به شــکایات و اعتراضات اعضای هیأت 

علمی در قانون دیده شده است که باید طی شود.

خریدار  دلمشغولی کنکوری ها همچنان 
پابرجا اســت و در ایــن میان مســئولان 
نهادهای مختلف بر سر مصوبه کنکوری در 
حال جدال کلامی بــا یکدیگرند، مصوبه ای 
که مهلت تعیین تکلیف آن ۳۱ شــهریور به 

سر می رسد.
 پــس از تصویب مصوبه کنکوری شــورای 
عالی انقــلاب فرهنگی در خردادماه ســال 
۱۴۰۰ و ماده واحده اصلاحیه آن در تیرماه 
ســال ۱۴۰۱، مقرر شــد دروس عمومی از 
آزمون سراسری حذف شــود، تأثیر سوابق 
تحصیلی به صورت قطعی باشد و سالانه ۱۰ 
درصد به آن اضافه شــود و در نهایت سوابق 
تحصیلی از سال دوازدهم آموزش و پرورش 

گرفته شود.
بر اســاس بند ۳ ماده ۳ اصلاحیه این ماده 
واحد که به مصوبه »سیاســت ها و ضوابط 
ساماندهی ســنجش و پذیرش متقاضیان 
ورود بــه آمــوزش عالــی )پــس از پایان 
متوســطه(« مشهور اســت، به این صورت 

اصلاح شده است:
»سهم نمره ســابقه تحصیلی برای سنجش 
و پذیرش متقاضیــان ورود به آموزش عالی 
در رشته های پرمتقاضی در سال تحصیلی 
۱۴۰۳- ۱۴۰۲ فقــط پایــه دوازدهــم به 
میــزان ۴۰ درصد بــا تأثیر قطعــی، برای 
ســال تحصیلــی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ فقط پایه 
دوازدهم به میزان ۵۰ درصد با تأثیر قطعی، 
برای ســال تحصیلی ۱۴۰۵ - ۱۴۰۴ فقط 
پایه یازدهم و دوازدهم به میزان ۶۰ درصد 
با تأثیر قطعی و برای سال تحصیلی ۱۴۰۶ 
- ۱۴۰۵ و بعــد از آن پایه های دهم، یازدهم 
و دوازدهم به میزان ۶۰ درصد با تأثیر قطعی 

در نمره کل نهایی خواهد بود.«
این بخــش از مصوبــه ســرآغاز مخالفت 
بســیاری از داوطلبــان کنکــور شــد. از 
زمان برگزاری کنکور ۱۴۰۲، بســیاری از 
داوطلبان به دلیل شــرایط امتحانات نهایی 
که شــبهاتی را بــرای برگــزاری امن این 
آزمون ها ایجاد کرده بود، مخالفت خود را با 
تأثیر قطعی نمرات سوابق تحصیلی و معدل 

ناشی از امتحانات نهایی ابراز کردند.
بســیاری از کنکوری هــای مخالــف تأثیر 
قطعی ســوابق تحصیلی و معــدل معتقد 
هســتند با تأثیــر قطعی، نتیجــه زحمات 
شــأن در کنکور تحت الشــعاع این نمرات 
قرار می گیــرد. برخی از آنهــا می گویند در 
امتحانات نهایی تقلب می شــود، ســوالات 
لو می رود، شــرایط امتحان امن نیســت، 
برگه هــای امتحانــی ســلیقه ای تصحیح 
می شــوند و در نهایت نمره آن ممکن است 
در مدارس مختلف با هم تفاوت های زیادی 

داشته باشد.
اما در مقابل شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
از مصوبــه خود دفــاع می کنــد و حجت 
الاســلام خســروپناه دبیر شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی معتقد است که داوطلبان 
و خانواده های آنها کاملًا بــا آرامش بدانند 
که بــه هیچ وجه ایــن مصوبــه تغییر پیدا 

نمی کند.
از ســوی دیگر با توجه بــه اصلاحیه تبصره 
۱ ماده ۲ که در آن آمده اســت: »تبصره ۱: 
عناوین و ضرایب دروس آزمون اختصاصی 
و ســابقه تحصیلی در هر یــک از گروه های 
آزمایشــی که به ترتیب توســط سازمان و 
وزارت آموزش و پرورش پیشنهاد می شود، 
توسط شورای ســنجش و پذیرش دانشجو 
تعیین و هر سه ســال قابل بازنگری خواهد 
بود و تا قبل از شروع سال تحصیلی مربوطه 
)پایان شــهریور(، اطلاع رســانی شــود«، 
تمامی تصمیمات مرتبط بــا کنکور باید تا 
قبل از شروع سال تحصیلی مربوطه )پایان 
شــهریور(، اطلاع رســانی شــود، اکنون 
ضــرب الاجل مصوبــه کنکوری شــورا در 
۳۱ شــهریورماه به پایان می رسد و هر گونه 
تغییری بایــد پیش از این تاریــخ به اطلاع 

داوطلبان برسد.

سه تغییر عمده در کنکور 1403
پیش از ایــن دکتر عبدالرســول پورعباس 
رئیس ســازمان ســنجش آموزش کشور 
دربــاره تغییرات کنکــور ۱۴۰۳ گفته بود: 
ما در کنکور سال ۱۴۰۳ ســه تغییر عمده 
خواهیم داشــت. اولین تغییر درباره زمان 
آزمون ها اســت که دو نوبت در اردیبهشت 
و تیر ماه ۱۴۰۳ برگزار خواهد شــد. دومین 
تغییر این است که داوطلبان در فاصله بین 
اردیبهشــت و تیرماه فرصــت ترمیم نمره 
دارند. همچنین تغییر دیگر این اســت که 
تأثیر ســوابق تحصیلی و نمــره آزمون به 
میزان هر کدام ۵۰ درصد / ۵۰ درصد خواهد 

بود.

اقدامات و تغییرات باید قبل از 31 
شهریورماه 1402 به سازمان سنجش 

اعلام شود
نکته مهمی که پیش از این رئیس ســازمان 
سنجش به آن اشــاره کرده بود به اصلاحیه 
ماده ۲ بر می گــردد. وی یادآور شــده بود: 
برمبنای مصوبه شورای سنجش و پذیرش 
دانشــجو، اقدامات و تغییــرات باید قبل از 
۳۱ شــهریورماه ۱۴۰۲ به سازمان سنجش 
اعلام شــود. مبنای ما قوانینی اســت که تا 

قبل از شهریورماه ۱۴۰۲ اعلام خواهد شد.

تشکیل کمیته مشترک میان مجلس 
و شورای عالی انقلاب فرهنگی برای 

کنکور 1403
وی در پاســخ به اختلاف نظر میان مجلس 
شــورای اســلامی و شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی دربــاره تأثیر ســوابق تحصیلی و 
نتیجه آن برای داوطلبــان نیز گفته بود: در 
حوزه سنجش، دو مرجع قانونگذاری وجود 
دارد. یــک مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی و دیگری قوانین مجلس شــورای 
اسلامی اســت. طی جلسه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی که با حضور رئیس جمهور 
و رئیس مجلس شورای اســلامی تشکیل 
شــد، مقرر شــد کمیته مشــترکی میان 
مجلس و شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
و برای کنکــور ۱۴۰۳ مروری بــر قوانین 
داشته باشند.رئیس سازمان سنجش تاکید 
کرد: تعامل میان مجلس شورای اسلامی و 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی برنامه ریزی 
و رســماً هم اعلام شــده است. ســازمان 
ســنجش به عنوان مجری منتظر می ماند و 
هر موردی که در چارچوب قوانین باشــد و 
قانونگذار قبل از ۳۱ شــهریورماه ۱۴۰۲ به 
ســنجش اعلام کند، اطلاع رسانی خواهیم 
کــرد.در حالی که زمــان چندانــی به ۳۱ 
شــهریورماه نمانده اســت، بر اساس اعلام 
سازمان ســنجش آموزش کشور که مجری 
قانون کنکور است، اگر تغییری اعلام نشود 
مصوبه کنکوری شــورا ملاک عمل و میزان 
تأثیر ســوابق تحصیلی و معــدل به صورت 
۵۰ درصد قطعی خواهد بــود. در مقابل در 
روزهای اخیــر مخالفان مصوبــه کنکوری 
شــورا در مجلس شورای اســلامی تاکید 
دارنــد که باید طــرح فوریــت دار مجلس 
درباره لغو تأثیر قطعی معدل به ســرعت در 

مجلس بررسی شود.

نظرات نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی درباره تعیین تکلیف مسئله 

کنکور در مجلس
در همین زمینــه مجتبی ذوالنــور، نایب 
رئیس مجلــس گفتــه اســت: »صحبت 
مفصلی بــا رئیس مجلس دربــاره موضوع 
کنکور داشــتم. در تلاشــیم تا دوشنبه ۲۷ 
شهریور قبل از شــروع بررسی برنامه هفتم 
مســئله کنکور در مجلس را تعیین تکلیف 
کرده تــا تأثیر قطعــی معــدل در کنکور 
حذف شود.«حســینعلی حاجی دلیگانی 
نماینده مردم شاهین شــهر در مجلس هم 
در نطق خود تصریح کرده اســت: »مجلس 
هرچه سریع تر تعیین تکلیف اصلاح آزمون 
سراسری را در دســتور کار قرار داده و قبل 
از بررســی لایحه برنامه هفتم توســعه این 
موضوع را تعیین تکلیــف کند چرا که با این 
مصوبه وضعیت چند میلیون نفر مشــخص 

خواهد شد.«
کیــوان مرادیــان کوچکســرائی نماینده 
مردم قائم شــهر در مجلس شورای اسلامی 
در نطق میان دســتور خود از شورای عالی 
انقلاب فرهنگی خواسته اســت در مصوبه 

خود درباره تأثیر معــدل در کنکور تجدید 
نظر کند.

مرادیان کوچکسرائی با اشــاره به موضوع 
تأثیر معدل در کنکور بیان کرد: »نمی دانیم 
این کار با چه منطقی صورت گرفته اســت 
و چرا اصرار می شــود، آنهم با این همه تنوع 
مدارس که در آموزش و پرورش داریم. این 
مســئله جز نارضایتی چه ثمری دارد؟ جز 
دلســرد کردن و مأیوس کردن جوانان چه 
نتیجه ای دارد؟ خواهــش می کنیم در این 
زمینه تجدید نظرشود. هیچ فایده و خیری 
در این مسئله نیست؛ جز هزینه برای نظام. 
ان شاءالله شورای عالی انقلاب فرهنگی در 

این رابطه تجدید نظر کند.«
مرتضی محمودوند نماینده مردم خرم آباد 
و چگنی در مجلس در نطق میان دســتور 
با انتقاد از مصوبــه کنکوری شــورا تاکید 
کرده اســت مافیای کنکور دانش آموزان، 

خانواده ها و والدین را نابود کرد.
محمودوند گفــت: مافیای کنکــور دانش 
آموزان، خانواده ها و والدیــن را نابود کرد، 
بحث مافیای دیپلم و معــدل باز هم همان 
داستان اســت، دلســوزان عزیز در شورای 
انقلاب فرهنگی چــرا نمی خواهید متوجه 
شــوید؟ اکثر این بحران ها و آشــوب های 
خیابانی بر اســاس همین تصمیمات »صد 

من یک غاز« است.
در همین زمینه عبدالعلی رحیمی مظفری 
نماینده سروستان، کوار و خرامه در مجلس 
در نطق میان دستور خود با اشاره به دغدغه 
کنکور، خاطرنشان کرد: مســئله مهم این 
روزها، دغدغــه کنکور بلای جــان دانش 
آموزان و والدین آنها شــده است و آرامش 
روانی آنها را گرفته اســت. کجای سیستم 
آموزشــی ما آرمانی اســت که بدون توجه 
به اینکه چندین هزار کمبــود معلم داریم، 
به دنبال تأثیر معــدل در کنکور می گردید! 
کجای کشــور عدالت آموزشی رعایت شده 
است؟ آیا قانون اساســی در آموزش رایگان 
رعایت شده است؟محسن پیرهادی، عضو 
هیأت رئیسه مجلس و نماینده مردم تهران 
در مجلس نیــز معتقد اســت تأثیر قطعی 
معدل در کنکور ثمره ای جــز تقویت نظام 
آموزش طبقاتی و دور شدن از اصل عدالت 

تحصیلی را ندارد.
پیرهادی با بیان اینکــه مهم ترین اصل این 
مصوبه که سبب شــکل گیری این انتقادات 
شــده تأثیر قطعی بالای نمــرات امتحان 
نهایی در پذیرش کنکور سراســری است، 
ادامه داد: ترازبندی سالیانه امتحانات نهایی 
و اختلاف بالای ترازها نســبت به سال قبل، 
امکان تنها یک بار ترمیم نمره، ایجاد فضای 
تقلب گسترده در حوزه های امتحان نهایی و 
ناتوانی آموزش و پرورش در اجرای صحیح 
امتحانات و همچنین تصحیح ســلیقه ای و 
اختلاف نمرات بالای تصحیح کنندگان یک 
برگه امتحان از جمله ایــرادات وارد بر تأثیر 
قطعی معدل اســت که ثمره ای جز تقویت 
نظام آموزش طبقاتی و دور شــدن از اصل 

عدالت تحصیلی را ندارد.
وی افزود: برخی از تغییرات کنکور امســال 
نسبت به سال گذشــته مثبت بوده که از آن 
جمله می توان به تخصصی تر شدن و حذف 
دروس عمومی اشاره کرد، اما دو مرحله ای 
شــدن و افزایش تأثیــر معــدل آن هم به 
صورت قطعی و در شــرایطی که آموزش و 
پرورش امــکان برگزاری عادلانــه و دقیق 
امتحانــات نهایی را نــدارد، می تواند محل 
اشکال باشد. از همه اینها بدتر، نحوه اطلاع 
رسانی سازمان سنجش از تغییرات کنکور و 
ایجاد نگرانی در دانــش آموزان و خانواده ها 

است.

مصوبه جدید درباره نحوه ایجاد سابقه 
تحصیلی برای داوطلبان کنکور

یکی دیگر از انتقــادات مخالفــان مصوبه 
کنکوری شــورا به موضوع سوابق تحصیلی 
به مســاله ترمیم نمــره بازمی گــردد. بر 
اساس ماده ۴ مصوبه »سیاست ها و ضوابط 
ساماندهی ســنجش و پذیرش متقاضیان 
ورود بــه آمــوزش عالــی )پــس از پایان 
متوسطه(« که اصلاح شــده است: »وزارت 
آموزش و پرورش موظف اســت نســبت به 
ایجاد ســوابق تحصیلی دانش آموزان اقدام 
کند به گونه ای که برای ســنجش و پذیرش 
متقاضیــان ورود به آموزش عالی از ســال 
تحصیلــی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ و بــه بعد همه 
فارغ التحصیــلان دارای ســوابق تحصیلی 
باشند.«داوطلبان بسیاری نسبت به اینکه 
علاوه بر کنکور بایــد در آزمون های ترمیم 
معدل هم شــرکت کنند و هزینه بسیاری 
متحمل شــوند، اعتراض داشــتند و تاکید 
می کردند، با وجود حــذف دروس عمومی 
از آزمون سراســری اما همچنان داوطلبان 
برای کســب نمره بالا در آزمون های ترمیم 
معدل مجبور هســتند که کتاب های کمک 
آموزشــی تهیه کنند تا در آزمــون موفق 

شوند.
در اول شــهریور ۱۴۰۲ شــورای عالــی 
آموزش و پرورش در مصوبه هزار و بیســتم 
خود موضوع نحوه ایجاد ســابقه تحصیلی، 
محاســبه نمره کل و ترمیم نمرات دروس 
نهایی دوره دوم متوســطه را مصوب کرد. بر 
اساس این مصوبه شــرکت در آزمون ترمیم 

نمره به یک بار محدود شد.
»مصوبه ۱: بــه متقاضیان ایجاد ســابقه 
تحصیلــی و ترمیم نمــرات دروس نهایی 
)اعم از دارندگان مــدرک پایان تحصیلات 
دوره متوســطه، دانش آموزان شاخه های 
فنی و حرفه ای و کاردانش و دانش آموزان 
شــاخه نظری داوطلب شــرکت در گروه 
آزمایشــی غیرمتناظر با رشــته تحصیلی 
خود( اجازه داده می شــود مطابق جدول 
دروس امتحان نهایی دوره دوم متوسطه، 
صرفاً یک بار برای ایجاد سابقه و یک بار برای 
ترمیم نمره، با پرداخــت هزینه ، در دروس 
موردنظر خود ثبت نام و در امتحان مربوط 

شرکت کنند.
تبصره ۱ به متقاضیانــی که قبل از ابلاغ این 
مصوبــه از فرصت ترمیــم )موضوع مصوبه 
جلسه ۹۱۵ شورای عالی آموزش و پرورش 
تاریــخ ۲۶/۵/۱۳۹۴( اســتفاده کرده اند، 
اجازه داده می شــود یک بــار دیگر نمرات 
امتحانــات نهایــی دروس موردنظر خود را 

ترمیم کنند.
تبصره ۲ نمرات ایجاد ســابقه و ترمیم صرفاً 
به عنوان ســابقه تحصیلی اعتبــار خواهد 
داشــت و در کارنامه تحصیلــی داوطلبان 

منظور نمی شود.
مصوبــه ۲: نمره کل ســابقه تحصیلی )بند 
۲۲ مصوبه جلسه ۸۴۳ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی( توســط وزارت آموزش و پرورش 
محاســبه و ضمن اطــلاع رســانی به ذی 
نفعان، بــرای پذیرش متقاضیــان ورود به 
آموزش عالی در اختیــار مراجع مربوط قرار 

می گیرد.«
با این مصوبه اعتراضــات داوطلبان کنکور 
که مخالــف مصوبه کنکوری شــورا بودند 
شدت گرفت. این داوطلبان معتقد هستند 
هزینه شرکت در آزمون ترمیم معدل و تهیه 
پکیج های ارتقا معــدل و هزینه های برخی 
مدارس برای کسب معدل بالاتر، هزینه های 
بیشتری به داوطلب اضافه می کند و علاوه بر 
آن به ضرر داوطلبــان مناطق کم برخوردار 

است.

نظرات داوطلبان مخالف مصوبه 
کنکوری شورا

دســته بندی نظــرات مخالفــان مصوبه 
کنکوری شورا نشان می دهد که داوطلبان 
به چنــد نکته به عنــوان مهمترین ایرادات 

مصوبه کنکوری شورا رسیده اند.
»امنیت بســیار ضعیف امتحانات نهایی«: 
به علت تعدد حوزه هــای امتحانی و دفعات 
برگزاری امتحانات نهایــی )۱۰ بار در یک 
سال و برای سال های بعد تا ۳۰ بار در سال( 
و آشــنایی دانش آموزان با یکدیگر و عوامل 
اجرایی آزمون، امنیت این امتحانات نسبت 

به کنکور سراسری به شدت کمتر است.
»تصحیــح ســلیقه ای اوراق امتحانی«: در 
اغلــب دروس تفاوت تــراز نمره های ۱۹.۵ 
با ۲۰ حــدود ۲ هزار رتبه اســت که به علت 
رقابت شــدید و کمبود صندلی رشته های 
پرطرفدار این اندازه اختلاف تراز، سرنوشت 
داوطلب را کاملًا عوض می کند. دیده شــده 
اســت بین نمراتی که مصحح های مختلف 
به یک برگــه می دهند تا ۶ نمــره اختلاف 
وجود دارد.»اختلاف تــراز حاصل از نمرات 
یکســان در ســال های مختلف«: به علت 
تفاوت در سطح دشــواری امتحانات نهایی 
در ســال های مختلف تراز نمرات یکســان 
در ســال های مختلف با هم فرق دارد. مثلًا 
داوطلبی که ســال ۹۸ معــدل ۲۰ گرفته 
نسبت به داوطلبی که تو سال ۱۴۰۲ معدل 
۲۰ گرفته حدود ۲ تــا ۳ هزارتا تراز کمتری 

کسب کرده است.
»عدم امکان جبران گذشــته«: هر داوطلب 
فقط یکبــار فرصت افزایــش نمرات معدل 
خــودش را دارد. اگر به هر دلیلی شــخص 
نتوانســت نمره مطلوب خود را کسب کند 
آیا باید تا آخر عمر از تحصیــل در برخی از 

رشته ها محروم شود؟
»افزایش اســترس«:آیا وقتی به داوطلبی 
گفته شــود که اگر نمره این درس را خراب 
کنی دیگر تا آخر عمرت از تحصیل در رشته 
مورد نظرت محروم می شــوی استرس اش 

کمتر می شود یا بیشتر؟
»افزایش هزینه ها و ســود بیشــتر فعالان 
این حــوزه«: چطور وقتــی مجبوریم برای 
کســب معدل بالا برای ۱۰ کتــاب نهایی 
)و در ســال های بعد تا ۳۰ کتــاب امتحان 
نهایی( هزینه کتاب کمک آموزشی و معلم 
بدهیم و برای درس خواندن در مدرسه های 
غیرانتفاعی هزینه کنیم، هزینه های کنکور 
کم می شود! مسئولان ادعا می کنند هزینه 
داوطلبان کنکور کم شــده اســت؟ شــما 
نمی خواهید بازار سنجش داوطلبان را نگاه 
کنید و ببینید گــردش مالی این حوزه چند 
برابر شــده و همه فعالان این حوزه از کسب 

درآمد بیشتر خوشحال اند!

پافشاری شورای عالی انقلاب 
فرهنگی بر مصوبه کنکوری

با وجــود ایــن انتقــادات عبدالحســین 
خســروپناه دبیر شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی همچنــان تاکید کرده اســت که 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی ممکن است 
مصوبــه را بررســی و تکمیل کنــد اما آن 
را لغو نمی کند.خســروپناه در پســتی در 
یکی از شــبکه های اجتماعی در پاســخ به 
منتقدان نوشت: »حســاب نقد دلسوزان به 
مصوبه کنکور از اختاپوس کنکور جداست. 
مافیای کنکور شــبانه روز هزینه می کند تا 
مصوبه شــورا درباره کنکور لغو شود؛ خواب 
لغو را هم نمی بینند؛ هر چند شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی، همه نقدهای دلســوزان 
را می شــنود و بررســی و مصوبه را تکمیل 

می کند؛ اما لغو نمی کند.«
با این وجــود هنوز نتیجه تعامل مشــترک 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی و اعضای 
مجلس شورای اسلامی درباره تأثیر معدل 
در کنکور ۱۴۰۳ مشخص نیست و دو طرف 
تنها در این باره سخن می گویند و تکلیفی را 

به صورت عملی مشخص نمی کنند.

نظر رئیس جمهور درباره مصوبه 
کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی

نکتــه جالب توجه این اســت کــه ابراهیم 
رئیســی رئیس جمهــور نیــز در همایش 
مدیران آموزش و پرورش در ۲۶ شهریورماه 
۱۴۰۲ عزم و همت مدیران مدارس سراسر 
کشور در اجرا و برگزاری شیوه جدید کنکور 
را شایسته تقدیر دانســت و گفت: قطعاً این 
شیوه جدید که مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی بوده اســت بدون اشکال نیست و 
لازم اســت با جدیت از سوی شما که در این 
زمینه متخصص و متعهد نیز هســتید مورد 

ارزیابی قرار گیرد.

فرایند قانونی رسیدگی به شکایات و اعتراضات اعضای هیات علمی



گفت وگو با مهدی سجاده چی ـ فیلمنامه نویس

سانسورهای سریال شهریار خاطرات تلخی به جا گذاشته است

فرهنگ
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نگاهی به سریال عشق کوفی
در رگ ها جریان داری ای عشق

ندا حسنی  داستان مجموعه عشق کوفی از همان ابتدا با علاقه ای که 
میان دختری از قبیله شر به پسری از قبیله خیر بوجود می آید، مخاطب 
را کنجکاو می کند و او را وا می دارد تا قســمت های بعدی را دنبال کند. 
هرچند که هر قسمت به واسطه اتفاق جدیدی که می افتد کسالت باری 

همیشگی مجموعه های ساخته شده در حوزه تاریخ اعراب را ندارد.
کارگــردان با پرهیــز از گویش خاص کتابی و مرســوم بــه این قبیل 
ســریال ها، ارتباط راحتی را میــان کاراکترهــا و مخاطبانش برقرار 
می ســازد. هرچند که گاه این گویش ها شــبیه جملات و اصطلاحات 
امروزی پارســی زبانان می شــود و بیننده فراموش می کند که فضای 

سریال در کوفه رخ می دهد.
فارغ از طراحی لباس و صحنه که در بیشتر پلان ها، به جا است و بیرون 
نمی زند، اما در آن لابلا خرده فرهنگ های ایرانی بدجورخودنمایی می 
کند. طوری که فرهنــگ و اصالت اعراب کوفــه در آن زمان قدری غیر 
قابل باور می شــود. این نکته در ارتباط بین نائله با پدر و مادرش بیشتر 
مشهود اســت. لحن کلام اوحدی که از ریختن خون نزدیکان هم ابایی 
ندارد یا لحن مادر نائلــه که زمانی کنیزی بوده اســت، فراتر از واقعیت 

فرهنگی آن دوران اعراب است.
البته در سینما سلیقه کارگردان و نویســنده در بالا بردن جذابیت یک 
اثر با هر روشــی غیر قابل انکار است و شــاید به کارگیری همین لحن 
گفتاری و صمیمیتی که بین ما ایرانیان رایج است، داستان عشق کوفی 
را برایمان جذاب تر می کند. البته بیشــتر باید آن را عشــقی به سبک 

ایرانی در کوفه دانست تا عشقی صرفاً کوفی!
انتخاب بجای بازیگران نکته ای اســت که از همان ابتــدا با هنرنمایی 
متفاوت نادر سلیمانی احساس می شــود. اینکه سعید سعدی به مانند 
بیشــتر آثار تلویزیونی سراغ چهره های همیشــگی و کاراکترهایی که 
در بسیاری از ســریال های تاریخی و مذهبی برایمان عادی شده، نرفته 

است؛ گام بزرگی در توفیق مجموعه عشق کوفی است.
اعتماد به شــبنم قربانی در نقش آفرینی مقابل سعید شریف به عنوان 
نقش های کلیدی مجموعه، حضــور مریم کاویانی، لعیــا زنگنه، نادر 
فلاحی با کاراکتری متفاوت و گریم کاملًا خاص ســید جواد هاشمی، 

خوب جواب داده است.
عمار تفتی که با چهره جدیدی، مجزا از نقش های قبلی اش ظاهرشده، 
به خوبی از پس کاراکتر »صالح« برآمده اســت. کارگردان همچنین در 
بازی گرفتن از کودکان اصلی سریال؛ دختری که نوه »سلیمه« است و 

دو نوه پسری اوحد، قابل قبول عمل کرده است.
در این بین از وجود کلیه عوامل حرفه ای پشــت صحنه، از دوربین ایرج 
عاشــوری به عنوان مدیر فیلمبرداری و صدابرداری محمد شــیوندی 
گرفته تا طراحی گریم ســید جلال موســوی، جلوه های ویژهء ایمان 
کریمیان، طراحی لباس آزاده قوام و طراحی صحنه حبیب کریم زاده و 

... نباید چشم پوشی کرد.
فائزه یارمحمدی و یزدان محمد کاظمی دو نویســنده جوان این اثر که 
پیش از این مستوران را در کارنامه هنری خود داشتند، بار دیگر در کنار 
هم گامی رو به جلو برداشته اند و از راهنمایی های درست حامد کاشانی 
به عنوان مشاور مذهبی در راســتای منابع تاریخی و حتی روایت قصه 
به درســتی بهره برده اند؛ طوری که بعد از یک دهه که مختارنامه تنها 
ســریال شــاخص مرتبط با وقایع کربلا بود، مجموعه دیگری به تهیه 
کنندگی حســن آخوندپور در تلویزیون خودی نشــان داد. هرچند نه 
به حد و اندازه مختارنامه بلکه به عنوان یــک مجموعه قابل قبول برای 
سیما که جذابیت های آن، قابلیت ســینمایی شدن نیز دارد و می تواند 

علاقمندانی از مخاطبان نسل جدید را با خود همراه سازد.
در فصل پایانی سریال برخلاف بیشــتر مجموعه های قابل پیش بینی، 
علیرغم آگاهی به ماجرای کربلا و واقعه عاشــورای حسینی، مخاطب 
با صحنه های جدیدی همراه می شود؛ به اســارت گرفتن نائله، مبارزه 
هلال و بریده شــدن ســر او به موازات واقعه کربلا، حس غریب اسیری 
زینب در کربلا، ایثار عباس و اکبر و شــهادت امام حسین علیهم السلام 

را تداعی می کند.
دست آخر آسمان سرخ و چشمه های سرخ تر خبر از واقعه ظهر عاشورا 
می دهد و کوفیانی که با دیدن پیکر بی ســر ســالار شهیدان، غم خود 
و داغ عزیزان خود را از یاد می برند و عشــق حســین )ع( و خاندان اورا 
تا قرن ها بعــد درجان و دل نقش مــی زنند و به قول قاســم صرافان با 
صدای تأثیرگذار مصطفی راغــب در تیتراژ پایانی: راهی بی پایان داری 

ای عشق، در رگ ها جریان داری ای عشق ...

در ادامه ساخت سریال های چندفصلی
 فصل جدیدزیرخاکی در دستور ساخت 

قرار گرفت
سریال »زیرخاکی« در ســه فصل به کارگردانی جلیل سامان ساخته 

شد و حالا قرار است فصل جدید این مجموعه در دستور کار قرار بگیرد.
سیمافیلم این روزها ســریال های مختلفی را در دستور کار دارد که در 

مراحل مختلف تصویب طرح، فیلمنامه و پیش تولید قرار دارند.
بخشی از این آثار شامل سریال هایی می شود که یک سابقه چندفصلی 

دارند و جزو برندهای شاخص تلویزیون محسوب می شوند.

»زیرخاکی« به کارگردانی جلیل ســامان یکی از ســریال های موفق 
تلویزیون در جذب مخاطب و ارائه فضای ســرگرم کننده ضمن نمایش 
محتوای دغدغه مند و فارغ از کمدی هایی که این سال های اخیر پخش 

شده است توانست مخاطب جذب کند.
این مجموعــه در ۳ فصل روی آنتــن رفت و پژمان جمشــیدی و ژاله 
صامتی زوج بازیگر این ســریال یکی از برگ برنده های آن بودند. بازی 
گرفتن از بازیگران کمتر دیده شده در هر فصل یکی از شاخصه های این 
اثر و توانمندی هایی است که جلیل ســامان از خود نشان داده است. در 
هر فصل تغییراتی در بازیگران فرعی نیز وجود داشــت و تهیه کنندگی 
ســریال بر عهده رضا نصیری نیا بود.جلیل ســامان پیــش از این یک 
ســه گانه درباره تاریخ انقلاب اســلامی با نام های »ارمغان تاریکی«، 
»پروانه« و »نفس« ساخته بود که وقایع تاریخی سیاسی اواخر دهه ۵۰ 
و اوایل انقلاب را به شــکل باورپذیری برای مخاطب ارائه کرد که کمتر 

کارگردانی در تلویزیون توانست این وقایع را این چنین تصویر کند.
سامان در »زیرخاکی« نیز سراغ دغدغه همیشگی خود نسبت به روایت 
تاریخ انقلاب اما برای اولین بار در فضای طنز رفت. فضایی که با ریسک 
بالایی همراه بود و اتفاقاً ســامان به خوبی از پس آن برآمد. فصل اول و 
دوم این سریال حتی انتظار مخاطب را هم از این کارگردان توانمند بالا 
برد و علی رغم اینکه فصل ســوم ســریال با ضعف هایی همراه بود هنوز 
هم این مجموعه با قصه و موقعیت هایی که سامان طراحی خواهد کرد 

می تواند با اقبال مواجه شود.

دیدگاه

قاب

خریدار   نویســنده ســریال »شهریار« 
درباره  سانسورهای این سریال که در زمان 
خود با چالش هایی مواجهه بودند، می گوید: 
درباره بخش های حذف شــده از ســریال 
»شــهریار«، من نیز همچــون آقای کمال 
تبریزی تنهــا خاطرات تلخــی برایم باقی 
مانده است. این اتفاقات که خصوصا انتهای 
سریال را تباه کرد، دلایل پیچیده ای داشت 
اما قطعــا مهم ترین آن هــا محافظه کاری 

غیرضروری مسئولان وقت سیمافیلم بود.
مهدی سجاده چی ـ نویسنده سریال هایی 
چون »شهریار« و »خاک سرخ« ـ همزمان 
با ســالروز گرامیداشت استاد شــهریار، از 
خاطرات ســاخت سریال شــهریار و فراز و 
نشیب های پخش آن، در کنار شیرینی ارائه 

روایتی زیبا از این شاعر، گفت.

اتفاقاتی که انتهای سریال را تباه کرد
این نویسنده درباره ی بخش های حذف شده 
»شهریار« می گوید: درباره بخش های حذف 
شده از سریال شــهریار به وسیله مسئولان 
ســیمافیلم، من نیز همچون آقای تبریزی 
تنها خاطرات تلخی برایم باقی مانده اســت. 
این اتفاقــات که خصوصا انتهای ســریال را 
تباه کرد، دلایل پیچیده ای داشــت اما قطعا 
مهم ترین آن هــا محافظه کاری غیرضروری 
مسئولان وقت سیمافیلم بود.سجاده چی از 
دشواری روایت ســه مقطع تاریخی شهریار 
به اضافه عشقی که کنار این شخصیت بوده 
می گوید و دربــاره اینکه تا چــه میزان این 
یکدســتی در فیلمنامه، طی بازی ها اتفاق 
افتاد؟ اظهــار می کند: دشــواری امکانات 
و ظرفیت های کم تولید در کشــور ما اجازه 
نمی دهد ایــن نــوع داســتان ها بی نقص 
نمایش داده شــوند اما از آن جا که مخاطب 

ما هم مشکلات تولید را می داند، این تغییر و 
فاصله ماهوی بازیگران سه دوره زندگی یک 

کاراکتر را می پذیرد و سخت نمی گیرد.

اردشیر رستمی را حبیب رضایی 
انتخاب کرد

وی ادامــه می دهــد: از نظر فــن و مهارت 
بازیگری، کســی که نقش ســالخوردگی 
شــهریار را بازی می کرد، بــا بازیگر نقش 
نوجوانی تا میانسالی ایشــان قابل مقایسه 
نبود؛ اما به دلیل احاطه و تســلط اردشــیر 
رســتمی بر ادبیات و شــعر، بازی او بسیار 
بیشتر به چشــم آمد. برای ایفای یک نقش 
با ویژگی ها و ظرافت های فرامتنی، گاه یک 
غیربازیگر، انتخاب مناســب تری  است. این 

انتخاب را حبیب رضایی انجام داد که بسیار 
شجاعانه، پیشگام و مؤثر بود.

نویســنده »شــهریار« در پاســخ به اینکه 
برای جذابیت درام آیا به خود اجازه می داد 
تغییراتی در روند واقعی زندگی شاعر ایجاد 
کند؟ می گوید: من چیزی از زندگی شهریار 
را تغییر ندادم و بیشــتر جزئیات از خاطرات 
شخصی شاعر گردآوری شــده بود. آن چه 
که اضافه شــده بود دوران و زمانه زیســت 
اجتماعی و سیاسی شــاعر بود که بسیار به 

جذابیت داستان کمک کرد.

روایت حیات و شعر شهریار کار 
پیچیده ای بود

سجاده چی درباره اظهارنظر پیشین فرزند 

استاد شهریار به ســریالی که تصویر شد و 
اینکه عنوان کرده بــود، تغییراتی که ایجاد 
شــده تاثیر چندانی بر روند قصه نداشته و 
تقابل این نگاه با منتقدان ســریال شهریار، 
معتقد است: به هرحال روایت حیات و شعر 
شــهریار کار پیچیده ای بــود و عموما این 
شــخصیت ها متولیانی دارند کــه از ادعای 
شــناخت آن ها ارتزاق می کننــد و مدام از 
دیده نشدن خود شــکایت داشتند؛ این ها 
تصور درستی از داســتان و سریال نداشتند 
و دائما از این که تصویر ارائه شده در سریال، 
با تصور خودشــان از آن شخصیت متفاوت 
بود گله داشتند. این گونه ادعاها و این تصور 
به جایی می رسد که گویی یک سریال تاریخ 
معاصر را باید صدها نفــر از بازماندگان آن، 

بنویسند و بسازند که توقع بی جایی است.
این نویسنده در پایان درباره  دشواری های 
ساخت سریال های تاریخی در فضای فعلی 
اظهار کرد: در زمان ســاخت ســریال های 
»شــهریار«، »هفــت ســنگ« و »خاک 
ســرخ« مشــکلات اقتصادی تا این اندازه 
نبود و البتــه گاهــی در پرداخت ها تاخیر 
بود اما این مســئله حاد نبود و این حجم از 
منابع مالی صرف پروژه ها نمی شــد. پیشتر 
پیــش می آمد تهیه کننده خــودروی خود 
را بفروشــد و یک ماه بدون خودرو بگذراند 
تا مشکل برطرف شــود، اما حالا این حجم 
از منابع مالی سنگین اســت و اگر پروژه ای 
با مســئله مالی مواجه شــود با فروش ۱۰ 
ماشین هم نمی شــود، موضوع مالی را حل 

کرد.

نگارش سریالی درباره قرارگاه
 سری نصرت

ســجاده چی در انتهای این گفت وگو، اعلام 
کرد، پیشــنهادهایی برای ساخت کارهای 
تاریخی داشته و این روزها در مرحله بررسی 
آنهاســت. به گفتــه  ایــن فیلمنامه نویس 
ســاخت ســریال های تاریخی به حداقل 
رســیده اما پیشــنهادی دربــاره زندگی 
سیاسی اجتماعی یکی از خویشاوندان ائمه 

را داشته است.
او همچنین در حال حاضر نگارش ســریالی 
در مورد قرارگاه سری نصرت را برعهده دارد. 
این سریال که از تولیدات حوزه هنری است، 
با عنوان »پســران حور« و بــه کارگردانی 

مهدی جعفری قرار است ساخته شود.
اعــلام کــرد، همچنیــن  ســجاده چی 
پیشنهادهایی از ســوی پلتفرم ها داشته اما 

فعلا به توافق نرسیده است.

یاسمن اسمعیل زادگان نویســنده نمایش »بزباش« 
با گلایه از تغییرات نمایشــنامه اش در پروسه تمرین 
و اجرا از طرف کارگردان، به مساله مرگ مولف در تئاتر 

آوانگارد امروز اشاره کرد.
یاسمن اسمعیل زادگان نویســنده نمایش »بزباش« 
که روز گذشته اجرای خود را در ســالن انتظامی خانه 
هنرمندان ایران به پایان رســاند درباره پروسه نگارش 
نمایشــنامه این اثــر و نتیجه نهایــی آن گفت: پس از 
رســیدن به ایده  اولیه، ۲ماهی را مشغول طرح ریزی و 
پرداخت روی این متن بودم و سپس نگارش نمایشنامه 
آغاز شــد. اما اکنون که اجــرا به صحنه رفته اســت، 
هیچگونه رضایتــی از آن ندارم.وی افزود: از پروســه  
تمرین تا اجرا، تغییرات زیادی در متن و شیوه  اجرایی 
انجام شــد؛ تغییراتی که از آن ها بی خبر بودم. اولین بار 

در اجرای ژنرال با این تغییرات مواجه شــدم 
و همان جا اعلام کــردم لطفــا در تبلیغات 
نمایش اصلاح کنید که این متن من نیست و 

تنها موتیف آن از آن من است.
این نویســنده در ادامه صحبت هایش بیان 
کرد: تغییراتی که روی نمایشــنامه صورت 
گرفته، نــه تنها قابل قبــول و رضایت بخش 

نیست بلکه عبث و ناکارآمد اســت. در این تغییرات به 
اصطلاح آوانگارد چیزی جز خاکستر متن باقی نمانده 
است.اســماعیل زادگان درباره دلیل این اتفاق گفت: 
متنی را که حاصل اندوخته  ســال ها مطالعه، مشاهده 
و ادراک است نمی توان با هیجان زدگی تغییر داد. باور 
من این است که متن، سنگِ سنمارِ ساختمانِ نمایش 
است و تغییر نادرســت آن، فروپاشی کل ساختمان را 

به همراه دارد.این نویســنده ادامــه داد: در 
جغرافیای ما بــارت را باژگونه می خوانند اما 
وام دار عنوان کتاب هایش هســتند و سریعا 
برای به چالش نکشــیده شــدن، مَفَری به 
نام مرگ مولف را به میان می کشــند و پس 
از رویت و خوانش متن، ابتــدا مولف را تماما 
دفن می کنند و در نهایت اســم هر تخطی، 
نادیده نــگاری و باژگونه خوانــی را ســبک اجرایــی 
می گذارند. متاسفانه تئاترِ معاصر ما، ماحصل این نگاه 
اســت. معاصرانی که هنوز الفبای تئاتــر را که از آیین 
برمی آید از بر نشــده، می خواهند شــیرجه بزنند در 
عمق تئاتر آوانگارد. نتیجه این است که با شلم شوربایی 
مواجه  هســتیم که میان ســبک های مختلف مانده و 
درامی که حذف شــده و تئاتری که بیشــتر به ورزش 

می مانــد و خورنقی که فرو می ریزد.اســمعیل زادگان 
درباره تمایلش بــرای حضور در فضــای تئاتر یادآور 
شد: به قول آدورنو، هنر از جبر اجتماعی فراتر می رود و 
حوزه ای است که نیازهای جامعه نمی تواند آن را تماما 
به محاصره خود دربیاورد به گمانم همین جمله  آدورنو 
برای ادامه دادن کافی اســت اما معتقدم که تئاتر بیش 
از صفا و صمیمیت های موســمی و گرد هم آمدن های 
عبث به دیســیپلین و نظم کاری نیــاز دارد. امیدوارم 
در ادامه شاهد این اتفاق باشــیم.نمایش »بزباش« به 
کارگردانی مشــترک صدرا  صباحی و مسعود  کاروری 
و بازی )به ترتیب نخندیدن( مســعود  کاروری، زینب 
 عوض  پور، امیربهــادر  قرقانی، آرمین  لواســانی تا ۲۶ 
شهریور ماه در تماشــاخانه انتظامی خانه هنرمندان 

ایران روی صحنه بود.

بزباش

ح کرد؛متنی که پیش از اجرا خاکستر شد نویسنده بزباش مطر

 بازیگر سرشــناس هندی معتقد است بالیوود به جایی 
رسیده که بتواند غرب را تسخیر کند.

آنیل کاپور بازیگر »میلیونر زاغه نشــین« روز شــنبه 
در جشــنواره فیلم تورنتو برای اولیــن نمایش جهانی 
»متشکرم برای آمدنت« حضور یافت و از بالیوود حرف 
زد.وی یکی از بازیگــران این فیلم در کنــار بازیگران 
دیگر بومی پدنکار، شــهناز گیل، دالی سینگ، کوشا 

کاپیلا و شیبانی بدِی است.
در حالی که هند به تازگی یکی از فضاپیماهای خود را 
به ماه رسانده، آنیل کاپور، بازیگر »میلیونر زاغه نشین« 
می گوید زمان آن فرا رســیده اســت که صنعت فیلم 

پررونق این کشــور بتواند نقش بیشتری در 
باکس آفیس غرب بازی کند.

کاپور گفت: احســاس می کنم بالیوود دارد 
به بلوغ می رســد و بســیاری از فیلمسازان 
فیلم هایی می ســازند که برای تماشــاگران 
بین المللی جذاب اســت؛ فیلم هایی که شاد 
و مثبت هســتند. این فیلم ها شادی زیادی 

دارند و این چیزی است که جهان به آن نیاز دارد.
او پــس از اولین نمایش جهانی فیلم »متشــکرم برای 
آمدنت« در جشــنواره فیلم تورنتو به اظهار نظر درباره 
بالیوود پرداخــت. این فیلم اولین تجربــه کارگردانی 

فیلم کاران بولانی داماد کاپور اســت که به 
تهیه کنندگی رئــا کوچکتریــن دختر این 

ستاره بالیوود ساخته شده است.
کاپور به ترکیب احساســات خــوب و نگاه 
اجتماعی که در فیلم های کلاســیک چارلی 
چاپلین وجــود دارد به عنــوان مدلی برای 
ساخته شدن فیلم »متشکرم برای آمدنت« 
یاد کــرد. در این فیلــم بومی پدنــکار در نقش کانیکا 

کاپور، یک وبلاگ نویس مواد غذایی بازی کرده است.
این بازیگر افزود: چارلی چاپلین باعث می شــد لبخند 
بزنی، در حالی که بعد از پایــان فیلم بغضی راه گلویت 

را بسته بود و موســیقی و محتوای فیلم هایش وقتی از 
سالن خارج می شدی داشتند، چیزی می گفتند.

دیگر بازیگران »متشــکرم برای آمدنت« شامل شهناز 
گیل، دالی ســینگ، کوشا کاپیلا و شــیبانی بدی نیز 
شنبه شب در تالار روی تامسون و در شب نمایش این 

کمدی-درام بالیوودی حضور داشتند.
فیلم بولانی به مضامین دوســتی زنانه در بین گروهی 
می پردازد که گاه به دلیل مجرد ماندن در معرض خطر 
شرم و انتقاد جامعه قرار می گیرند. کاپور تاکید کرد که 
بالیوود باید فیلم های بیشتری توسط زنان و برای زنان 

بسازد تا با مخاطبان بین المللی ارتباط برقرار کند.

بالیوود

ح شد؛ آنیل کاپور: بالیوود به بلوغ رسیده در جشنواره تورنتو مطر

بازیگر نمایش خانه روشنی:

وشنی کامل شود امیدوارم سه گانه نمایش تولدت مبارک و خانه ر

خریدار  بازیگر نمایش »خانه روشــنی« 
با اظهار امیدواری نسبت به این که سه گانه 
نمایش »تولدت مبارک« و »خانه روشنی« 
توســط کارگردان تکمیل شود گفت: گروه 
کارگردانی و نویســندگی ایــن دو نمایش 
مشترک بود و نمایشــنامه بعدی هم توسط 

همین گروه در حال نوشته شدن است.

عقیل بهرامی بازیگر تئاتر و ســینما توضیح 
داد: آقای بابک قادری قبل از نمایش »خانه 
روشنی« متن خانم تبریزی با عنوان تولدت 
مبــارک را کار کرده بود. ســبک و ســیاق 
نمایش قبلی هم همین بــود. یک کار کاملا 
رئــال و اجتماعی بود که کمدی ســیاه هم 
در آن شــکل می گرفت. فعلا ایــده را آماده 

کرده اند و قرار است شروع به نوشتن کنند. 
کمدی ســیاه از این بابت که همزمان که به 
یک سری اتفاقات می خندیم، می بینیم به 

یک فاجعه داریم می خندیم.
وی درباره نمایشنامه خانه روشنی گفت: 
متن خانم تبریزی پخته و جذاب بود و در 
آن همه کاراکترها رنگ داشتند. در طول 
تمرین ها نقشــی که من بــازی می کنم 
سر و شــکل کاملی گرفت. احمد یک آدم 
خیلی توســری خور اســت که با وجود 
اختلافات کنار همســرش مانده اســت. 
در تمرین ها دفاعیه احمد را نداشــتیم. 
آقای منوچهر هــادی، تهیه کننده وقتی 
نمایــش را دید گفــت او بایــد دفاعیه 
هم داشــته باشــد. برای من ساخت این 

کاراکتر جذاب بود.
بهرامی ادامه داد: در این نمایش با چند نفر از 
قدیمی های تئاتر دارم کار می کنم. به شدت 
در صحنه لذت می برم و یــاد می گیرم. من 
تشنه یادگیری هستم و دوست دارم هر روز 

خودم را به روز کنم.
من به عنــوان بازیگر از بین تماشــاچیان 

صدای تعجب آنها را می شنوم. مخاطبان با 
اتفاقات همراهی می کنند. بعضا می  خندند 

و بعضا بغض می کنند
ایــن بازیگر دربــاره مخاطبــان هدف این 
نمایش توضیح داد: در بین ۱۱ شــخصیت 
آدم هایی از دهه های پنجاه، شصت، هفتاد 
و هشتاد داریم. چهار نسل را در خانه روشنی 
با اتفاقات شــان می بینیــم. در صحنه اول 
اختلاف نســلی کاملا به وضــوح بیان می 
شــود. ما مخاطبانی از نســل های مختلف 

داشتیم که با کار ارتباط گرفتند.
بهرامی با بیان این که خانه روشــنی حرف 
عمیقی را می زنــد توضیــح داد: این اتفاق 
خیلــی در خانواده های ایرانــی می افتد. از 
بحث اختلافات ارث گریزی نیســت. ارث 
یک بهانه اســت که زیرلایه هــای ارتباطی 
انسان ها بیرون می زند. هر آدمی یک رازی 
دارد که شــاید خواهر و بــرادرش ندانند و 
این راز یک جا فاش می شــود. این نمایش 
چندین ضربه می زند. ما خودمان به عنوان 
بازیگر این ضربه هــا را می خوریم و متحیر 

می شویم.

وی درباره بازخورد تماشــاچیان گفت: من 
به عنوان بازیگر از بین تماشــاچیان صدای 
تعجب آنها را می شنوم. مخاطبان با اتفاقات 
همراهی می کننــد. بعضا می  خندند و بعضا 
بغض می کنند. صدا می رسد و انرژی خوبی 
به من می دهــد. این همذات پنــداری در 

حین اجرا اتفاق می افتد.
نمایش خانه روشنی به نویسندگی نوشین 
تبریــزی بــا کارگردانــی بابک قــادری و 
تهیه کنندگی منوچهر هــادی از ۲۶ تیر در 

عمارت ارغوان روی صحنه است.
این نمایش بعد از نمایــش تولدت مبارک 
دومین تجربــه کارگردانی بابــک قادری 

است.
مرضیه صدرایی، فیروز حیــدرزاده، پژمان 
عبدی، آیلار نوشــهری، مهســا ایرانیان، 
عقیل بهرامی، بهداد قادری، مهناز نوروزی، 
شهناز نوروزی، مبینا هادی و مسلم گلچین 

بازیگران این نمایش هستند.
خانه روشنی، درامی اجتماعی است که یک 
معضل خانوادگــی را بازنگری می کند و هر 

شب ساعت ۱۹ میزبان مخاطبان است
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میدان

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس صحبت های اخیر 
در خصوص تقابل سرخپوشان با کریستیانو رونالدو را 

اغراق دانست.
محمد برزگر، با اشــاره به اهمیت بازی پرســپولیس 
و النصر عربســتان در هفته اول لیگ قهرمانان آســیا 
در خصــوص تقابل شــاگردان یحیــی گل محمدی 
با کریســتیانو رونالدو و ســایر ســتاره های این تیم و 
همچنین تمرکز بازیکنان روی جریان بازی اظهار نظر 

کرد.

بازی اول بدون رونالدو هم مهم است
کارشــناس فوتبال ایران با اشــاره به تمرکز رسانه ها 
و اهالــی فوتبال روی نخســتین بازی گــروه E لیگ 
قهرمانــان آســیا گفــت: همیشــه اولین بــازی در 

رقابت هایی کــه در طول یک فصــل برگزار 
می شــود اهمیت دارد. پرســپولیس با هر 
تیمی بازی می کرد برایش اهمیت داشــت. 
حالا النصر با تمام این ستاره ها طبیعی است 
که اهمیتی بیشــتر پیــدا کند.برزگر افزود: 
هیچ کس منکر اسم و رســم کریس رونالدو 
نمی شــود اما فکر می کنم اگر او هم نبود باز 

هم پرسپولیس جدی تمرین می کرد. پرسپولیس آمار 
خوبی در لیگ قهرمانان آســیا در یک دهه اخیر دارد و 

قطعاً نم خواهد اعتبارش خدشه دار شود.

اسم پرسپولیس زیر سایه کسی نیست
برزگر درباره توجه به اسامی بازیکنان النصر تاکید کرد: 
من تمام این توجه ها را طبیعی می دانم. مشکلی نیست 

اگر رسانه ها به اسم رونالدو و مانه می پردازند. 
مشــکل اینجاســت که ذهنیــت بازیکنان 
پرســپولیس را بخواهیم محدود کنیم. من 
جنین برداشــتی ندارم که پرسپولیس زیر 
ســایه این اسم هاست. پرســپولیس هرگز 
چنین رویکردی نداشته اســت. قطعاً النصر 
آرزوی بردن پرسپولیس را دارد. این تیم در 
یک دیدار جنجالی از پرسپولیس شکست خورد دیگر 

چیزها واقعاً مهم نیست.

غول بزرگ پرسپولیس است
او درباره اهمیت برد پرســپولیس مقابل النصر یادآور 
شد: فشار روی پرسپولیس کم است. اگر این تیم ببازد 
چندان قرار نیســت مورد نقد قرار بگیــرد. به همین 

خاطر فکر می کنم بازی خودشــان را انجــام دهند و 
ترسی از اشتباه نداشته باشد. پرسپولیس وقتی آرامش 
دارد خیلی زیبا بازی می کند و من مطمئنم این بار هم 
همین اتفاق برایشان می افتد. پرسپولیس غول بازی با 

النصر است نه اسم ها!

صدای سکوت آزاردهنده است
او با اشــاره بــه محرومیــت پرســپولیس از حضور 
هواداران در این بازی به دلیل تخلف باشــگاه در پست 
اینستاگرامی اش در سال ۲۰۲۰ خاطرنشان کرد: واقعاً 
حیف اســت یکی از مهم ترین بازی هــا در تاریخ لیگ 
قهرمانان آسیا در ورزشــگاه آزادی برگزار می شود اما 
خبری از تماشاگر نیست. صدای سکوت در استادیومی 

که می توانست پر از تماشاگر باشد آزاردهنده است.

پرسپولیس

ایمان گودرزی  اســماعیل حلالی درباره 
دیدار پرســپولیس و النصــر صحبت کرده 

است.
پرســپولیس امــروز در دیداری حســاس 
میزبان النصر عربســتان خواهد بود. بدون 
شــک نبرد خط میانــی دو تیم بــه نوعی 
تعیین کننده ترین اســت و هافبک های دو 
تیم در مستطیل سبز ورزشــگاه آزادی در 
بازی حساس روز سه شــنبه حساس ترین 
نقــش را ایفا خواهنــد کــرد. در روزی که 
هواداران پرسپولیس از حضور در ورزشگاه 
محروم هستند بدون شــک نقش بازیکنان 
کلیدی در کنار اســتراتژی درســت، نقش 
غیرقابل انکاری در پیروزی تیمشان خواهد 

داشت.
تیم پرســپولیس بــه اعتقاد بســیاری از 
کارشناســان با روش ۱-۵-۴یا شاید هم با 
روش ۴-۶ بدون مهاجم بازی کند روشــی 
که در چند بازی به دلیــل کمبود مهاجم، 
برای پرسپولیس در نظر گرفته شد و اتفاقاً 
جواب هم داد اما در طرف مقابل چیزی که 
در مورد تیم النصر می توان مطرح ساخت 
به این نکته باز می گردد که تیم پرســتاره 
عربستانی با روش ۱-۳-۲-۴ بازی می کند 
و حداقل چیــزی که در بازی هــای دیگر 
نشان داده شــده به این نکته باز می گردد 
که تیم متمــول عربســتانی و حریف روز 
سه شــنبه پرســپولیس با این روش بازی 

کرده است.
در این میان امــا قلب میانــی دو تیم برای 
طراحی حملات تعیین کننده خواهند بود 
آنجا که به احتمال فراوان ســروش بیرون 
می ماند و به دلیل قدرت دوندگی و تخریبی 
بیشتر مسعود ریگی به احتمال زیاد در کنار 
ســرلک که مهره بــدون جایگزین یحیی 
در میانه میدان خواهد بود جنگی را با ســه 
بازیکن النصر که جلــوی دو هافبک دفاعی 
این تیم بــازی خواهند کــرد ایفای نقش 
خواهند داشــت بازیکنانی از بیــن اوتاویو 
و مانــه و تالیســکا که بازیکنان چســبیده 
به دو مهاجــم خطرناک و سرشــناس تیم 

عربستانی هستند.

بازی مقابل الشباب و نفوذ از کناره ها
اســماعیل حلالی، پیشکسوت پرسپولیس 
اما معتقد است با نمایشــی که از تیم النصر 
مقابل الشــباب دیده، همبازیــان رونالدو 
بیشــتر از کناره ها حمله کردنــد و از کانال 
چپ و راســت به دنبال حرکت و نفوذ بودند 
به همین دلیل این احتمــال وجود دارد که 
چنین روشــی را برای مقابله با پرسپولیس 

هم اتخاذ کنند.
تیم های مطرح معمولاً یــک روش را برای 
نفــوذ انتخــاب نمی کنند و معمــولاً چند 
روش را بــرای بازی و طراحی حملاتشــان 
پیش بینی و در نظر می گیرند. بازیکن سابق 
پرسپولیس معتقد اســت تیم النصر با یک 
پلن بازی نمی کند و چند روش برای حمله 
مد نظر دارد. شــاید هم تیم عربســتانی در 
تهران به شــکل محدود حمله کند چون به 
هر حال از آنها هم توقعاتی وجود دارد ضمن 
اینکه بار روانی روی این تیم شــاید به نوعی 
بالاتر از پرسپولیس باشــد چون به هر حال 
این تیم در بار قبلی که با پرســپولیس بازی 
کرده نتیجه را واگذار کرده از این رو شــاید 

هم تیم عربستانی به نوعی با احتیاط مقابل 
پرسپولیس بازی کند.

مالکیت را راحت از دست ندهیم
زمانی که ما صاحب توپ هستیم مالکیت را 
به راحتی از دســت ندهیم و از تمام طول و 
عرض زمین به راحتی استفاده کنیم و توپ 
را زیاد بــه تیم حریف ندهیــم چون هر چه 
کمتر به تیم میهمان تــوپ بدهیم قطعاً ما 
می توانیم آرایــش بهتری به خط میانی مان 

بدهیم و روشی بهتر را انتخاب کنیم.

روش دلخواه بازیکن اسبق پرسپولیس
حلالــی روش دلخــواه خــودش را روش 
۳-۳-۴ می دانــد چــون معتقد اســت در 
این روش وقتی توپ را از دســت می دهید 
زمان و بازیکنان بیشــتری را در خط میانی 
خواهیم داشــت هر چند احتمال می دهم 
که سرمربی پرســپولیس روش ۱-۵-۴ را 
انتخاب کند روشــی که بد نیست به شرطی 
که بازیکنانمان خوب شیفت شوند و انتقال 
عرضی آنها را کم کــرده و حریف را مجبور 

سازیم به بازی مســتقیم روی بیاورند تا به 
نوعی روی بــه اســتفاده از پاس های ۳۰-
۴۰ متــری بلند بیاورند کــه در این صورت 

مهارشان برای ما راحت تر خواهد بود.

زور هافبک های ما به آن ها می رسد
درســت اســت که در خط میانی و در بین 
وینگرهای تیم عربســتانی نام های بزرگی 
وجود دارند امــا نام ها نیســتند که فوتبال 
بازی می کنند. داداش زاده هافبک اســبق 
پرسپولیس در رابطه با رویارویی خط میانی 
دو تیم می گوید درست است که تیم حریف 
۶ بازیکن خارجی خــوب دارد و از بازیکنان 
خوبی هــم در خط میانــی اش بهره می برد 
اما در پرســپولیس هم هافبک های بسیار 
خوبی حضور دارند که بســیار باتجربه اند و 
خصوصیات متفاوتی به لحاظ فنی دارند که 

بسیار مهم است.

بازیخوانی خوب داشته باشیم
بازیکنان مــا خصوصاً هافبک هــای ما باید 
بازیخوانی خوبی داشــته باشند به این شکل 

کــه از یارگیری من تومن بــا بازیکن صاحب 
توپ غافل نشــوند. بازیکنان خــط میانی ما 
باید بازیخوانی و قدرت تصمیم گیری خوبی 
داشــته باشــند. در این بین مزیــت بزرگ 
ریگی هم به ســروش این است که او از قدرت 
تخریب بالایی برخوردار است که قادر است به 
خنثی سازی خط میانی تیم النصر کمک کند 
و به نوعی ریگی این شرایط را برای سرلک به 
وجود آورد که او کارش را به نحو احسن در امر 

بازیسازی برای تیمش انجام دهد.

اسلحه پنهان
در پیشــانی خــط میانــی پرســپولیس 
بازیکنی مانند ســلمانی وجــود دارد که به 
نظرم می تواند اســلحه پنهان یحیی باشد. 
بازیکنی که به دلیــل قدرت گلزنی و حضور 
در کارهــای هجومی می تواند بــه بهترین 
شــکل جور خط میانی را بکشــد و بهترین 
زمینه را برای پرسپولیس و گلزنی اش فراهم 
سازد بازیکنی که قبلًا در تیم امید هم سابقه 
داشته که گل های حساسی را به ثمر برساند 
و ســابقه بازی در تیم مدعی دیگر لیگ برتر 
را هــم در اختیار دارد تجربــه ای که خیلی 
می تواند به این بازیکن بــرای بازی در خط 
میانی کمک کند چه بسا در دو بازی که برای 
پرسپولیس به میدان آمد هم برروی یکی از 
گل ها نقش اساسی داشت و یک گل باارزش 
دیگر را هم برای پرسپولیس به ثمر رساند از 
این رو حتماً حضور چنین هافبک تهاجمی 
در جلــوی بازیکنی مانند ســرلک و ریگی 
می تواند در زمان حملــه خصوصاً در زمانی 
که پرســپولیس بدون مهاجم بازی خواهد 
کرد بهترین شــرایط را برای پرســپولیس 
به وجود خواهــد آورد. در بین هافبک های 
خط میانی پرســپولیس شــاید سرلک از 
همه بازیکنان خط میانی برای توازن دادن 
به حمله و دفاع از همه مهم تر باشــد. در این 
بین اگر ریگی بتواند بــه عنوان یک بازیکن 
قطع کن بیــن هافبک هــای تغذیه کننده 
و وینگرهای تیم النصر عمــل کرده و مانع 
تغذیه رونالدو شــود عملیات خودش را به 

نحو احسن انجام داده است.

محمد برزگر : غول بزرگ نماینده ایران است

رئیس فدراسیون ژیمناستیک:

حواشی مانع چانی زنی برای اعزام بیشتر شد
خریدار  رئیس فدراســیون ژیمناستیک 
در نشســت خبری خود قبــل از بازی های 
آســیایی گفت: با توجه به اینکه تیم کامل 
اعزام نمی شود ژیمناســت ها در بخش تک 

وسیله مسابقه خواهند داد.
فدراســیون  رئیــس  حقــدادی  عابــد 
ژیمناستیک در نشست خبری قبل از اعزام 
به بازی های آســیایی هانگــژو اظهار کرد: 
امیدواریم با تلاش هــا و برنامه ریزی هایی 
که انجــام شــده موفقیت حاصل شــود. 
مسابقات انتخابی از بهمن سال قبل شروع 
شد و بعد هم ورزشــکاران در تورنمنت های 
مختلف شرکت کردند. در جام های جهانی 
قطر، آلمان و ... ارزیابــی خوبی از قهرمانان 
داشــتیم. در نهایت انتخابی درون اردویی 
انجام شــد و چهار ورزشــکار و دو مربی به 
بازی های آســیایی هانگژو اعزام می شوند و 

امیدواریم بهترین نتایج را رقم بزنند.
وی در خصوص لایســنس خســرونژاد و 
آخرین وضعیت اعــزام او گفت: پیگیری ها 
انجام شد است. در بحث تمدید لایسنس ها 
نیاز به اصلاحاتی بــوده و در روزهای آتی و 
شــاید امروز در سایت فدراســیون جهانی 
رویت شــود. در خصوص بخش تیمی بهتر 
است ســرمربی توضیح دهد. از روز اول در 
جلسات مختلف اعلام کردیم که همه تیم ها 
با پنج ورزشکار اعزام می شوند. تلاش زیادی 
هم کردیم اما همین حواشی و اینکه برخی 
از ورزشکاران لایسنس نداشتند مانع چانه 
زنی ما شد. عدم اطمینان از امکان اعزام اول 
برای خود فدراسیون سبب شد قدرت چانه 
زنی کم شود. دوستان کمیته هم قول دادند 

اما چیزی که در ستاد عالی تصویب شده بود 
چهار نفر بود. کاروان کیفی هم قرار اســت 
کیفی باشــد و در نهایت با همه پیگیری ها 

منتج به ۴ ورزشکار شد.
حقدادی گفت: قرار بود ســه همــراه با تیم 
اعزام شود اما من از حدود یک ماه قبل اعلام 
کردم که من به هانگژو نمی روم تا یک مربی 
بیشتر اعزام شــود تا به صلاح کشور باشد. 
متاسفانه برای جایگزینی مربی هم اقدامی 
نشد. من انتظار داشتم به حای من یک مربی 
اعزام شود که نشد و ما هم برای همه کاروان 

آرزوی موفقیت داریم.
رئیس فدراســیون ژیمناســتیک در ادامه 
گفت: من خودم به سرمربی گفتم در نهایت 
در مورد رتبه تیمی بررســی نخواهیم کرد. 
اگر ۵ نفر اعزام می شدند و تیم کامل بود در 
نهایت رتبه تیمــی را ارزیابی می کردیم  اما 

اکنون هر رتبه ای کسب شود ملاک نیست.
حقدادی در خصوص اعزام داوران گفت: ما 
چهار داور در این مســابقات داریم؛ سه داور 
در بخش مردان و یک نفــر در بخش زنان. 
چون دعوت از ســوی آسیاســت هزینه بر 
عهده میزبان است و هماهنگی ها با ماست. 
در حقیقت می توانیم بگوییم ما ۱۰ نماینده 

در بازی های آسیایی داریم.
حقــدادی در خصوص پاداش فدراســیون 
برای بازی های آســیایی هم گفت: جوایزی 
را وزارت و کمیته در نظر می گیرند که جای 
خود دارد. ما مصوبه داریم که اگر فینالیست 
شــوند مبلغی در نظر گرفته خواهد شد و اگر 
به مدال برسند کف جایزه ۱۰۰ میلیون است 
که خود فدراسیون پرداخت خواهد کرد.رضا 

خیرخواه، ســرمربی تیم ملی ژیمناستیک 
هنری نیــز در ایــن نشســت در خصوص 
شــرکت در بخش تیمی گفت: صحبت های 
حقدادی درست بود و ســعی زیادی شد که 
تیم پنج نفره اعزام شــود. ما دوست داشتیم 
ورزشکاران تیمی مســابقه دهند. ما در آسیا 
هشتم هســتیم و قرار بود امســال به ششم 
برســیم. اما با این شــرایط مجبور هستیم 
در تک وســیله مســابقه دهیم  اگر بخواهیم 
تیمی مســابقه دهیم باید دو شانس اعزام ما 
در بخش تیمی کمک کنند که تمرکزشــان 
کم می شود. در این صورت برنامه ریزی برای 
بخش تیمی نداریم. کهنی و الفتی شــانس 
مدال هســتند. اگر پنج نفر اعزام می شدند 

می توانستیم تیمی شرکت کنیم.
وی افــزود: کار ما خیلی ســخت بود. جمع 
کردن ورزشکارانی که نمی دانیم به مسابقه 
می رونــد یا خیر خیلی ســخت اســت. در 
کل این همه ســال مربیگری این شــرایط 
را نداشــتیم. به لطــف خدا و فدراســیون 
توانســتیم ترکش هــا را جمــع کنیــم. 
امیدواریــم بتوانیم مــدال بگیریم. پنج ماه 
اردوی مداوم داشتیم. ما یک برنامه ریزی ۴ 
ساله کرده بودیم. برای بخش تیمی به رتبه 
پنجم و در انفرادی دو مــدال را پیش بینی 
کرده بودیم. ما در کنار ســخت افزار نیاز به 
شرایط روحی خوب هم داشتیم . در این دو 
سال سرپرســت های زیادی داشتیم و مدام 
تغییر کرد. بایــد بزرگان زودتر شــرایط را 

درست کرد و فدراسیون روی هوا نباشد.
ســرمربی تیم ملی گفت: مــا در انتخابی ها 
اعلام کردیم سعی کردیم افرادی را انتخاب 

کنیم که در دو مســابقه نرم نزدیکی داشته 
باشــند. شــفیعی ژیمناســت خوبی است 
و یکــی از بهترین و خــوش تاکتیک ترین 
ژیمناســت ها اســت. کهنــی و الفتی در 
چندین جام جهانی جزو ۵ نفر برتر هستند. 
در المپیــک بالاترین رتبــه ۱۵.۱ در پرش 
خرک اســت که الفتی رتبه خیلی نزدیکی 
دارد. خســرونژاد و حمیدی هم شــرایط 
خوبی دارنــد. اگر حمیدی برنامــه خود را 
خوب انجــام دهد می توانــد نتیجه بگیرد. 
در قهرمــان قهرمانان هــم می توانیم جزو 
۱۲ نفر اول باشــیم.وی در خصوص رقبا و 
حضور آنها در مســابقات قهرمانی جهان و 
غیبت در بازی های آســیایی گفت: چین و 
ژاپن پتانسیل زیادی دارند که همه در یک 
حد هستند و شرایط برای ما یکسان خواهد 
بود. همزمان با بازی های آسیایی مسابقات 

قهرمانی جهان داریم. بیشــتر آنها سهمیه 
المپیــک را گرفته اند و قطعــا در بازی های 

آسیایی حضور خواهند داشت.
وی گفت: اگر ورزشــکاران به خوبی برنامه 
خــود را به نمایــش بگذارنــد نتایج خوبی 
می گیریــم. الفتی می تواند قهرمان شــود. 
پیش بینی ما این اســت که اگر مشــکلی 
پیش نیاید قطعــا مدال خواهیــم گرفت. 
بارفیکس حمیدی خیلی خوب اســت و اگر 
برنامه او خوب باشــد می تواند مدال بگیرد. 
در خیلی از رشــته ها جای جبران هست اما 
در ژیمناســتیک با کوچکترین خطا ممکن 

است مدال از دست برود.
خیرخــواه در پایــان گفت: فدراســیون 
امکانــات خوبی را بــرای ورزشــکاران در 
نظر گرفته بود. از کســانی هــم که آمدند و 

لایسنس گرفتند.

هفته پنجم لیگ بیست و سوم
 اعلام داوران در غیاب تیم های لیگ 

قهرمانان آسیا
اسامی داوران هفته پنجم لیگ برتر فوتبال در حالی اعلام شد که دیدار 

نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا به تعویق افتاده است.
 به نقل از سایت فدراسیون فوتبال، اسامی داوران هفته پنجم لیگ برتر 

به شرح زیر است:

چهارشنبه 2۹ شهریور
* ملوان انزلی و پیکان تهران

داوران: شبیر بهروزی، سیدیعقوب حجتی، علی رعیت، حسین زیاری 
ناظر: محسن قهرمانی

* هوادار تهران و تراکتور
داوران: علــی بــای، امیرمحمد داودزاده، محســن ســلطانی، احمد 

محمدی ناظر: ایرج نظری
* صنعت نفت آبادان و گل گهر سیرجان

داوران: وحید زمانــی، حمید نادری، بهمن عبدالهــی، میثم حیدری 
ناظر: حسین خانبان

پنجشنبه 30 شهریور
* مس رفسنجان و آلومینیوم اراک

داوران: ســید وحید کاظمــی، محمدعلی پورمتقــی، امین زاهدی، 
مهرداد خسروی ناظر: ابوطالب طاهریان

* استقلال خوزستان و ذوب آهن اصفهان
داوران: امیر ایار، حســین مرادی، علی احمدی، فرزاد منصوری ناظر: 

نادر جعفری
رقابت های هفتــه پنجم لیگ برتر در حالی پیگیری می شــود که بازی 
پرســپولیس مقابل اســتقلال تهران، همچنین شــمس آذر قزوین با 
نساجی مازندران به همراه بازی ســپاهان اصفهان و فولاد خوزستان به 

دلیل شروع لیگ قهرمانان ۲۰۲۳ آسیا به تعویق افتاد.

سنگ تمام پرسپولیس برای رقیب عربستانی
باشگاه پرســپولیس تمام تلاش خود را برای میزبانی هرچه بهتر از تیم 
فوتبال النصر عربستان به کار بسته اســت تا رضایت امثال کریستیانو 

رونالدو و سادیو مانه و ... را به دست آورد.
 به نقل از سایت باشگاه پرسپولیس، از جمله مسوولیت های باشگاه های 
میزبان در رقابت های لیــگ قهرمانان، تأمین خودروهــای مورد نیاز 
تیم میهمان از جملــه اتوبوس حامل اعضای تیم، خودرو تشــریفات، 

کامیونت برای حمل بار و ون است.
در این ارتباط پرســپولیس برای میزبانی هر چه بهتر اقداماتی را فراتر 
از مســوولیت های خود انجام داده اســت که از آن جمله باید به در نظر 
گرفتن ۵ خودروی ســواری تشــریفات برای رفت و آمد همراهان تیم 
و مقام های ارشــد باشگاه اســت. همچنین دو اتوبوس تهیه شده است 
که یکی به رنگ قرمز و دارای لوگوی باشــگاه پرســپولیس اســت که 
سرخپوشــان برای این پیکار با آن رفــت و آمد خواهند داشــت و دو 
اتوبوس هم به رنــگ زرد و دارای لوگوی باشــگاه النصر اســت. هر دو 

اتوبوس نشان رقابت های لیگ قهرمانان آسیا را نیز همراه خود دارد.

همچنین با هماهنگی های به عمل آمده، نیروی انتظامی اســکورت و 
برنامه ویژه ای را تدارک دیده اســت تا عبور و مرور اعضای تیم فوتبال 
النصر با توجه به اشــتیاق دوســتداران فوتبال از حضور ســتاره هایی 
چون رونالدو، بدون مشکل باشــد. دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و 
النصر عربستان ساعت ۲۱:۳۰ شامگاه امشب سه شنبه ۲۸ شهریور در 

ورزشگاه آزادی بدون حضور تماشاگر برگزار می شود.
تخلف باشگاه پرسپولیس با انتشار پستی در فصل ۲۰۲۰ لیگ قهرمانان 
آسیا با جریمه کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر محرومیت یک جلسه 
این باشــگاه از حضور هوادارانش روبرو شــد تا هیچ هواداری در ایران 
شانس تماشای بازی ســتاره هایی مثل رونالدو، مانه و… را از نزدیک 

نداشته باشد.

سرمربی تیم ملی هندبال ایران:

قول مدال نمی دهم اما تا لحظه آخر می جنگم
ووســلین وویویچ پیش از اعزام تیــم به بازی های آســیایی هانگژو در 
جریان آخرین تمرین تیــم ملی هندبال مردان گفت: شــخصیت من 

طوری نیست که قول مدال بدهم اما تا آخرین لحظه می جنگیم.
آخرین تمرین تیم ملی هندبال مــردان ایران برای حضور در بازی های 
آسیایی هانگژو صبح دیروز دوشنبه ۲۷ شــهریور ماه در تالار هندبال 

تهران و با حضور وزیر ورزش و جوانان برگزار شد.
ووســلین وویویچ ســرمربی تیم ملی هندبال مردان ایــران در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: این اردوی دوم ما هســت و اردوی نخست را 
در صربســتان برگزار کردیم. از اردوی صربســتان راضی بودم برخی 

بازیکنان کمی آسیب دیدگی های جزئی دارند اما شرایط خوب است.
وی ادامه داد: گروه ما در گروه مرگ اســت و با ژاپن و عربستان در یک 

گروه قرار داریم و امیدوارم آنها را ببریم و از گروه مان صعود کنیم.
وی در مورد بازیکنان لژیونر و پیوســتن آنها به تیم در بازی ها هم گفت: 

دو بازیکن لژیونر داریم که در تلاشیم به تیم بپیوندند.
ســرمربی تیم ملی هندبال مردان در مورد پیش بینی کسی نتیجه هم 
گفت: شخصیت من این طور نیست و قول مدال نمی دهم تا لحظه آخر 

برای مدال می جنگیم اما دنبال بهترین نتیجه هستیم. 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان
برابر رأی شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۰۴۶۹ مورخــه  ۱۴۰۲/۰۳/۰۷هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متعلق به آقای احمد بازدار فرزند حســن به شماره شناسنامه ۹ و شماره ملی ۳۵۲۱۰۲۹۰۲۶ 
 صــادره از دشتســتان در یک دانگ و نیم مشــاع از ششــدانگ یــک قطعه زمین مزروعی به مســاحت 
 ۰۱ /۱۲۳۷۷۴متر مربع قسمتی از پلاک ۴۰۹۰ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان 

اراضی روستای ابوالفیروز خریداری شده از آقای حسن بازدار به ایشان واگذار گردیده است .
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۶/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۶/۲۸

حمید رضا باقر پور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

آگهی مفقودی 
برگ ســبز و ســند کمپانی ســواری پژو پارس مدل ۱۳۸۴ به رنگ 
نقره ای متالیک به شــماره موتور ۱۲۴۸۴۱۰۰۱۱۰ و شماره شاسی 
۱۹۳۱۶۶۶۴ و شــماره پلاک ایران۶۴-۳۷۶ب۷۴ به مالکیت محمد 

محمدی ترک آباد مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد



 اصفهان-مریم مومنی پروژه بازسازی 
و مدرنیزاســیون پســت ۲۳۰ کیلــو ولت 
و خطوط اصلی بــرق کارخانه شــامل زیر 
پروژه های: الف(  بازســازی و مدرنیزاسیون 
حفاظت هــای پســت ۲۳۰ کیلوولت، ب( 
تعمیرات اساســی اتوترانس های پست، ج( 
جایگزینی دِژنکتورهای ۲۳۰ کیلو ولت ، د( 
تغییر طرح مَقرِه ها ی ایزولاتورهای پســت 

و خط، در محل پســت اصلی برق کارخانه و 
در دو مرحله زمانی فشرده، ۱۲ و ۶ شبانه روز 
در  اردیبهشــت و خرداد سال جاری اجرایی 

گردید.  
محمدرضا امین صبوری، مدیر تولید و توزیع 
برق ضمن اعلام این خبر گفت : با بهره گیری 
از تجــارب متخصصیــن ایــن مدیریت، 
پروژه مدرنیزاســیون حفاظت های پست 

۲۳۰ کیلوولــت در قالــب مطالعه، طراحی 
و مهندســی، تامین و اجرای کامل پروژه به 
صورت EPC در دو مرحله روی خطوط ۸۳۳ 
و ۸۳۴ تغذیه از پست ۴۰۰ کیلوولت  نجف آباد و 
اتوترانس های ۱۲۵ مگا ولت آمپر با ولتاژهای ۱۰ 

و ۶۳ و ۲۳۰ کیلوولت انجام گردید.
محمد صالحــی معاون توزیــع و تعمیرات 
برق نیز اظهار داشــت: تعویض و جایگزینی 
دو دســتگاه دژنکتور)کلید( بــا ولتاژ ۲۳۰ 
کیلوولت در دو مرحله فوق توســط پرسنل 
ســخت کوش و با همت ایــن مدیریت در 
کمترین زمــان ممکــن و کمترین خطای 
اجرایی، صــورت گرفت و پــس از دمونتاژ 
کلیدهای غیر مطمئن و فرســوده قدیمی، 
کلیدهای زیمنس جدید جایگزین شــد و 
این دو دستگاه کلید پس از مراحل مختلف 
آزمایش در دو مرحله مورد بهره برداری قرار 

گرفت.
وی با اشاره به اینکه دو دستگاه ترانسفورماتور 
اصلی کارخانه از نظر اهمیت و مشــخصات 
فنی در جای خود بی نظیر می  باشــد، بیان 
کرد:  پس از گذشــت ســال ها از کارکرد آن 
ها، با برنامه ریزی دقیق و تعیین مراحل کار 

و تامین قطعات و ابزار مورد نیاز و بر اســاس 
پلان مشــخص، در دو مرحلــه متوقف و در 
محل نصب، تعمیر اساســی شــدند. مدت 
زمان مرحلــه اول ۱۲ روز و مرحله دوم ۶ روز 
طول کشید و که این اقدام بیش از ۱۵ میلیارد 
تومان صرفه جویی را رقم زده اســت. شایان 
ذکر است وزن هر ترانس ۲۲۰ تن و هر کدام 

۶۰ تن روغن را شامل می شود. 
صالحی افــزود : کلیه قطعــات و تجهیزات 
جانبی، دمونتــاژ و پس از ســرویس و رفع 
عیب و آزمایــش، نصب گردیدنــد و پس از 
تخلیه روغن ترانسفورماتورها در تانکرهای 
مخصوص، آماده ورود پرســنل بــا لباس و 
تمهیدات ایمنی مخصوص شــدند؛ پس از 
بازدید، آچارکشــی و تعمیرات قسمت های 
معیوب و آســیب دیده، روغن آن ها تصفیه 
و شارژ و آزمایشــات کامل هر کدام انجام و 

دوباره در مدار بهره برداری قرار گرفتند.
در ادامه امیرمسعود شــاه علی، سرپرست 
آزمایشگاه برق  نیز عنوان کرد: در این پروژه 
از آخرین دســتاوردها و تکنولوژی های روز 
دنیا و بر اساس استانداردهای IEC و شرکت 
برق منطقه ای اصفهان استفاده گردید. بخش 

اعظم فعالیت مذکور در شرایط تحت ولتاژ با 
رعایت کامل موارد ایمنی انجام شد و صرفاً در 
زمان در مدار آوردن و آزمایشــات تجهیزات 
مذکور، در شــرایط بی برقی خطوط انجام 

گردید.
حمید خبازیان سرپرست شبکه و پست ها، 
تعویض و جایگزینــی ایزولاتورهای آویز و 
کششی در داخل پســت برق و روی خطوط 
انتقال را فعالیتی اثرگذار در راستای کاهش 
هزینه های نگهداری، تعمیــرات و کاهش 
حوادث و توقفات دانست و افزود: با جایگزینی 
مَقرِه های ســیلیکونی به جــای مقره های 
شیشــه ای به خاطر خاصیت نفوذ ناپذیری 
و ضد رطوبــت و گرد و غبار گریــز بودن این 
مقره ها، خطوط مذکور تا سالیان طولانی از 
گزند شرایط دشوار آب و هوایی نظیر طوفان، 
گرد و غبار ، یخ زدگی ، رســوب آلودگی های 
محیطی و بالاخره از قطعــی و اتصال زمین 

شدن در امان می مانند.
وی ادامه داد : برخورداری از وزن بســیار کم، 
مقاومت و دوام بالا در شرایط نامساعد آب و 
هوایی به ویژه در برابر تابش نور خورشید، از 

دیگر مشخصات مقره های سیلیکونی است.

سنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شرکت آب 
وفاضلاب کردستان گفت: با آبرسانی به ۱۵ روستای 
استان در شهریور امسال، تعداد روستاهای برخوردار 
از آب سالم و بهداشــتی به هزار و ۴۰۷ روستا افزایش 

یافت.
محمد فرهاد  اظهار کرد: در حــال حاضر هزار و ۶۷۷ 
روستای تحت پوشش این شــرکت در استان وجود 

دارد که ۶۰۳ روستای دیگر باید آبرسانی شود.
وی افزود: با اقدامــات انجام شــده در بخش آب هم 
اکنون ۸۰ درصد جمعیت روســتایی در کردستان از 
نعمت آب شرب لوله کشی به صورت بهداشتی، سالم 

و پایدار بهره مند هستند.
مدیرعامل شرکت آبفا کردســتان با بیان اینکه البته 
هنوز تا بهره مندی همه جمعیت روســتایی استان 
از آب شــرب پایدار فاصله داریم، یادآور شد: با اجرای 
طرحهای مختلف آبرســانی در تلاش هســتیم این 

شاخص ارتقا پیدا کند.
فرهاد یکی از پروژه های در دســت اجرا را آبرســانی 
به ۱۶۹ روستای اســتان در قالب فاز اول طرح جهاد 
آبرسانی برشمرد و افزود: با توجه به پیشرفت مناسب 

این طرح، جمعیت برخوردار از آب شرب بهداشتی در 
استان افزایش قابل توجهی پیدا خواهد کرد.

وی اضافه کرد: آبرسانی به ۱۲۰ روستای دیگر استان 
در قالب فاز دوم طرح جهاد آبرســانی نیز در دســت 
اجراست و در کنار آن، آبرســانی به ۹۹ روستا از محل 
اعتبارات ملی، ۸۸ روستا از محل اعتبارات استانی و ۱۲ 
روستا توسط خیرین آبرســان در دستور کار شرکت 

قرار دارد.
جمعیت کردستان در حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار 
نفر اســت که از این تعداد یک میلیون و ۳۰۰ هزار نفر 
در شهرها و ۵۰۰ هزار نفر در روستاهای استان زندگی 

می کنند.

ایلام - حسن بیگی   مدیــرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای ایلام گفت: بیش از ۴۳ هزار تابلو و علائم 
اخطاری و انتظامی طی ســال جــاری در جاده های 

استان نصب شده است.
سید زاهدین چشمه خاور بیان کرد: تابلو و علائم ایمنی 
با اعلام دستورات انتظامی، هشــدار، پیش آگاهی و 
هدایت مسیر به رانندگان، نقش بســزایی در ارتقای 
ایمنــی جاده هــای ارتباطی در ســطح محورهای 
مواصلاتی استان دارد.  وی از نصب ۴۳ هزار عدد تابلو 
و علائم اخطاری و انتظامی طی ســال جاری در جاده 
های اســتان خبر داد و افزود: در راستای صرفه جویی 
بیشــتر با کمک راهداری شهرســتان ها بیش از سه 
هزار و ۱۵۵ عدد انواع تابلو فرسوده در استان بازسازی، 

رنگ آمیزی و در محورها نصب شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام 
با اشــاره به دیگر اقدامات این اداره کل در سطح جاده 
های استان یادآور شــد: در این بازه زمانی هزار و ۵۵۰ 
متر مربع تابلو اطلاعاتــی و ۶۴۲ متر مربع نیز تعمیر 

تابلوها انجام شده است.
چشــمه خاور اضافه کرد: در مجمــوع در بازه زمانی 

سال گذشته تا کنون بیش از ۸۰ هزار انواع تابلو های 
هشــداری و اخطاری در جاده های اســتان نصب و 

هیچگونه سرقتی از این نوع تابلوها انجام نگرفته است.
وی گفت: سال گذشــته با هدف ارتقای سطح ایمنی 
و کاهش حوادث جاده ای بیش از ۱۴ کیلومتر حفاظ 

بتنی در راه های مواصلاتی استان نصب شده است.
مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جــاده ای ایلام با 
اشــاره به دیگر اقدامات اداره کل راهــداری و حمل 
و نقل جــاده ای ایلام در ســال جاری یادآور شــد: 
اجرای عملیات ۳۱۰۰ کیلومتر خط کشی در سطح 
جاده های استان از دیگر اقدامات این اداره کل در مدت 

یاد شده است.

کردستان ایلام
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان خبر داد :

وستای کردستان در شهریور  سال جاری   آبرسانی   به ۱۵ ر
طی سال جاری انجام شد؛

م یلا ا ی  ه ها د جا ر  د خطر  ئم  علا و  بلو  تا ر  ا هز  ۴ ۳ نصب 

با تعویض و نوسازی تجهیزات محقق شد؛

صرفه جویی بیش از ۱۵ میلیارد تومان در پست ۲۳۰ کیلو ولت ذوب آهن اصفهان
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:
وستاهای  بوشهر  ۹۸ درصد ر

از آب پایدار برخوردار هستند
بوشهر-رضا حیدری مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
گفت: ۹۸ درصد روســتا های اســتان از آب پایدار برخوردار هستند و به 

زودی ۲۰۰ روستای دیگر نیز از طرح جهاد آبرسانی بهره مند می شوند.
 ابوالحسن عالی  اظهار کرد: با تلاش های انجام گرفته و با همکاری قرارگاه 
امام حســن مجتبی)ع ( طرح جهاد آبرســانی در حال حاضر ۳۷ درصد 
پیشرفت دارد. وی افزود: بعد از انقلاب اسلامی در حوزه آب کارهای زیادی 
به خصوص در روستاهای استان انجام گرفته و البته عقب ماندگی های نیز 

در این حوزه وجود دارد که باید با کار و تلاش شبانه روزی جبران شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر با بیان اینکه میزان آب 
تولیدی آب شیرین کن های اســتان ۱۰۰هزار متر مکعب در شبانه روز 
است، عنوان کرد: با تلاش جهادی انجام گرفته در دولت سیزدهم اکنون 
درصد پیشرفت شبکه فاضلاب در شهر بوشهر ۶۲ و در شهرهای گناوه و 
دیلم به ۸۸ درصد رسیده اســت. وی تصریح کرد: در هفته دولت امسال 
نیز عملیات اجرایی شــبکه فاضلاب محلات جنوبی بوشهر با اعتباری 
بالغ بر ۱۵ هزار میلیارد ریال عملیاتی شــده که این مهم مطالبه دیرینه 
شهروندان بوده است. عالی عنوان کرد: به زودی یک هزار هکتار جنگل 

کاری نیز با پساب فاضلاب انجام می گیرد.

 مدیر کل تعزیرات حکومتی خوزستان:
وشنده بذر تقلبی پول شاکی فر

 را پس داد
اهواز –محمد مجدم   مدیر کل عزیرات حکومتی خوزســتان  گفت 
:فروشنده بذر تقلبی پول شاکی را پس داد  مهدی طیبی با اعلام این خبر 
اظهار کرد: شعبه دوم تعزیرات حکومتی شهرســتان دزفول به پرونده 
عرضه ۱۰ کیسه بذر هویج تقلبی به ارزش ۳۲۶ میلیون ریال رسیدگی 
کرد. مدیر کل عزیرات حکومتی خوزســتان گفت: شعبه پس از بررسی 
مدارک پرونده و با توجه به نظریه کارشناســی، تخلــف را محرز اعلام 
و متصدی واحد صنفی را به پرداخت ســه میلیارد و ۲۶۰ میلیون ریال و 

بازگرداندن۳۲۶ میلیون ریال در حق شاکی محکوم کرد.
به گفته طیبی گزارش این تخلف پس از شکایت یک کشاورز به تعزیرات 

حکومتی ارسال که پس از صدور رای و سیر مراحل قانونی اجرا شد .

 
با محوریت قوانین کار و امور اداری؛
نشست هم اندیشی بانوان

وندان  برگزارشد  شرکت  نفت و گاز ار
اهواز –محمد مجدم نشســت هم اندیشــی بانوان این شــرکت با 
محوریت قوانین کار و امور اداری با حضور مشاور مدیرعامل در امور زنان و 

خانواده و بانوان شاغل در سالن جلسات خرمشهر برگزار گردید.
در این نشست حسینی ضمن تشریح مواد قانونی مرتبط با بانوان شاغل 
رسمی و قراردادی، اظهار داشت: با همکاری، همفکری و تلاش مشترک 
می توان شرایط کاری بانوان را بهبود بخشید. و مدیران باید بیش از پیش 
نسبت به ارتقاء شــغلی بانوان و محول کردن مسئولیت های کلیدی به 
بانوان در صنعت نفت اقدام کنند. چرا که بانوان همواره نشان داده اند که 

می توانند از پس کارهای سخت به خوبی برآیند.
مشاور مدیرعامل در امور زنان و خانواده افزود: زنان و مردان هرکدام علاوه 
بر مسئولیت و وظایف شغلی، در خانواده نیز مسئولیت هایی دارند که اگر 
تعادل مناسبی بین این دو برقرار نشود، یک نقش فدای دیگری خواهد 
شد، و با توجه به اهمیت نقش مادر در خانواده لازم است در این خصوص 
بیشتر تلاش کنیم و محیط کار مناســب را فراهم کنیم که خوشبختانه 
قوانین حمایتی مناسبی ابلاغ شده است و برای اجرای مناسب آن در حال 
پیگیری هستیم. در ادامه نشســت در خصوص مشکلات و راهکارهای 

پیشنهادی حاضرین به بحث و تبادل نظر پرداختند.

مدیرکل میراث  فرهنگی فارس خبرداد:
وژه ساماندهی اجرای پر

 تأسیسات برقی کاخ ساسانی
شیراز- چراغی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
فارس از اجرای پروژه ساماندهی تاسیســات برقی و نور پردازی میراث 
جهانی کاخ ساســان سروســتان خبر داد.سید مؤید محســن نژاد به 
خبرنگاران گفت: بروز رسانی تأسیســات گردشگری برقی و نورپردازی 
کاخ ساسانی سروستان با اعتبار بالغ  بر ۹۴۵۰ میلیون ریال در حال انجام 
است.محسن نژاد گفت: با توجه به  قرار گرفتن سروستان در مسیر ارتباطی 
شیراز و فاصله یک ساعتی با مرکز اســتان فارس به عنوان یکی از مقاصد 
مهم گردشگری پذیرای گردشگران داخلی و خارجی است که در همین 
راستا نیاز به روزرسانی امکانات و تأسیســات و به ویژه نورپردازی کاخ که 
جلوه شبانه این مجموعه را در بردارد، وجود داشته است.مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی فارس ادامه داد: این مجموعه با نام منظر 
باستان شناسی ساسانی سال ۹۷ به عنوان بیست و سومین اثر تاریخی ایران و 
پنجمین اثر جهانی فارس به ثبت جهانی رسید. مجموعه کاخ ساسانی 
سروستان در اســتان فارس و در ۹ کیلومتری جنوب شهر سروستان و 

محله تزنگ قرار داشته و کل مجموعه ۲۵ هکتار وسعت دارد. 

عضویت دو عضو هیأت علمی 
دانشگاه علوم کشاورزی گرگان

در    فرهنگستان     علوم
طی حکمی از ســوی دکتر علی اکبر  گرگان-مهناز محمدزمانی
صالحی، معاون پژوهشی و قائم مقام ریاســت فرهنگستان علوم، دکتر 
علی نجفی نــژاد و دکتر امیر ســعدالدین، اعضای هیــأت علمی گروه 
آبخیزداری دانشــگاه علوم کشــاورزی و منابع طبیعی گــرگان برای 
مدت یک ســال به عنوان اعضای کارگروه »احیای منابع آب با تأکید بر 
آبخیزداری و آبخوانداری« منصوب شــدند. کارگروه احیای منابع آب 
با تأکید بر آبخیزداری و آبخوانداری ذیل اتاق فکر آب فرهنگستان علوم 
با هدف استخراج گزارش سیاســتی، تدوین کتاب، برگزاری کارگاه ها 
و ســخنرانی های علمی و ... فعالیت داشته و متشــکل از هفت عضو از 
دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان، دانشگاه تهران، دانشگاه 
خوارزمی، دانشگاه یزد، پژوهشکده حفاظت خاک و آبخیزداری کشور و 

واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد است. 

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بوشهر
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

۱۴ کیلومتر از شبکه فاضلاب استان بوشهر ویدئومتری شد

بوشهر-رضا حیدری مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر گفت: 
در پنج ماهه امسال بیش از ۱۴ کیلومتر از شبکه فاضلاب این استان در شهرهای 

بوشهر، گناوه و دیلم ویدئومتری شد.
ابوالحسن عالی  اظهار کرد: با ویدئومتری، این شرایط فراهم می شود تا بازرسی 

و بازدیدهای مستمری از شــبکه فاضلاب صورت گیرد و با توجه به اهمیت این 
فرایند تا پایان ســال جاری نیز بخــش قابل توجهی از شــبکه های باقیمانده 

ویدئومتری می شود.
وی بیان کرد: با ویدئومتری شبکه فاضلاب علاوه بر اطلاع از وضعیت شبکه ها به 

تصمیم گیری دقیق برای رفع مشکلات مرتبط با شبکه کمک می کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر تصریح کرد: احداث شبکه 
فاضلاب از زیرســاخت های مبرم برای ارتقا بهداشت عمومی در مناطق شهری 
و بویژه شهرهای ساحلی اســت که این مهم تاکنون در شهرهای بوشهر، دیلم و 

گناوه با پیشرفت بسیار خوبی محقق شده است.
عالی ادامه داد: شــرکت آبفا استان بوشهر در زمینه پیشــبرد اهداف خود برای 
توسعه شبکه فاضلاب استفاده از ظرفیت ســرمایه گذاران بخش خصوصی را 
در دســتور کار راهبردی خود قرار داده و با استفاده از این ظرفیت احداث شبکه 
فاضلاب محلات جنوبی بوشــهر را ۱۵ هزار میلیارد ریال اعتبار عملیاتی کرده 

است.
وی گفت: در شهرهای ساحلی استان بوشهر مطالعات ارزشمندی برای احداث 
شبکه فاضلاب انجام شده که بدون تردید این مهم تسهیلگر اجرا و توسعه بیش از 

پیش شبکه فاضلاب استان خواهد شد.
ویدئومتری مشاهده ساختمان داخلی چاه اعم از وضعیت فیزیکی لوله جدار)در 

چاه های لوله گذاری شــده( و وضعیت لایه های آبخوان )آبرفتی و کارستی( در 
چاه ها می باشد و دستگاهی که قادر به ثبت و ارائه این وضعیت ها به صورت فیلم 

می باشد را ویدئومتر)دوربین درون چاهی( می گویند.
چنانچه ویدئومتر مجهز به سوندهای اندازه گیری قابلیت و … باشد می توان به 
مؤلفه های PH هدایت الکتریکی، دما، فیزیک و شیمیایی آب نیز پی برد. در واقع 
ویدئومتری یک عمل چاه پیمایی است که خروجی آن را می توان به صورت فیلم 

مشاهده کرد.
این عملیات در مورد چاه هایی که با روش ماشــینی)ضربه ای- روتاری( حفاری 
و لوله گذاری شــده، امکان بازرسی و کســب اطلاعات وجود دارد. با استفاده از 
ویدئومتری می توان اطلاعات کامل از داخل چاه از سطح زمین تا عمق حداکثر 

۳۰۰ متر)بستگی به نوع دستگاه( بدست آورد.
این اطلاعات شامل نحوه لوله گذاری، گرفتگی شبکه ها، شکستگی لوله ها، نحوه 
گراول ریزی، سطح آب زیرزمینی وماسه دهی چاه است. این عملیات برای تمام 
چاه ها بعد از لحظه لوله گذاری تا چاه های با عمر بالای ۴۰ الی ۵۰ سال قابل انجام 

است.
با استفاده از اطلاعاتی که از ویدئومتری بدســت می آید، می توان برای انتخاب 

عملیات کف شکنی، جابجایی و حفر چاه جدید تصمیم درست گرفت.
از ویدئومتری برای پایش شبکه آب و آب و فاضلاب نیز استفاده می شود.

خرم آباد-فرزانه هداوند  سرپرســت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
لرستان گفت: با توجه به نظارت های مستمر و بازرسی از واحدهای اقتصادی 

استان حوادث       ناشی از کار در ۵ ماهه   نخست سال جاری ۱۹ درصد کاهش یافت.
ســید فرهاد ناصری نیا  با بیان اینکه مهمترین وظیفه وزارت کار صیانت از 
نیروی کارگری به ویژه در بحث ایمنی و بهداشت کار است، اظهار کرد: امروزه 
پیشگیری از حوادث ناشــی از کار هدف نهایی در بازرســی ها از بنگاه های 
اقتصادی به شــمار می  رود که می  تواند در کاهش هزینه های اضافی ناشی 
از حوادث مؤثر باشد و از ســویی دیگر به دلیل منافع بلند مدت اقتصادی و 
اجتماعی از جمله حفظ نیروی کار، قدرت تولید و کیفیت، باعث ایجاد انگیزه 

در کارفرمایان و ایجاد امنیت شغلی می  شود.
وی به افزایش بازرســی ها از نقاط و واحدهای پرخطر در استان اشاره کرد و 
افزود: طی ۵ ماهه نخست سال جاری بازرسان کار اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ۱۶۶۶ مورد بازرسی از واحدهای اقتصادی پر خطر انجام دادند که 
این بازرســی های تخصصی منجر به کاهش ۱۹ درصدی حوادث کارگری 

نسبت به مدت مشابه در سال قبل داشته است.
ناصری نیا واحدهای تولیدی و کارگری را امروز از حســاس ترین فضاهای 

جامعه دانست و گفت: بازرسان کار در این برهه اقتصادی باید با ورود به موقع 
در بنگاه های اقتصادی استان مسائل حقوق و دستمزد و ایمنی کار و حفاظت 

فنی، مانع بروز مشکلات برای این قشر زحمتکش شوند.
سرپرســت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان با تأکید بر اهمیت 
بازرســی کار و جایگاه ویژه بازرســان کار در تحقق آرمان ها و اهداف وزارت 
متبوع بیان کرد: با برنامه ریزی های انجام شده توسط بازرسان کار در آگاهی 
نیروی انسانی نسبت به عوامل تهدید کننده در کار و شناسایی مکان های نا 
ایمن در کارگاه ها طی ۵ ماهه نخست امســال ۳۴۶۰ مورد بازرسی موردی 

و ادواری برنامه ریزی شده از واحدهای اقتصادی سطح استان انجام دادند.
وی تصریح کرد: بازرسان کار علاوه بر نظارت های روتین که از طریق بازرسی 
از کارگاه ها صورت می گیرد موارد، نظارت غیر مســتقیم بر واحد از طریق 
استقرار مســئول ایمنی در کارگاه ها، توجه به نظارت بر تشکیل و فعالیت 
کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار، نظارت بر عمکرد ایمنی پیمانکاران 
از طریق صدور صلاحیت ایمنــی پیمانکاری، توجه و نظــارت بر آموزش 
ایمنی کارگران و کارفرمایان از طریق مراجــع ذی صلاح، نظارت بر رعایت 
استانداردهای تجهیزات و ماشــین آلات و اخذ تأییدیه های لازم از مراجع 

ذی صلاح را برای کاهش حوادث ناشی از کار انجام می دهند.
ناصری نیا افزود: در این راستا در ۵ ماهه امسال ۷۹ جلسه کمیته های حفاظت 
فنی و بهداشت کار در واحدهای اقتصادی سطح استان برگزار شده و الزامات 

رعایت موارد ایمنی و حفاظت بهداشت کار تأکید شده است.
سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان با تأکید بر نقش مؤثر 
برگزاری دوره های آموزشــی تخصصی ایمنی و بهداشــت کار در کاهش 
حوادث ناشــی از کار، خاطرنشان کرد: در سال گذشــته ۶۹۱۲ نفر ساعت 
برنامه آموزشی برای کارفرمایان و کارگران واحدهای اقتصادی استان برگزار 

شده  است.

سرپرست تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان خبر داد:

لرستان در  کار  از  ناشی  حوادث  درصدی   ۱۹ کاهش 

لرستان
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واریز به حساب 6 بانک ایرانی در قطر
پول های بلوکه شده ایران آزاد شد

رئیس بانک مرکزی اعلام کرد: ۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون یورو به حساب 
۶ بانک ایرانی در ۲ بانک الاهلی و الدخان در قطر واریز شد.

 محمدرضــا فرزین در برنامه تلویزیونی با اشــاره به آزادســازی منابع 
بلوکه شده، اظهار کرد: ۱۹ مرداد ماه ســال جاری، تمام منابع غیرقابل 
دسترس ایران که در بانک های کره جنوبی و شــعبه سئول بانک ملت 
نگهداری می شد به حســاب بانک مرکزی سوئیس برای تبدیل به یورو 

منتقل شد.
وی با بیان اینکــه در طی این مدت بانک های کشــاورزی، ســامان، 
پاسارگاد، گردشــگری، شــهر و کارآفرین در ۲ بانک قطری الدوخان و 
الاهلی حســاب باز کردند، افزود: طبق توافقات انجام تمام پرداخت ها 

توسط کارگزاران بانک های قطری و همچنین سوئیفت صورت گرفت.
رئیس کل بانک مرکــزی گفت: طبق توافقات انجــام تمام پرداخت ها 

توسط کارگزاران بانک های قطری و سوئیفت انجام می شود.
فرزین گفت: روز گذشته نامه رســمی از مقامات قطری دریافت کردیم 
که حساب ۶ بانک فعال شده اســت و امروز ۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون و 

۴۹۲ یورو به حساب بانک ها واریز شد.
وی تاکید کرد: کلیه منابع حاصله ذخایر ارزی بانک مرکزی و پشــتوانه 
ریال هســتند و بنا به مصالح ملــی و در جهت تقویت ریال اســتفاده 

می شود.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: شــکایت ایــران از کره جنوبی به 
دلیل عدم دسترســی به وجوه مزبور و کاهش ارزش به منظور دریافت 

خسارت در حال پیگیری است و ادامه می یابد.
فرزین گفت: دسترسی به منابع ارزی در چند کشور در حال انجام است 

و در صورت تحقق قطعی نتایج آن اعلام می شود.

 شروع عملیات قبل از پایان سال
 قرارداد تجاری ساخت راه آهن رشت- آستارا 

در آستانه نهایی شدن
 معاون ساخت و توســعه راه آهن، بنادر و فرودگاه های شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور گفت: مذاکرات برای انعقاد قرارداد 
تجاری ساخت راه آهن رشت- آســتارا تا ۵۰ درصد پیش رفته است و 

شروع عملیات ساخت تا پایان سال جاری خواهد بود.
»عباس خطیبــی« درباره آخریــن مراحل مذاکراه برای ســاخت راه 
آهن رشــت- آســتارا افزود: بعد از امضای موافقتنامــه اجرایی پروژه 
رشت- آستارا میان دو کشور ایران و روســیه، شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشــور موظف به مذاکره با طرف روســی شد تا 

قرارداد تجاری نهایی شود.

وی با اعلام اینکه لازمه اجرایی شدن توافقنامه ساخت راه آهن رشت- 
آستارا نهایی شــدن قرارداد تجاری آن اســت، توضیح داد: بهار امسال 
موافقتنامه اجرایی بین دو کشــور مبادله شده اســت و در آن قرارداد 
تامین مالی پروژه از سوی روسیه است که پیش از اجرایی شدن آن باید 
قرارداد تجاری به سرانجام برســد. با تدوام مذاکرات بین تیم های فنی 

دو کشور هم اکنون قرارداد تجاری تا ۵۰ درصد پیشرفت داشته است.
خطیبی گفت: مدل قــرارداد تجاری تــا چند ماه آینده به ســرانجام 
می رسد و طبق هدفگذاری، قبل از پایان ســال ۲۰۲۳ شروع عملیات 
اجرایی این پروژه ریلی را خواهیم داشــت.معاون شــرکت ســاخت و 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور بیان داشــت: از اواخر اردیبهشت 
مذاکره برای انعقاد قرارداد تجاری آغاز شــده و مسیر مذاکرات طوری 

طی می شود تا هر چه سریع تر به نتیجه برسیم.
ابرپروژه ریلی رشت- آســتارا که قرار اســت در مدت سه سال ساخته 
شود، در ســال نخســت بهره برداری یک میلیون مســافر و حدود ۱۰ 
میلیون تن بار را جابه جا خواهد کرد و بر این اســاس می تواند سالیانه تا 

۲۰ میلیارد دلار برای ایران درآمدزایی داشته باشد.
قرار است راه آهن رشت- آســتارا در سال نخست ساخت، پیشرفت ۲۵ 
درصدی داشته باشد که این رقم در سال دوم به ۵۰ درصد می رسد و در 

سال سوم و پایانی ۲۵ درصد نهایی کار پیش خواهد رفت.

کارشناس حوزه مسکن عنوان کرد
توسعه عمودی خلاف آمایش سرزمین است

 کارشناس حوزه مســکن با بیان اینکه توسعه عمومی بر خلاف آمایش 
سرزمینی است، گفت: شــهر یک موجود زنده است، اما با سیاست های 

شهرسازی این موجود زنده را حبس و دست و پای آن را بستیم.
»فرشید ایلاتی« افزود: شهر را همانند یک موجود زنده می دانیم اما آیا 

اجازه دادیم که این موجود به صورت ارگانیک رشد پیدا کند؟
وی بیان داشت: معلوم اســت که در این شرایط شــاهد متورم شدن و 

گرانی زمین خواهیم بود.
این کارشناس حوزه مســکن، توســعه عمودی را عامل جذابیت برای 
مهاجرت مردم به کلانشــهرهایی مانند تهران بیان کرد و اظهار داشت: 
زمانی که در مرکز شهر اجازه ساخت و ساز متراکم داده می شود، دیگر 
برای مردم جذابیت نخواهد داشت که با یک فاصله طولانی از مرکز شهر 

سکونت داشته باشند، به همین دلیل به سمت مراکز شهر می آیند.
ایلاتی ادامه داد: معتقدم در صورتی که توســعه افقــی اتفاق می افتاد، 
شــاهد جذب جمعیت کمتری بودیم و امروز تهــران جمعیت کمتری 

داشت.

بحران مسکن در کانادا سال ها ادامه دارد
وزیر دارایی کانادا اعلام کرد که حل بحران مســکن کانادا سال ها طول 
خواهد کشید. کریستیا فریلند، وزیر دارایی کانادا گفت:بحران مسکن 
مقرون به صرفه که بــه محبوبیت دولت کانادا لطمه می زند، ســال ها 
طول می کشد تا حل شود، حتی اگر ســاخت و ساز به بالاترین حد خود 
نسبت به ۸۰ سال گذشته برســد.اظهارات وی ازجمله اولین اظهارات 
یکی از اعضای ارشد دولت لیبرال نخســت وزیر جاستین ترودو بود که 
مقیاس این چالش را تصدیق کرد.نظرســنجی ها نشــان می دهد که 
لیبرال ها از رقبای محافظه کار خود کــه اتاوا را مقصر تورم بالا و افزایش 
قیمت مسکن می دانند، عقب ترند.مسئولیت مســکن عمدتا بر عهده 
۱۰ استان همچنین شهرداری های اصلی اســت و نقش اتاوا محدود به 
مشاوره سیاستی و مشوق های مالی است.فریلند گفت: »این کار همه ما 
یعنی دولت فدرال، استان ها، شــهرها و شهرستان ها، بخش خصوصی، 
غیر انتفاعی و ... است و نیاز دارد که در یک هدف مشترک، نه هفته ها یا 

ماه ها، بلکه برای سال ها با هم کار کنیم«.

مدیرکل مدیریت انرژی و امور مشتریان توانیر:
قرارداد جدید بیمه برق منعقد شد

مدیرکل دفتر مدیریت انــرژی و برنامه ریزی امور مشــترکان صنعت 
برق شــرکت توانیر از انعقاد قــرارداد صنعت برق با شــرکت بیمه گر 
برای پرداخت خســارت برقی خبر داد و گفت: امیدواریم امسال تمام 

خسارات برقی پرداخت شود.
 

عبدالامیر یاقوتی در نشســتی خبری و در پاسخ به ســوالی، مبنی بر 
آخرین وضعیت پرداخت خسارت برق ناشــی از قطع و نوسانات برقی 
اظهار کرد: در روز سه شــنبه هفته گذشته شــرکت بیمه گر مشخص 
شد و اکنون در مرحله انعقاد قرارداد هســتیم. پس از انعقاد قرارداد دو 

سامانه شرکت برق و شرکت بیمه گر به یکدیگر متصل می شوند.
وی ادامه داد: پس از تعیین تکلیف خســارات برقی کــه منجر به ایجاد 
زیان به مشترک شده پرداخت خواهد شــد و امسال نیز در این موضوع 
اتفاق خوبی افتاد چرا که تاکنون در شــهریورماه انعقاد قرارداد صورت 

نگرفته بود.
به گفته مدیرکل دفتــر مدیریت انرژی و برنامه ریزی امور مشــترکان 
صنعت برق شــرکت توانیر از ســال ۱۳۹۰ که این نوع بیمه در فرآیند 
کاری قرار گرفت این اولین بار است که در شــهریورماه قرارداد منعقد 

شده و امیدواریم تمام خسارات امسال پرداخت شود.
یاقوتی در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه میزان خسارت برق چقدر 
تخمین زده شــده اســت؟ تصریح کرد: پس از تعیین شرکت بیمه گر 
پرونده ها مجدد مورد بررســی قرار می گیرند و هنوز عدد دقیقی در این 
خصوص نداریم، اما قراردادی که منعقد شــده دو برابر ســال گذشته 

است.
به گفته مدیرکل دفتــر مدیریت انرژی و برنامه ریزی امور مشــترکان 
صنعت برق شرکت توانیر، قرارداد امسال ۱۸۰ میلیارد تومان است که 
می تواند پوشش خوبی را داشته باشــد و امیدواریم که روال پرداخت ها 

به خوبی انجام شود.

۱۶ میلیارد دلار ارز آوری صادرات محصولات 
وشیمی در سال ۱۴۰۱ پتر

 مدیر عامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به اینکه ۱۶ میلیارد 
دلار ارز آوری صادرات محصولات پتروشــیمی در ســال ۱۴۰۱ برای 
کشور ارز آوری داشته اســت، گفت: ۲۸ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

پتروشیمی در پنج ماه نخست ۱۴۰۲ پرداخت شده است.
مرتضــی شــاهمیرزایی در گفت و گویــی اظهار داشــت: در صنعت 
پتروشیمی برنامه های گذشــته با روی کار آمدن دولت بازبینی شد و 
حرکت عمودی به ســمت زنجیره ارزش در دستور کار قرار گرفت تا در 
حوزه تولید موادی مثل متانول اتیلن به ســمت توسعه زنجیره ارزش 

برای به دست آوردن ارزش افزوده بیشتر حرکت کنیم.

وی در ادامه بیان کرد: دولت ســیزدهم بر آرمان رهبــر انقلاب تاکید 
کردند و اعلام شــد که از صادرات مواد خام جلوگیری و این محصولات 
را تبدیل به ارزش افزوده کنیم. محصول نهایی صنعت پتروشــیمی در 
اختیار صنایع قرار می گیرد تا محصول نهایی صنعت پتروشیمی تولید 

شود.
شــاهمیرزایی ادامه داد: حتی در حوزه مواد غذایی هم ما وابســته به 
صنعت هســتیم و کشاورزی صنعتی جای کشــاورزی سنتی را گرفته 
است و کودهای صنعتی می تواند باعث رشد ســریع گیاه شود.بر روی 
۲۱ محصول دارای اهمیت در زنجیره ارزش کار مطالعه تطبیقی انجام 
دادیم و این محصولات آماده شد و به هلدینگ های صنعت پتروشیمی 

اعلام شد تا اقدامات بعدی روی آن انجام شود.
معاون وزیر نفت گفت: یکی از چالش های اصلی ما دانش فنی است که 
یک شــرکت دانش بنیان را متمرکز بر حوزه دانش فنی کرده ایم. بعد 
از ۱۱۳ سال از جوشش نفت که وابســته به کاتالیست خارجی هستیم 

برنامه ریزی شده که تا پایان دولت در این زمینه خود کفا شویم.
وی خاطرنشان کرد: سند جامع کاتالیســت هم آماده شده و به جرگه 
صادر کنندگان کاتالیست پیوسته ایم که نتیجه اعتماد به شرکت های 
دانش بنیان داخلی اســت. به ســایر مجموعه ها هم اعــلام کردیم که 

کاتالیست مورد نیاز خود را باید از این شرکت ها تامین کنند.
معاون وزیر نفت گفــت: بر اســاس برنامه ریزی ها تمــام محصولات 
پتروشــیمی تولیدی در جهان بایــد در داخل تولیــد و زنجیره ارزش 
تکمیل شود و اصل دیگر این بود که برای کاهش وابستگی شرکت های 
داخلی به خارج بومی سازی کاتالیست ها را اجرایی کردیم. اصل دیگر 
شناســایی شــرکت های دانش بنیان بود که مرکز خودکفایی صنعت 
پتروشیمی ایجاد شــد تا تمام نیاز ها احصا و در راستای تولید آنها گام 

برداشته شود.
وی ادامه داد: خوشبختانه بسیاری از کشــورهای صاحب نام سفارش 
ساخت کمپرسور و پمپ از ایران داده اند. حرکت سریع به سمت ارزش 
افزوده بیشتر ما را به ســمت ارزآوری بیشتر برد و در سال ۱۴۰۱ بالغ بر 
۱۶ میلیارد دلار ارز آوری صادرات محصولات پتروشیمی ما بوده که ۱۴ 
و نیم میلیارد دلار آن در ســامانه نیما به عنوان ارز صنعت پتروشیمی 

عرضه شد که در حوزه تعادل بخشی به بازار ارز نقش بسزایی داشت.
معاون وزیر نفت افزود: مهمترین دســتاورد صنعت پتروشیمی ایجاد 
خود باوری در کشور است. بیشــترین دلیل فرار مغزها در بین جوانان 
عدم توجه به آنها بوده اســت که در دولت فعلی و در وزارت نفت به آنها 
توجه شــد صنعت ما به یمن خودکفایی هیج گاه تعطیل نخواهد شد. 
تحریم ها در کشور ما خنثی شــده است. مهمترین ســرمایه ما عزت 

بخشی به جوانان و دانشگاه ها بوده است.
شــاهمیرزایی در ادامــه در خصوص نمایشــگاه ایران پــلاس گفت: 
هفدهمین دوره نمایشگاه ایران پلاس در حال حاضر در حال برگزاری 
اســت از همه فعالان این حوزه تقاضا داریم از این فن بازار دیدار کنند 
و رشد صنعت پتروشــیمی ما را ببینند. یک و نیم میلیون تن عملکرد 
پتروشــیمی ســال ۵۷ بوده و امروز ۹۲ میلیون تــن ظرفیت صنعت 
پتروشیمی ما اســت. بزرگترین نمایشــگاه ایران پلاس در دوره فعلی 
در حال برگزاری است و ۲۱۰ شــرکت خارجی در آن شرکت کرده اند و 

۷۸۰ شرکت در آن در حال فعالیت هستند.
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با آزادسازی 6 میلیارد دلار منابع بلوکه شده ایران انجام گرفت

خ دلار در بازار آزاد آغاز ریزش نر

خریدار   موج ریــزش قیمت ها در بــازار ارز، 
با انتشــار خبر تکمیل واریز ۶ میلیارد دلار پول 
ایران به حساب بانک های ایرانی در قطر منتشر 
شــد. بدین ترتیب، دســت بانک مرکزی برای 
هرگونه سیاســتگذاری ارزی بیش از هر زمان 
دیگری باز خواهد بود و حفظ ثبات بازار ارز بیش 
از هر زمــان دیگری برای بازارســاز امکان پذیر 

شده است.
 ۶ میلیــارد دلار از منابع ارزی مســدود شــده 
ایران در کره جنوبی که چندی پیش آزاد شــده 
بود، امروز به حســاب ۶ بانک ایرانی در قطر و در 
قالب یورو واریز شد. با دسترســی کامل ایران به 
این منابع ارزی قدرت بازارســازی بانک مرکزی 
در بازار ارز افزایش یافته و کنتــرل فرمان ارز در 

میرداماد تسهیل می شود.
 هفته گذشته سید احسان خاندوزی، سخنگوی 
اقتصادی دولت گفت که فرایند آزادسازی اموال 
بلوکه شــده ایران در حال اجرا اســت و امیدوارم 
بــه زودی بانک مرکــزی و وزارت امــور خارجه 
جزئیات دقیق از اجرای توافقات آزادسازی اموال 
بلوکه شده کشور اعلام کنند و پس از اعلام رسمی 
این خبر توســط وزیر امور اقتصــادی و دارایی، 
نگرانی شدیدی در میان دلالان و سفته بازان بازار 

ارز ایجاد شد.
آن گونه که به نظر می رســد با تداوم اخبار انتشار 
اخبار مثبت امکان کاهش بیشــتر قیمت دلار در 
بازار غیررســمی وجود دارد که خوشایند دلالان 
بازار ارز نیســت. پیش بینی ها حاکی از آن است 
که قیمت دلار در روزهای آتی کاهش بیشــتری 
خواهد داشت. به طور کلی با ثباتی که در بازار ارز 

از ۶ ماه گذشته شــکل گرفته است، کسی تمایلی 
به ســرمایه گذاری و اســتفاده از دلار برای حفظ 

ارزش دارایی خود ندارد.
اعــلام دسترســی بانــک مرکزی بــه پول های 
بلوکه شده کشورمان در هفته جاری، منجر به افت 
قیمت دلار در هفته گذشته شــد و با وجود اینکه 
در بازار رســمی ارز در تعطیلات چنــد روز اخیر 
خرید و فروشی در آن رخ نمی دهد اما در روزهای 
آتی پیش بینی می شود نرخ دلار با همچنان روند 
کاهشی را تجربه کند و برگ ریزان نرخ ارز، پیش 

از شروع فصل پاییز آغاز شود.
 البته از دی ماه ســال گذشــته با اجرای سیاست 
تثبیت اقتصادی از ســوی بانک مرکزی، قیمت 
دلار در بازار غیررســمی حوالی ۴۵ تــا ۵۰ هزار 
تومان مدیریت شــده و از همیــن  رو قیمت اکثر 
کالاهای ســرمایه ای نیــز ثابت مانده اســت و 
بازارهای همســو با دلار در ماه های اخیر آرامش 

نسبی را تجربه کردند.

انتقال کامل پول ها و دسترسی کامل
 بانک مرکزی

یک منبع آگاه قطــری در گفت و گو با خبرگزاری 
رویترز از انتقــال دارایی های ایــران به ارزش ۶ 
میلیارد دلار از کره جنوبی به حســاب های بانکی 
در دوحه خبر داد. طبق اعلام ایــن منبع آگاه، ۶ 
میلیارد دلار ایران، به طور کامــل به قطر منتقل 
شــده و در حســاب بانک های ایرانی نشســته 
است. با این شــرایط، منابع مذکور اکنون کاملا 
در دســترس ایران قــرار دارد و طبقاعلام رئیس 
جمهور، ایران از این منابع آگونــه که لازم بداند، 

استفاده خواهد کرد.

استفاده از منابع آزاد شده با اراده ایران
بر اســاس همین توافق بود کــه رئیس جمهور 
کشــورمان اخیراً در گفت وگویــی اختصاصی 
با شــبکه »ان بی ســی نیوز« اظهار کرد: دولت 
جمهوری اســلامی ایــران دربــاره چگونگی 
هزینــه کــردن ۶ میلیــارد دلار از پول هــای 
آزادشــده ایران از کره جنوبــی تصمیم گیری 
خواهد کرد و این پول ها هر کجا که نیاز باشــد، 

هزینه خواهد شد.

زمزمه های ریزش دلار
تغییرات زیرپوســتی بازار ارز ایــران و تحرکات 
»مال دارها« از حدود یک مــاه قبل که خبرهای 
مربوط به انتقال پول های مســدود شــده ایران 
مطرح شد تا حدودی قابل مشاهده بود. اما حالا 
خبر رســیده که با دسترسی کامل بانک مرکزی 
به ۶ میلیارد دلار موجود در قطــر، قیمت ها در 

بازار غیررسمی شروع به کاهش کرده است.
مجیدرضا حریــری، عضو اتــاق بازرگانی ایران و 
رئیس اتاق ایران و چین هــم در این زمینه گفته 
اســت که بانک مرکزی زمانــی می تواند قدرت 
مداخله در بازار ارز را در اختیار بگیرد که به اندازه 
کافی ارز در جیبش داشته باشــد و خوشبختانه 

این اتفاق در حال رخ دادن است.
او تأکید می کند که مطمئناً بانک مرکزی از امروز 
می تواند منابع ارزی قابل دســترس خــود را به 
اشکال گوناگون وارد بازار کند و همه باید منتظر 

اخبار و تأثیرات مثبت در بازار ارز باشند.

خریدار   ایران از جمله کشــورهای با هدررفت 
گاز بالا است و این مســأله در بخش های مختلف 
به چشــم می خــورد، اما یکــی از منابــع اصلی 
هدررفت گاز در ایران، گازهای مشــعل است که 
تا امروز مــورد توجه آنچنانی قرار نگرفته اســت. 
یکی از شعارهای دولت سیزدهم در حوزه  صنعت 
نفت، جمع آوری کامل گازهــای همراه نفت بود 
که درباره آن پروژه ها و طرح هایــی نیز تعریف و 

اجرایی شد. 
شــرکت بریتیش پترولیوم در هفتــاد و دومین 
گــزارش »مرور آمــاری انرژی جهــان ۲۰۲۳« 
میزان فلرینگ گاز در کشورهای مختلف را اعلام 
کرد که روســیه، ایران، عراق، ونزوئلا و آمریکا به 
ترتیب با فلرینگ ســالیانه ۲۶، ۱۸.۴، ۱۷.۸، ۹.۸ 
و ۸.۸ میلیارد متر مکعب جزو پنج کشــور دارای 

بیشترین هدررفت گاز در مشعل هستند.
در واقع فلر، گازهایی است که در فرآیند استخراج 
نفت به دســت می آید و به دلیل نبود تأسیسات 
لازم برای استفاده، باید سوزانده شوند. این گازها 
در ایران به میزان زیادی ســوزانده می شــوند و 
علاوه بر هدررفت ثروت ملی، میــزان زیادی نیز 
آلایندگی تولید می کنند که خطری جدی برای 

محیط زیست محسوب می شود.

زمانی که نفــت خام اســتخراج می شــود، گاز 
طبیعی خام همراه با نفت نیز اســتخراج می شود. 
در مناطقی از جهان که فاقــد خطوط لوله و دیگر 
زیرساخت های حمل گاز هستند، معمولا مقادیر 
زیادی از این گاز همراه به عنــوان گازهای زائد یا 

غیر قابل استفاده فلر می شوند.
کشــورهای همســایه مانند قطر و عربستان، با 
وجود دارا بــودن ذخایر حجیــم گازی، گازهای 
مشــعل خود را تا حد ممکن جمع آوری کرده و از 
آن استفاده می کنند، اما ایران در زمره کشورهایی 
است که تا ســال های اخیر به این گازها توجهی 
نشان نداده اســت، این در حالی است می توان از 
این گازها که اتفاقاً حجم قابل توجهی را شــامل 
می شوند در صنایع اســتفاده کرد و خوراک قابل 
توجهی بــرای صنایعــی نظیر پتروشــیمی ها، 
فولاد، ســیمان و غیره فراهم کرد. حتی اگر این 
گازها جمع آوری و به شــکل خام نیز صادر شوند، 
می توانند ارزآوری خوبی برای کشور داشته باشند 
که تاکنون فقط سوزانده شــده، از بین رفته و به 

محیط زیست آسیب وارد کرده  است.
در سال های اخیر، اگرچه کمی دیر اما جمع آوری 
گازهای مشعل در دســتور کار دولت قرار گرفته 

است. 

یکی از شعارهای دولت سیزدهم در حوزه  صنعت 
نفت، جمع آوری کامل گازهــای همراه نفت بود 
که درباره آن پروژه ها و طرح هایــی نیز تعریف و 

اجرایی شد.
اگرچه نمی توان به جمــع آوری همه  این گازها تا 
پایان دولت سیزدهم امیدوار بود، اما این پروژه ها 
با توجه به تحریم ها، عدم سرمایه گذاری و کمبود 
امکانات، تــا حدی پیــش روی کرده اند که جای 

امیدواری است.
اگرچــه تــا امــروز پــروژه  فلرینگ در کشــور 
پیشرفت هایی داشته اما آنچنان محسوس نبوده 
اســت. به تازگی وزیر نفت از جمع آوری گازهای 
۲۱ مشعل در میادین شرق کارون خبر داد که به 
پالایشــگاه بیدبلند خلیج فارس ارسال می شوند. 
به گفته  وزیــر نفت، با جمع آوری ایــن مقدار گاز 
همراه، معادل نزدیــک به تولیــد گاز یک فار در 
پارس جنوبــی به مقدار ۲۰ میلیــون مترمکعب 
به حجم گاز کشــور اضافه خواهد شــد که هم به 
شــبکه  سراســری گاز و هم به تأمیــن خوراک 

پتروشیمی ها کمک می کند.
پروژه هــای دیگــری در خصــوص فلرینگ در 
دســتور کار وزارت نفت قرار دارد که امید می رود 
تا پایان دولت، به نتایج مطلوبی دست پیدا کنند. 
ســرمایه گذاری در جمع آوری گازهای مشعل، 
یکی از موارد اساسی است که توجه مطلوب به آن 
می تواند هم در رفع ناترازی گاز تأثیرگذار باشد و 

هم موجب ارزآوری شود.
کل ســرمایه گذاری لازم برای جمــع آوری این 
گازها کمتر از پنج میلیارد دلار برآورد می شود که 
معادل ارزش یک سال ســوزانده شدن آنها است. 
این در حالی اســت که می تــوان از محل فروش 
این گازها به صورت خام هم، ســرمایه  لازم برای 

جمع آوری را فراهم کرد.
مســأله  اساســی عدم توجه دولت ها به گازهای 
مشــعل بوده اســت، امری که دولت ســیزدهم 
به آن نظر کرده اســت و می توان امیــدوار بود که 
با پروژه هــای تعریف شــده از ســوی دولت، در 
دولت های بعد شاهد جمع آوری کامل این گازها 
و استفاده  بهینه  آنها در صنعت، مصارف خانگی و 

صادرات باشیم.
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